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Začetek novega
V  Železarni Ravne sm o izpeljali 

form alno statusni vidik uskladitve z 
zakonom  o podjetjih. S tem  deja
njem  so nastali pogoji, da pričnem o 
z reorganizacijo vsebine dela, poslo
vanja ter upravljanja (tako sam oup
ravljanja kot soupravljanja). Tega 
vsebinskega dela pa ne bo m ogoče 
doseči v eni časovni točki, m arveč 
bo to proces. Če poizkusim  označi
ti glavne vsebinske točke, kjer bo 
prišlo do bistvenih sprem em b, po
tem  jih  po lastni izbiri razvrščam  
takole:

1. Status lastnine se trenu tno  ni 
sprem enil, tako da poteka upravljal- 
ski proces še zmeraj na podlagi de
la. To stanje v železarni ne bo dolgo 
trajalo. Po eni strani v državi in ten
zivno pripravljajo variante lastnins
kega zakona, ki naj bi določil titu- 
laija družbene lastnine, po drugi 
strani pa v železarni iščem o m ož
nosti obogatitve našega poslovanja s 
tujimi partnerji. Tako eno kot drugo 
bo povzročilo, da se bom o prelevi
li iz družbenega podjetja v m ešano 
družbo. To bo seveda im elo čisto 
konkretne posledice na področju up
ravljanja, kjer delavski svet ne bo več 
najvišji organ upravljanja in delo ne 
bo več edini temelj upravljanja, saj 
se m u bo pridružil še kapital.

2. »Ravenski del železarne«, ki se
je  organiziral v družbeno  podjetje, 
predstavlja eno pravno osebo. Tu so 
praktične posledice vidne v tem , da 
sm o v leto 1990 startali kot okoli 
5800 -  članski kolektiv. Upravljanje 
znotraj podjetja teče sam o na eni 
ravni, kar pom eni, da sm o se poslo
vili od 15 let trajajoče prakse in za
čeli z novim  obdobjem , ki prinaša 
vrsto drugače urejenih zadev, kot 
sm o jih  bili vajeni. Tako npr. pos
lovne enote niso pravne osebe, ni
majo svojih organov upravljanja, ne 
poznam o več m edtozdovskih pre
razporeditev, saj je  delovno razm er
je  sklenjeno s podjetjem , skratka, 
proces upravljanja in zagotavljanja 
posam ičnih pravic je  urejen na ravni 
podjetja.

3. Prišlo je  do nove opredelitve 
pristojnosti in odgovornosti znotraj 
podjetja. Zakon o podjetjih, tem eljni 
zakon o delovnih razm erjih, volilni 
zakon in še nekateri drugi so bist
veno posegli v dosedanjo prakso. 
N edvoum no lahko postavim o nasle
dnje trditve:

-  Poslovodni organ in pooblašče
ni delavci so dobili bistveno večje 
pristojnosti, hkrati pa je  zakon tudi 
zaostril vprašanje odgovornosti. Ta
ko so v pristojnosti poslovodnega or
gana kom pletna problem atika na
m eščanja, prem eščanja, razpore
ditve delovnega časa, disciplinski 
postopki (razen prekinitve delovne

ga razm erja), organizacija dela, vo
denje vodilnih delavcev, vodenje 
postopkov in  vpliv na nekatere po
m em bne sisteme.

-  Delavski svet je  dobil bistveno 
večja pooblastila in praktično odlo
ča o najpomembnejših zadevah v 
podjetju. Tako sprejem a cilje poslo
vanja, poslovno politiko, odloča o 
statusnih zadevah, im enuje in  razre
šuje poslovodni organ, odloča o 
predlogih poslovodnega organa.

-  Spremenila se je  vloga druž
benopolitičnih organizacij. Tako je 
znotraj podjetja organiziran le sindi
kat, m edtem  ko se bodo druge po
litične organizacije (stranke) organi
zirale po lastnih pravilih.

Vse tri teze postavljajo vlogo pod
jetja v približno tak kontekst, kot ob 
staja v razvitem  svetu, kjer je  moč 
poliarhično porazdeljena, ali, če se 
izrazim  slikovito, kjer so trije vrhovi:

v rokah poslovodenja je  stroka in 
organizacija dela (skupaj z delovni
m i razm erji), v rokah upravljalcev 
je  politika, cilji in postavljanje vodil
ne ekipe, v rokah sindikata pa za
gotavljanje posam ičnih pravic za
poslenih.

Vse to so dejstva, ki govorijo o 
tem, da se bom o v letu 1990 sre
čevali z novim i m om enti, ki ne  bo
do vsem povšeči, na vse tudi nism o 
v tem  trenutku pripravljeni, vseh pa 
tudi še ne poznam o. Pom em bno je, 
da jih  bom o začeli obvladovati s 
čim m anj bolečin, s čim  m anj ne
potrebnega boja za ohranjanje stare 
prakse, saj bo pred vsemi dovolj de
lovno poslovnih problem ov, za ka
tere sm o v prvi vrsti sklenili delov
no razmerje.

Brane Ž erdoner
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DELAVSKI SVET V DECEMBRU

ODGOVORNO 
V LETO 1990

Delavski svet Železarne Ravne se 
je  po odcepitvi tozda TRO in po 
ustanovitvi družb  Kovinarstvo, 
M onter in Bratstvo skrčil za deset 
članov, zato pa se je  njegova velja
va zaradi ukinitve tozdov in sam o
upravnih organov v njih nenadom a 
m očno  povečala. Kako se bo v novi 
vlogi in v stari sestavi obnesel (zas
topanost po tozdih, neustrezna stro
kovnost), bo pokazal čas, na seji, ki 
je  bila 20. decem bra 1989, pa se je  
pokazalo, da vsaj nekaterim  dele
gatom  ni vseeno, kako se stvari v 
železarni razvijajo. Vprašanje je  se
veda, če je  to dovolj.

Kljub tem u, da še nism o bili

Eisani v sodni register, sm o se v
Ježam i Ravne že začeli obnašati 

kot podjetje. Prenehala je  organizi
ranost po tozdih in delovnih skup
nostih , s tem  so izgubili funkcijo 
njihovi delavski sveti in izvršilni or
gani ter ravnatelji. Poslovodni odbor 
je  začasno pooblastil vodilne delav
ce za vodenje dosedanjih  organiza
cijskih enot, dokler ne bodo obliko
vane nove.

Po statutu se podaljša m andat čla
nom  DS in izvršilnim  organom  DO 
do volitev. Dotlej nadaljuje delo tudi 
sedanji poslovodni odbor. Delavski 
svet in odbori D O  so poleg PO  in 
strokovnih služb prevzeli nekatere 
naloge, ki so bile prej v pristojnosti 
tozdov in delovnih skupnosti. Tako 
se je  npr. na  od b o r za poslovanje 
preneslo s komisij za gospodaijenje 
odločanje v zvezi z inovacijami, od 
bor za kadre je  prevzel vso kadrov
sko problem atiko in odločanje o de
lovnih razm erjih. D o volitev bosta 
delovala še stara disciplinska kom i
sija in odbor sam oupravne delavske 
kontrole, za varstvo pravic delav
cev pa bo  skrbel sam  delavski svet.

Do ureditve zakonodaje v zvezi s 
stanovanjsko in delovno problem ati
ko ter do reorganizacije se bom o v 
Železarni Ravne ravnali po začasnih 
določilih, ki bodo  veljala do sprejet
ja  novih sam oupravnih  aktov.

CILJEV  NE BO LAHKO 
U RESN IČITI

Poslovodni od b o r Železarne Rav
ne je  začrtal za leto  1990 zelo viso
ke cilje poslovanja -  vsaj glede na 
trenu tno  situacijo, ko »lovim o rezul
tate, da bi ostali pozitivni« (predsed
nik PO), in na  ostre vladne ukrepe 
za ozdravitev gospodarstva. Z njimi 
naj bi dosegli 4 °/o akum ulacijo v 
m etalurgiji in 6 % v m ehanski pre
delavi. Izdelali naj bi 218.000 ton  je 
kla (10 °/o m anj ogljikovih in 50 % 
več visokokvalitetnih vrst jekel kot 
doslej) in prodali 150.000 ton  izdel
kov, pri čem er bi m orali povečati 
konvertibilni izvoz od 37 na  50 
m io $.

Pozitivno bom o poslovali le, če 
bom o bistveno izboljšali delovno in 
tehnološko disciplino, tako da se bo 
povečal izplen, zm anjšal izmeček, 
skrajšal čas obdelave in zm anjšala

specifična poraba energije. Izboljša
ti m oram o organizacijo dela ter se 
organizacijsko prilagajati potrebam  
dela -  nam esto enoizm enskega je  
treba organizirati večizm ensko de
lo, če drugače naročila ne bi bilo 
m oč izpolniti v roku. Uvedli bom o 
t.i. evropski delovni čas.

Velika odgovornost za poslovni 
rezultat je  tudi na kom ercialni služ
bi, ki m ora spraviti n a  trg nove iz
delke in za dosedanje program e najti 
nova tržišča, pri dom ačih in izvoz
nih poslih dosegati kar najboljše 
učinke, plačilne pogoje v prodaji pri
lagajati tistim  v nabavi in om ogoča
ti nižjo raven cen naših izdelkov z 
nabavo cenejših surovin.

V  kadrovski politiki bom o še na
prej zmanjševali število zaposlenih 
(vsaj za 4 %), nekaj naj bi jih  pre
razporedili na nove program e. Opra
vljanje pripravništva bom o om ogo
čili predvsem  štipendistom  železar
ne.

V letu 1990 bom o v Železarni 
Ravne nadaljevali z že začrtanim i in
vesticijami, sicer bom o investirali v 
m anjše racionalizacije in odpravo 
ozkih grl, glavni delež investicij pa 
bo nam enjen  posodobitvi toplotne 
obdelave in informacijskega (raču
nalniškega) sistem a v železarni.

V razpravi je  bilo poudarjeno, da 
bi m orali izdelati zelo kvaliteten in 
pretehtan delovni in poslovni prog
ram, saj so razm ere težke in nego
tove, uspešnost poslovanja kolektiva 
in poslovodnega odbora pa bom o 
merili ravno z uresničevanjem  tega 
program a. Vprašljivo je  govoriti o iz
boljšanju strukture proizvodnjejekla 
v času, ko zaradi pom anjkanja na
ročil pol jeklarne stoji.

Izrečena je  bila pripom ba o sm i
selnosti uvajanja evropskega delov
nega časa, ko itak ni dovolj dela in 
sedanjega delovnega časa ne izrab
ljamo dovolj učinkovito; najprej bi 
m orali poskrbeti za boljšo organiza
cijo dela.

Predsednik PO je  menil, d a je  Ju 
goslavija edina država, ki im a d ru 
gačen delovni čas od evropskega in 
je  to tudi ena od  ovir za vstop va
njo. Pozval je  vse delavce v obratih, 
kjer še imajo delo, k tehnološki in 
delovni disciplini, da ne bom o za
radi slabega dela in zam ujanja rokov 
še naprej izgubljali naročil.

N a vprašanje delegata, ali je  res 
potrebna zam enjava računalniškega 
sistema, je  član PO za razvoj odgo

voril, da je  centralni sistem  doslej 
res dobro  deloval, vendar m oram o 
informacijski sistem  speljati do služb 
in delovnih m est, kjer potrebujejo 
poslovne informacije.

V  nadaljnji razpravi so nekateri 
delegati m enili, da bi m orali biti 
bolje obveščeni o delu izvršilnih or
ganov DS, kjer problem atiko po
drobneje in bolj kvalificirano obrav
navajo kot na  sam em  delavskem 
svetu. Zato ni čudno, da se v kolek
tivu prem alo zavedam o, v kako res
nem  položaju sm o in marsikje de
lam o še vedno po starem , nam esto 
da bi storili vse, da bi zadovoljili 
kupce in si zagotovili delo za naprej.

Č lan PO za družbenoekonom ske 
odnose je  dejal, da bo za obvešče
nost delavskega sveta bolje poskrb
ljeno, ko bodo po novem  statutu 
predsedniki izvršilnih odborov člani 
DS.

UKREPI OB POM ANJKANJU 
NAROČIL

O bčasno v posam eznih  obratih 
železarne prim anjkuje naročil, tako 
da m orajo ustaviti delo. Že večkrat 
je  po nekaj dni stala nova jeklarna, 
najdalj v decem bru, ko so jo  usta
vili že sredi meseca. Zastoji so bili 
tudi že v Jeklolivam i in Pnevm atič
n ih  strojih.

Ker bistvenega izboljšanja stanja 
še ni pričakovati, je  delavski svet 
sprejel določila, kako ravnati v 
takih prim erih. Delegati so se zav
zeli za tak postopek:

-  Če je  delo v drugih delih že
lezarne, uveljavljamo člen zakona, 
ki govori o začasnem  prem eščanju 
na znanju in sposobnosti prim erna 
delovna mesta.

-  Delavci, ki ostanejo brez dela, 
najprej izrabijo redni letni dopust, 
m orebitne viške delovnih ur in nad
ure, za kar dobijo polno nadom esti
lo OD.

-  Če ni druge rešitve, poslovodni 
organ ali pooblaščeni delavec -  v 
sodelovanju sindikata -  določi de
lavce (iz neposredne proizvodnje in 
vse tiste, katerih delo je  povezano 
z njo), ki bodo začasno odsotni z 
dela.

-  Za čas prisilne odsotnosti z de
la so delavci upravičeni do 85 % OD 
prejšnjega meseca, povečanega za 
rast m esečnega OD.

Delegati so m enili, da bi morali 
v železarni razmišljati o rezervnih

program ih, da bi lahko zaposlili de
lavce, ki občasno ostanejo brez de
la.

DVA OSNUTKA

Najprej je  delavski svet razprav
ljal o osnutku Pravilnika o organi
zaciji.

Č lan PO za družbenoekonom ske 
odnose je  v uvodu dejal, da  se v 
nekaterih delih podjetja ne strinjajo 
s predlogom  reorganizacije in se zav
zem ajo za staro stanje. Poudaril je, 
da poslovodni odbor ne bo popuščal 
tistim , ki se branijo prehoda k p ro
izvodnim  enotam , saj se je  nam enil 
svojo zam isel speljati do konca.

V  razpravi so sodelovali predstav
niki Komerciale, Industrijskih nožev 
in ETS. V Industrijskih nožih  jim  
ni prav, da bodo toplotno obdelavo 
znova izgubili izpod svojega okrilja, 
ker je  to v preteklosti povzročalo 
velike težave v njihovi proizvodnji, 
v Komerciali m enijo, da poslovo
dni odbor v osnutku ni upošteval s 
strokovnim i analizam i utem eljenega 
predloga, ki ga je  pripravil njihov 
tim , sedanji predlog PO pa pom eni 
zanje korak nazaj. Delegat iz tozda 
ETS je  dejal, da nova organizacija 
vzdrževanja po m nenju  njihovega 
tim a ni bila narejena na osnovi 
analize stanja, ki bi pokazala, kaj 
je  bilo doslej dobro  in kaj slabo. 
Ker po njihovem  ni utem eljenega 
vzroka za razbitje obrata jaki tok, 
predloga PO ne podpirajo.

Član PO za razvoj je  dejal, da je  
podlaga reorganizaciji analiza po
slovanja celotne železarne, in to 
zadošča. Ker se PO zaveda odgo
vornosti za realizacijo reorganizaci
je, jo  bo izvedel in če bo treba, 
bodo tim  za vzdrževanje zamenjali.

Č lan PO za družbenoekonom ske 
odnose je  pojasnil, d a je  sedanja re
organizacija le ena od  faz procesa, 
ki poteka v treh stopnjah. Najprej 
sm o se ustanovili kot podjetje, pri
pravljam o sistem  PE in nekaterih 
skupnih služb, kar bo prevelika eno
ta, zato bo sledila ustanovitev sa
m ostojnih m anjših specializiranih 
podjetij z vsemi pripadajočimi služ
bami. Sedanje skupne službe se 
bodo m orale tem u prilagoditi.

Delavski svet je  osnutek z večino 
glasov sprejel.

O  osnutku Pravilnika o uresniče
vanju sam oupravljanja ni bilo ve
liko besed, pripom be o njem , kakor 
tudi o prvem  bo m ogoče dati v 
javni razpravi, ki bo  trajala do 16. 
januarja.

Delavski svet se je  strinjal s pred
logom  službe za inovacije o inova
torjih železarne 1989, potrdil je  novi 
cenik m aloprodaje ter investicijski 
program  R udnikov svinca in topil
nice Mežica, pri katerem  bo Žele
zarna Ravne finančno sodelovala. 
Tako nam reč določa SaS.

Na predlog predsednika PO je  de
lavski svet odložil sprejem pogod
be o ustanovitvi Poslovnega sistema 
Slovenske železarne. Ker za PO in 
delavce Železarne Ravne nekatera 
določila pogodbe tudi po usklajeva
nju niso bila sprejemljiva, je  delavski 
svet na zadnji seji v letu, 27. decem- 
b[a 1989, glasoval proti vključitvi Že
lezarne Ravne v PS Slovenske žele
zarne.

Po zapisu s seje pripravila 
Mojca Potočnik
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Podpisali smo drožabniške pogodbe
V torek, 12. decem bra 1989, je  

Kovinarstvo Ljubno postalo družba 
z om ejeno odgovornostjo v družbeni 
lastnini. Pogodbo sta podpisala pred
sednik poslovodnega odbora mag. 
Jože Žunec in direktor Kovinarstva 
Bogomir Strašek, na slovesnostijia  
so bili navzoči še predstavniki Že
lezarne Ravne, Kovinarstva in obči
ne Mozirje. M ed Ravenčani sta bila 
tudi botra pridružitve Kovinarstva 
ravenski železarni, njena bivša direk
torja G regor Klančnik in Franc Fale.

D irektor Strašek je  v priložnost
nem  nagovoru na  kratko orisal dose
danjo po t Kovinarstva in nakazal us
m eritev podjetja po podpisu družab- 
niške pogodbe.

Povedal je, da se za ustanovno le- 
jp Kovinarstva šteje leto 1972, tozd 
Železarne Ravne pa je  postalo leta 
1978. V 12 letih sožitja z železarno 
je  kolektiv veliko pridobil, čeprav so 
bile želje in potrebe navadno večje

logi, potrebovali pom oč kolektiva -  
partnerja.

Perspektivo vidijo v dveh sm ereh: 
v proizvodnji zobatih  vencev in  stro
jegradnji.

Zmogljivosti in proizvodnjo zoba
tih vencev bi m orali posodobiti in 
razširiti do te m ere, da bi postali 
konkurenčni na  trgu evropske avto
m obilske industrije.

V strojegradnji so se usm erili v 
proizvodnjo strojev za rezanje kovin 
z dodajnim i napravam i. Proizvodnja 
sloni predvsem  na lastnem  razvoju, 
pri čem er so dokaj uspešni, saj so v 
nekaj letih prešli od proizvodnje kla
sičnih strojev na stroje z num erič
nim  krm iljenjem . U spešno jih  p ro
dajajo na  češkem tržišču, m edtem  ko 
jim  pri dom ačih kupcih še p i uspelo 
vzbuditi zanim anja zanje. Želijo do
seči tako kakovost teh  naprav, da bi 
lahko uspešno nastopali tudi na  za
hodnih  trgih.

Podpis pogodbe v M onteiju

od m ožnosti. V pripravah na novo 
organiziranost so ljudje izražali boja
zen, da bodo izgubili socialnovvar- 
nost, ki jim  je  bila v okrilju Žele
zarne Ravne kot velikega sistem a za
gotovljena. Niso si želeli, da bi na 
novo obliko povezave prešli tako hi
tro, ker pa ni bilo m ogoče drugače, 
so to sprejeli. M enijo nam reč, da so 
kljub vsestranski pom oči železarne 
vsa ta leta živeli predvsem  od svo
jega dela, zato upajo, da bodo to 
zmogli tudi v prihodnje. Povezavo z 
Železarno Ravne si želijo zato, da bi 
bili s svojim delom  uspešnejši in 
m očnejši. Zato so v im enu firme ob
držali ime in znak železarne. Zago
tavljajo, da bodo s prizadevanjem  za 
kakovost in razvoj izdelkov to ime 
upravičili.

Ob kapitalski povezavi z Železar
no Ravne bi radi rešili nekatera vse
binska vprašanja svojega razvoja, 
proizvodnje in poslovanja. Pred
vsem m orajo dotrajano proizvodno 
oprem o nadom estiti s sodobno, da 
bodo laže dosegli izvozno kakovost. 
Za sedanjo in bodočo razširjeno pro
izvodnjo si m orajo zagotoviti trg, pri 
čem er bodo, enako kot pri prvi na

drli na am eriško tržišče, m edtem  ko 
se Kovinarstvo uveljavlja na evrops
kem. Velike naloge so pred našim  
razvojnim  m arketingom , v posodo
bitvi tehnologije.

Delavci Kovinarstva so v našem  
skupnem  obdobju  veliko naredili -  
brez velikih elaboratov, v skrom ni 
prototipni delavnici so razvili num e
rično krm iljene rezalne stroje. Tudi 
v prihodnje bom o m orali najti sred
stva, da bodo razvojni delavci Kovi
narstva lahko svoje zamisli uresniči
li. v-

D ružabniško pogodbo sta Žele
zarna Ravne in tozd M onter Dravo
grad podpisala 19. decem bra v sejni 
sobi na  M onterju.

Po pozdravu je  ravnatelj te naše 
dislocirane enote dipl. inž. Julijan 
Žvikart poudaril, da ustanovitev 
družbe ne  pom eni odcepitve, am 
pak je  to reorganizacija s ciljem ob
likovanja novega podjetja. Preletel je  
zgodovino M onterja. 1947. leta j e bil 
njegov začetek v kleparski in vod- 
noinstalaterski dejavnosti D ravo
grada; 1960. s e je  iz krajevne razvil 
v občinsko O brtno podjetje in začel 
načrtno razvijati izolatersko in klju
čavničarsko dejavnost; 1970. se je  
preim enoval v Industrijsko gradbe
no in m ontažno  podjetje (IGM P); 
1976. postane tozd Železarne Jese
nice kot Industrijska gradbena in 
m ontažna dejavnost (IG M D ) in 1. 
1986. postane tozd Železarne Ravne, 
kar pa bo  s podpisom  družabniške 
pogodbe nehal biti. »Podpis pogod
be predstavlja nov mejnik, pri po

stavljanju katerega se ni 
na  doseženo,« je  bilo reči 
m em bno je, kako bom o zasl 
hodnost. Ta ne  bo lahka, 
M onteiju  je  edina razvojna perspek
tiva le viličarska oprem a, drugi pro
grami so v krizi. Kljub tem u sm o pri 
nas prepričani, da daje ustrezna in 
kvalitetna pogodba pogoje za nadalj
nje delo.«

Predsednik PO v železarni mag. 
Jože Žunec je  v svojem  priložnost
nem  govoru naglasil, d a je  ustanovi
tev M onterja kot družbe z om ejeno 
odgovornostjo v družbeni lastnini 
prvi korak k dejanski uveljavitvi 
poslovnosti. Ta kvalitetna oblika naj 
bi tako M onteiju  kot železarni om o
gočila kreativno in odgovorno so
delovanje, čeprav bo to v letu, ki pri
haja, oteženo. Problem  ne bo le, ka
ko se razvijati, am pak že, kako reše
vati sprotne težave. Pri tem  bo treba 
vse m oči usm eriti v izvoz. M onter 
im a tu svoje m esto, še razširiti ga 
m ora skušati. Kot je  poudaril pred
sednik IS SO Dravograd Vinko Kra
jnc, je  bil podpis družabniške pogod
be m ed M onterjem  in Železarno 
Ravne dogodek in pom em ben m ej
nik v nadaljnjem  razvoju tudi za ob
čino Dravograd. Po njegovem  m ne
nju je  dokaz, da naša družba uspeš
no  stopa v tržno usm erjeno gospo
darstvo. Zaželel je  uspešno uresni
čevanje vseh v pogodbi konkretno 
dogovorjenih postavk.

Op.: Tri dni kasneje, 22. decem 
bra, so družabniško pogodbo podpi
sali še v Bratstvu v Varvarinu. Tako 
j§ tudi Bratstvo, ki je  postalo tozd 
Železarne Ravne leta 1982, zdaj 
družba z om ejeno odgovornostjo v 
družbeni lastnini.

M. Potočnik 
H. M erkač

FOTOKRITIKA

OD PARE DO LEDENE SVEČE

M enijo, da so z lastnim  prizade
vanjem  upravičili sredstva, ki so jih  
pridobili kot združena sredstva, in 
upajo, da jim  bo ob novi povezavi z 
železarno v doglednem  času uspelo 
uresničiti načrte, ki so si j ih  zastavi
li.

Za Straškonj je  navzočim  sprego
voril še mag. Žunec, ki je  poudaril, 
da je  povezava s Kovjnarstvom  lah
ko koristna tudi za Železarno Rav
ne, saj lahko n jenem u im enu prine
se dodaten image. Izrazil je  prepri
čanje, da bo prehod na podjetniški 
način dela dal novo kvaliteto jje lu  
in poslovanju Kovinarstva in Žele
zarne Ravne ter jim a om ogočil na
daljnji obstoj in razvoj. Kovinarstvu 
je  pot naprej odprta še toliko bolj, 
ker so v poslovanju že doslej doseg
li kakovost, ki je  še m arsikaterem u 
tozdu znotraj železarne tuja, pred
vsem  velja to za doseganje dobavnih 
rokov. Boj za uveljavitev na zahtev
nih inozem skih trgih je  treba ener
gično nadaljevati, kajti le z uspeš
nim  izvozom  bom o lahko prem aga
li kritične razm ere na dom ačem  tr
žišču. V zadnjih dveh letih je  žele
zarna povečala konvertibilni izvoz 
za tretjino. S strojegradnjo sm o pro-

V vroči želji po snegu in ledu h o 
če zbujati posnetek, narejen sredi 
decem bra lani pred jeklarno I, skoraj 
nekaj rom antike. Pa ne sme, kajti 
vreden je  vse kritike!

Vedno tarnam o, kako draga je  
energija, tukaj v vakuum skem  stolpu 
v stari topilnici pa parni ventili ne- 
tesnjeni prepuščajo paro. Ta se pri 
nižjih tem peraturah  utekočinja in 
potem  voda neusm iljeno pere vse, 
kar je  na  njeni poti. Predvsem  so 
ogrožene električne naprave in utica 
postaje za zračno pošto. Ta se, ko 
pritisne m raz, sprem eni v ledeno 
kočico, okrog katere bi kom ajda bilo, 
da bi plesal z drsalkami. Ko mraz 
popusti, spet curlja voda, ko m raz 
pritisne, je  spet led in tako dalje, pri 
tem pa počasi, a  zanesljivo nastaja 
velika škoda.

Naj odgovornim  velja poziv za sa
nacijo!

P .S .: Idejo za fotokritiko je  dal 
inž. Branko Krautberger, vodja vz
drževanja ETS v Jeklarni.

H. Merkač
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INOVATORJI ŽELEZARNE ’89
DRUGIČ PRIZNANJE

Zate, zam e je  kladivo kladivo. Z 
njim , recimo, najlaže zabiješ žebelj.

Za Alojza Pečnika pa je  kladivo 
nekaj drugega. Ko sliši to besedo, 
gotovo eno najpogostejših besed 
svojega življenja, vidi kladivo, ki m u 
že lahko rečem o stroj. Pnevm atična 
in hidravlična kladiva so to, vrtalna 
ali razbijalna, nam enjena za uporabo 
v rudnikih  in kam nolom ih.

»Vsako kladivo, ki je  bilo nareje
no v Železarni Ravne, je  šlo tudi 
skozi m oje roke. Pri vsakem  sem  bil 
tisti, ki ga je  spravil, da je  dalo glas 
od  sebe.«

Okrog 30 kladiv je  bilo takih, o d 
kar je  Alojz Pečnik 1949. začel dela
ti v železarni. Pom em ben m ejnik je  
bil leta 1985, ko je  po vrsti pnev
m atičnih  v železarni zapelo prvo 
hidravlično kladivo, pa tudi zadnja 
leta so m ejnik, ko v Pnevm atičnih 
strojih ne  izdelujejo več le posam ez
n ih  kladiv, am pak garniture. Tudi 
inovacija, zaradi katere je  Alojz Peč
nik postal inovator železarne ’89 (od
prava togosti in slabega prenašanja 
vibracije na sklopki rotacijskega ag
regata in s tem  posledično trganja 
navojev in  pokanja členov verige), 
je  opravljena na  delu vrtalne garni
ture STRMICA.

»V vseh teh letih sem  naredil kar 
veliko inovacij. Lahko celo rečem, 
da je  pri m ojem  delu vsaka stvar, 
ki jo  naredim , inovacija, saj se m o
jem u  delovnem u m estu reče preiz
kuševalec prototipov proizvodnje 
oz. zdaj tehnolog za uvajanje novih 
proizvodov.«

Kljub tem u pa im a Alojz Pečnik 
uradno  prijavljenih in torej tudi pla
čanih le kakšnih 10 inovacij.

»Ko delam  inovacijo, ne  mislim , 
da jo  delam  zato, da bi zaslužil. Jaz 
sem začel inovacije prijavljati, ko 
sem  videl, kaj vse nekateri zadnje 
čase prijavljajo, še le  potem  sem  si 
rekel, zakaj ne bi prijavljal tudi jaz. 
Toda sem  toliko, da tega ne izkoriš
čam. Inovacijo prijavim  sam o takrat, 
ko m enim , da resnično predstavlja 
nekaj novega za železarno ali pa ce
lo širše. Tudi inovacija, za katero 
sem dobil letošnje priznanje, je  tak
šna, da bi jo  lahko železarna brez 
skrbi patentirala.«

To pove Alojz Pečnik z gotovost
jo  v glasu, da tega železarna ne  bo 
naredila. In nadaljuje: »Ce se ti lju
bi, delaš inovacije. Toda zadnje ča
se se ti zmeraj m anj ljubi, ker ni 
interesa zanje pri vodstvenih delav
cih. Ti najraje vidijo, da nič ne pred
lagaš, ker je  potem  to za njih kar 
dodatno  delo. Ce bi bili na Zahodu, 
bi bil d irektor vsak dan tukaj, spra
ševal, spodbujal, pritiskal... T u pa, 
če naletiš na  tehnični problem , še 
vprašati kaj ne m oreš nikogar. Si
cer pa nekaj dejstev: '82 sem  prijavil 
globinsko kladivo G K  20, s katerim  
bi po izračunih imel tozd 20 -  30 % 
m anjše stroške pri izdelavi, pa še zdaj 
leži prijava. Po tem  lahko ugotovi
te, kakšen je  naš interes za inova
cije. Kormy bi bilo, da bi inovator 
še sam  delal raziskavo trga in prig
nal kupce. Pa še nekaj: take stvari, 
ki je  na pogled čisto enostavna, dela Od leve proti desni: Jože Planinšič, Srečko Fak, Stanislav Šrajner, Maks Mori, Zdenko Topler in Jože Verhnjak

zm anjšajo izm et in da ne povečajo 
stroškov obdelave. To jim  je  v celo
ti uspelo, saj se je  čas obdelave skraj
šal kljub tem u, da vsak kos štirikrat 
prepnejo, kvaliteta obdelave pa se je  
izboljšala tako, d a je  sedaj izm et pri 
obdelavi pod 1 %. Ker pa so cene 
stružnih agregatov, na  katerih se se
daj obdelujejo ohišja, nižje od  M D W  
30, je  tudi denarni prihranek očiten.«

D odatno k tem u  je  član skupine 
Jože Verhnjak, ko sm o jih  obiskali 
na M uti, povedal:

»Izdelek sm o dobili v tovarno 
pred štirim i, petim i leti. To je  dokaj 
zahteven izdelek za trg ZDA, edini, 
ki ga tja izvažamo. Začeli sm o ga 
delati na  najsodobnejšem  stroju, a 
ni dal kvalitete, ne glede obdelave ne 
glede točnosti. Poskušali sm o ga iz
boljšati po drugih sm ereh, a  nam  ni 
uspelo, potem  pa sm o stvar sami 
vzeli v roke. V  začetku sm o bili v 
m anjši sestavi, potem  pa se je  zaradi 
potreb, ker sm o vse od  osnutka in 
priprave do izvedbe sami naredili, 
krog razširil.«

Tako je  steklo inovacijsko delo 
med sam ostojnim a program erjem a 
Verhnjakom  in Toplerjem , tehnolo
gom  M orijem , orodjaijem  šrajner- 
jem , delovodjem  orodjarne Fakom  
in vodjem  proizvodnje Planinšičem. 
Kot so povedali, jih  je  nekaj že prej 
delovalo na inovacijskem področju, 
v krožkih kvalitete, drugi so se s to 
vrstnim  delom  spopadli prvič. Bila 
pa je  to za njih prva prijavljena ino
vacija.

Srečko Fak: »Seveda pa po tej 
osvojeni inovaciji n ism o prenehali 
z  inventivnim  delom . Se vedno de
lujem o v tej sm eri, da bi kaj izbolj
šali,«

Čeprav delo zaradi zahtevnosti 
problem a ni bilo lahko, je  skupina 
v en glas zatrdila, da so se v njej 
ujeli in lepo delali. Vsi so se o  tem 
pohvalili.

Stanislav šrajner: »Skupinsko 
delo se ne  obnese, če so v skupini 
taki, da si ne dajo kaj dopovedati. 
Pri nas tega ni bilo.«

Jože Planinšič: »Bilo je  sam o nas
protje idej, kar pa je  dobro.«

Zdenko Topler: »Vsak je  k skup
nem u rezultatu prispeval nekaj svo
jega.«

PRVIČ PRIZNANJE V ARMATURE
Letošnje drugo priznanje »inova

tor železarne« je  šlo v A rm ature na 
M uto. Prejela ga je  skupina avtor
jev Stanislav Srgjner, Zdenko Top
ler, Jože Verhnjak, Srečko Fak, 
Maks Mori in Jože Planinšič.

Številka inovacije 1642 in njen na
slov »Obdelava ohišja Jam esbury« 
ne povesta zadosti, zato naj si po
m agam o z utemeljitvijo službe za 
inovacije. Takole so zapisali:

»Pri obdelavi ohišja krogelne pipe 
Jam esbury na stružnici CN C M DW  
30 so pri dosedanjem  delu imeli ve
liko težav in slabo kvaliteto. O dsto
tek izm eta je  bil 7 %. Navedeni av
torji so sprem enili tehnologijo obde
lave ohišij in izdelali dodatno pri
pravo. Z novim  organizacijskim  pri
stopom  dela so operacijo struženja 
iz SM 6428 prenesli na tri agregate 
(SM 6321, 6427 in 6429) s ciljem, da

»Lahko rečem, da delam  z vese
ljem. Včasih sem veliko hodil po rud
nikih in kam nolom ih, da sem  videl, 
kako delajo z našim i izdelki, in  ugo
tavljal, kako m ora biti kaj narejeno, 
da bo ustrezno za delo in da bo pre
neslo različne vrem enske razm ere. 
Tisti, ki je  zmeraj za desko, in teh 
pogojev ne spozna, si ne  m ore pred
stavljati prakse. Edino tako je  bilo 
m ožno razvijati nove, boljše stvari, 
kajti literature n a  tem  področju ni 
veliko. Potrebe pa so stalne. Tako so 
zdaj zahteve po nehrupnih  in anti- 
vibracijskih kladivih.

Lahko še enkrat rečem, da za vse 
to delo ne bi rabil kakšne velike šo
le, če ne  bi imel volje. Volja mi je  
več pom agala kot izobrazba.«

Kljub vsem u volja torej, čeprav go
vori Alojz Pečnik o svojih 39 letih 
dela v železarni ves čas s priokusom  
grenkobe. Njegovo notranje bogast
vo je  ta volja, in prav zaradi nje je  
v njegovem  inovativnem  delu nekaj 
postaj, pom em bnih  za inovativno 
dejavnost vse železarne. Te so: Alojz 
Pečnik je  imel leta 1955 prvo pri
javljeno inovacijo v železarni; za
radi inovacije Alojza Pečnika se je  
leta 1965 prvič sestal DS železarne 
zato, da je  obravnaval odkup inova
cije od  svojega delavca, posledica 
česar je  bila ustanovitev inovacijske 
službe v železarni; po predlogu Aloj
za Pečnika in sodelavca M esnerja je 
inovacijska služba začela ščititi ideje 
inovatoijev -  in nenazadnje: Alojz 
Pečnik je  prvi v železarni, ki je  v 
razm iku dveh let dvakrat inovator 
železarne. G otovo ne zaman!

Iskrene čestitke!

ALOJZU PEČNIKU
pa skriva ogrom no, se v železarni ne 
splača prijavljati, ni veliko vredna. 
H očem  reči, da m erila za vrednote
nje inovacij v železarni niso prava.«

Bili pa so tudi na  inovacijskem  
področju v železarni drugi časi.

»Ko sem  začel, se spom nim , d a je  
direktor presojal inovacije in on

Alojz Pečnik

predlagal prijavo. Tako je  leta 1955 
bila prav m oja prva prijavljena ino
vacija v železarni. D rugače pa oce
njujem , da je  bil največji posluh za 
inovacije v železarni tam  okrog leta 
1970. Večji interesi so bili in takrat 
sm o delali z večjim veseljem.«

Prav veselje, volja do dela pa je  
tisto, kar Alojza Pečnika sprem lja v 
veliki m eri ves čas.
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DENAR JE ZAČETEK IN KONEC VSEGA

Prejšnji mesec, torej decembra la
ni, se je  v Železarni Ravne prvič 
javno izrazila skrb, ali bo možno 
na redni datum izplačati osebne do
hodke ali ne. Na srečo jih je  bilo 
možno, kar je nedvomno tudi rezul
tat maksimalnega prizadevanja na
ših finančnikov.

Naprosili smo vodjo finančnega 
planiranja v PFS, dipl. oec. Vido 
Lotrič, da je  za Fužinar dala izjavo, 
kako jim danes, ko je  železarna v 
težkem likvidnostnem položaju, us
peva izvajati t.i. finančno funkcijo.

»Finančna funkcija m ora imeti po
leg ostalih poslovnih funkcij (proiz
vodne, kom ercialne, pravne...) ena
kopraven položaj. V našem  sistemu 
ni bilo vedno tako, saj ni im ela ta
kega pom ena. Vem o pa, da je  de
nar začetek in konec vsega, vsaka 
aktivnost im a neko finančno posle
dico. Področje financ je  v Jugosla
viji bila in  je  tudi še dom ena raz
nih  kvazi strokovnjakov, ki s pred
laganjem  in sprejem anjem  neustrez
nih  ukrepov povzročijo več škode 
kot koristi. Čimprej je  treba to pod
ročje, tako kot tudi druga področja, 
ki se nanašajo na gospodarstvo oz. 
ekonom ski sistem, prepustiti pravim 
strokovnjakom , ki m orajo biti za do
bre oz. slabe rešitve ustrezno nagra
jeni.

V Jugoslaviji se im am o že vsi in 
vsak po svoje za finančne strokov
njake in na veliko »rešujem o« lastne 
in širše problem e. Žal pa je  finanč
no področje zelo zahtevno in široko, 
zato si am aterskega in nestrokovne
ga obravnavanja ne  sm em o privoš
čiti. Posledice so preveč hude in 
zahtevajo ogrom no naporov in časa, 
da se stanje norm alizira. Pri nas je 
že precej let stanje na  tem  področju 
nenorm alno, nekateri sistemski in 
izvedbeni ukrepi neustrezni in temu 
prim erna je  tudi situacija.

Inovatoiji iz A rm atur so se lahko 
pohvalili tudi z odnosom  vodstva 
kolektiva do njihovega inoviranja, pa 
tudi na odnos sodelavcev niso imeli 
posebnih pripom b. Le to je  rekel 
Srajner: »Nekateri ljudje inovatorjev 
ne razum ejo. Sami hodijo m im o 
problem ov, pa jih  ne vidijo, ti pa še 
dom a študiraš. Ko je  denar, so pa 
konflikti. V ljudeh je  prem alo za
vesti, da tudi oni z inovacijami d ru
gih profitirajo.«

Zato pa je  skupina imela toliko 
večje težave z uradno  uveljavitvijo 
svoje inovacije.

Jože Verhnjak: »Bilo je  že tako 
daleč, da sm o se sklenili denaiju  za 
inovacijo odpovedati, striktno pa 
sm o vztrajali, da priznajo njen po
m en.«

Zato je  bila skupina nem alo pre
senečena, ko je izvedela, da bo pre
jela priznanje inovator železarne. 
Najprej so mislili, da se kdo šali z 
njimi.

Maks Mori: »Zdaj je  bilo že vse 
skupaj pozabljeno, novica o  prizna
nju pa je  seveda vse spet nanovo

Delati na  takem  področju je  svo
jevrsten napor, saj človeka tako delo, 
sploh če se zavedaš, da ni pravilno 
zastavljeno in urejeno s predpisi, n i
ti m alo ne zadovoljuje. Veliko je 
odvečnega dela, ki od vseh učinkov 
povzroča le stroške.

Vida Lotrič

D anašnja situacija v Jugoslaviji in 
seveda tudi v železarni je  v veliki 
meri posledica (ne)sistem skih ukre
pov in splošnih gospodarskih raz
mer. N ajm očneje se je  ta slaba si
tuacija odrazila predvsem  na finanč
nem  področju. To pa naprej vpliva 
na problem e na drugih področjih 
poslovanja. Seveda je  vpliv tudi ob
raten. Torej gre za vzročno-posledič- 
ne povezave in učinke, zato brez 
strokovnega dela na teh področjih ne 
gre.

Tudi o likvidnosti danes veliko 
govorimo, ne sam o v ožjih finančnih

oživila. Kljub tem u ti takšno prizna
nje veliko pom eni.«

Jože Verhiyak: »Vsem nam  priz
nanje res veliko pom eni; zato, ker 
sm o ga dobili v takem  sklopu, kot 
je  Železarna Ravne, in seveda smo 
tudi ponosni, da sm o ga dobili v 
Arm aturah.«

Jože Planinšič: »Priznanje je  go
tovo tudi priznanje kolektivu, v ka
terem  je  25 % delavcev vključenih 
v oblike inventivne dejavnosti. Vsem 
je  to priznanje priznanje.«

Po tem  lahko sodim o, d a je  izbra
ni skupini priznanje vendarle dobro
došlo -  predvsem  kot m oralno za
doščenje; seveda poleg glavnega za
doščenja, ki pa ga lahko občutijo 
vsak dan od aprila ’88, odkar ino
vacija uspešno »dela«. In kar je  naj
več: zaradi njih so A rm ature obdrža
le ameriški trg! Ni še dolgo, ko je  v 
tovarno prišel teleks s sporočilom , 
da je  kvaliteta a rm atur Jam esbury 
super!

Čestitamo!

Helena Merkač

krogih, kjer ta problem  najbolj ne
posredno občutim o. Težka likvidno
stna situacija, ki v železarni traja že 
več kot leto, zahteva od zaposlenih 
na tem  področju vsak dan veliko na
porov, znanja in volje. Kljub tem u, 
da om ejujem o stroške in skušam o 
pripeljati v železarno s prodajo za
služeni denar, ne  uspevam o več za
gotavljati sredstev za vsakodnevne 
potrebe. N aša kratkoročna zadolže
nost se je  v zadpjih treh m esecih 
precej povečala in  bi s takim  tren
dom  lahko še bolj ogrozila naše po
slovanje. Zadolženost narašča, ker 
naši kupci ne plačujejo svojih obvez
nosti, če pa jih , pa ponujajo vred
nostne papiije z zapadlostjo tudi do 
6 mesecev. Naši kupci nam  trenu t
no dolgujejo že več kot 2.000 novih 
milijard din, od tega je  po pogod
bah že zapadlo okoli 1.300 milijard 
din. Po drugi strani že tudi mi več 
ne uspem o, kljub vse večjem u za
dolževanju, našim  dobaviteljem  po
ravnavati obveznosti. Na investicijs
kem področju že dalj časa zadeve 
om ejujem o in plačujem o le najnuj

nejše. To je  za naš dolgoročni raz
voj zelo slabo, sploh, če om ejujem o 
naložbe, ki naj bi prinesle boljše re
zultate, nova delovna m esta in na
sploh dolgoročno perspektivo žele
zarne.

Kakorkoli so težave na finančnem  
področju (predvsem  likvidnostne) 
hude, m e osebno še bolj skrbijo dej
stva, da n im am o naročil za naprej, 
da nism o konkurenčni zaradi previ
sokih stroškov, da nas je  že sedaj 
preveč zaposlenih za tak obseg pro
izvodnje, da se dnevna politika »vti
ka« v gospodarske zadeve itd.

Po drugi strani pa vendar obstaja 
upanje, da bom o z ustreznim i ukre
pi na m akro gospodarskem  nivoju 
(upajm o, d a je  zadnji paket ukrepov 
zvezne vlade za reform o gospodar
skega sistem a in zm anjšanje inflacije 
tisti, ki bo to zagotavljal) ter angaži
ranjem  znanja in sposobnosti kadrov 
v železarni uspeli na  tem  področju 
narediti red in norm alizirati poslova
nje.«

H.M.

OSKRBA Z ENERGIJO 
V NOVEMBRU

Zaradi velikih podražitev vseh vrst energije v novem bru so tudi stroški 
porabljene energije v tem  m esecu m očno porastli. Po okvirnih izračunih, 
ki sm o jih  naredili za novem ber, znašajo skupni stroški porabljene energi
je  v železarni (brez dislociranih tozdov) 151,2 milijarde din. Na tono 
skupne proizvodnje znašajo stroški energije 3,78 m ilijona din, na blagovno 
proizvodnjo pa že 12,51 m ilijona din. Oskrba porabnikov s prim arnim i in 
sekundarnim i energenti je  bila v redu. Bilo je  nekaj m otenj pri oskrbi s 
pitno vodo v starih stavbah na vzhodnem  delu železarne, vendar pom anj
kanje ni vplivalo na m otnje v proizvodnji. Za norm alno oskrbo porab
nikov s kisikom pa sm o dodatno dobavili iz Tovarne dušika Ruše 163 500 kg 
kisika, kar je  31,52 % od skupno porabljenega. Poleg ostale nabave in 
oskrbe sm o zbrali še 6 750 1 odpadnega olja, ki ga pokurim o na m eta
lurških ogrevnih pečeh.

Količinske porabe energentov so bile pri večini energentov pod planom , 
planirane količine sm o presegli le pri sanitarno topli vodi, pari, kisiku in 
čistem  dušiku. Največja prekoračitev plana je  bila pri čistem  dušiku, in 
to zaradi m ontaže črpalke za polnjenje tekočega kisika v jeklenke. Iz pri- 
meijave je  ugotovljeno, da so količinske porabe energentov m anjše v so
razm erju z m anjšo proizvodnjo.

1. Prim arni energenti Poraba Str. v 000 din
Elektro energija 
Zemeljski plin 
Butan propan 
M azut 
Karbid

17.036.975 kWh 
5.778.401 Srn3 

11.850 kg 
306.260 kg 

8.600 kg

59.846.410
64.004.932

236.173
4.381.370

225.956

2. Sekundarni energenti Poraba Str. v 000 din
Acetilen
Industrijska voda 
Sanitarna topla voda 
Para
C entralno ogrevanje -  v ŽR
- v  M R
Kisik
Kompr. zrak 
Čisti dušik 
Teh. dušik 
Argon

3.361 kg 
1.574.162 m3 

10.683 m 3 
4.882.100 kg
4.583.000 MWh
5.677.000 MWh 

533.460 kg
5.623.530 m3n 

3.373 m 3n 
30.374 m3n 
11.000 m3n

503.244
3.236.728

603.278
9.521.382

13.973.066
8.106.956

10.122.400
3.151.163

285.661
195.624

1.761.399

Robert Jam šek
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Naše delo v novembra
Plan skupne proizvodnje sm o v 

novem bru dosegli 86,6 odst., v ku- 
m ulativi 89,4 odst. Ta nam  je  od 
m inulega meseca padla za 1,0 odst. 
Za 11.038 ton prodanih izdelkov 
sm o iztržili 1.107,47 milijarde din, 
kar je  v povprečju 100.328 din/kg. 
O d tega sm o prodali na  dom ačem  
trgu 9.430 ton ali za 814,02 milijar
de din, izvozili pa sm o 1.608 ton 
ali za 293,45 m ilijarde din, kar zna
ša prek 4,34 m ilijona dolaijev.

SKUPNA PROIZVODNJA 
POD NAČRTOM

Jeklarna je  v novem bru izdelala 
16.542 ton jekla, Jcar je  glede na 
plan le 87,1 odst. Čeprav v tem  m e
secu ni prišlo do ustavitve 40 t peči, 
vseeno zaradi pom anjkanja naročil 
in pogostega m enjavanja asortim en
ta niso dosegli pričakovanega učin
ka. Odvzem  jekla za Jeklolivam o je  
bil le 46,0 odst., za Valjam o 89,0 
odst., m edtem  ko je  bil za Kovač
nico presežen za 4,4 odst.

Stanje pri pravilnem  zbiranju in 
sortiranju odpadkov in ostružkov se 
poslabšuje v vsej železarni, saj je  bilo 
v novem bru na zalogo zaradi napač
nih raztalitev izdelanih skoraj 400 
ton  jekla.

Jeklolivama tudi v novem bru ni 
imela dovolj naročil, tako da so 
plan dosegli le 59,2 odst.

Nekoliko boljše je  bilo v Valjarni, 
vendar so za p lanom  zaostali 13,8 
odst. N a težki progi je  bil plan do
sežen 88,9 odst., na srednji 90,9 odst. 
in na lahki progi 35 odst. Problem  
še vedno predstavljajo zastoji in po
goste m enjave valjev zaradi razdrob
ljenosti asortim enta. Delež visoko 
legiranih jekel je  bil na srednji progi 
11,9 odst. in na lahki progi 54,8 odst.

Zelo uspešno pa so zaključili m i
nuli m esec v Kovačnici, saj so plan

presegli za 13 odst., kar je  v tem  letu 
največja prekoračitev. Za decem ber 
so bila problem atična naročila za 
1.800 t stiskalnico, m edtem  ko za 
drugo leto stanje z naročili ni najbolj 
obetavno. Tako izmeček kot tudi ne
uspela proizvodnja sta bila nižja kot 
v oktobru. Dostava vložka iz Jeklar
ne je  potekala zadovoljivo.

V Jeklovleku so za p lanom  zaosta
li 31,1 odst., in to najbolj pri vleče
nem  jeklu. T u je  bil plan dosežen le 
41,7 odst., pri luščenem  jeklu  73,0 
odst. in b rušenem  jek lu  89,0 odst. 
Plan pa so presegli pri vlečeni žici 
za 58,5 odst.

Vsem m ehansko predelovalnim  
tozdom  še naprej prim anjkuje naro
čil, tako da so za p lanom  zaostali 
vsi, razen Orodjarna, kjer je  bil 
plan presežen za 34,3 odst. in Ar
m atur, ki so plan presegle za 6,7 
odst.. V Strojih in delih zaostajajo 
v strojegradnji. Vzrok je  slaba doku
m entacija za stiskalnice, kar se je  
pokazalo v zaključni m ontaži, ki je 
bila zaradi tega znatno  podaljšana.

NABAVA ŠE 
ZADOVOLJIVA

Oskrba z m ateriali je  bila na vseh 
področjih dokaj zadovoljiva. M ot
nje, ki nastajajo pri nabavi, so bile v 
tem  času povezane predvsem  s sla
bo likvidnostjo. V nekaterih prim e
rih so poslovni partneiji že prekini
li dobave, kar je  povzročilo določe
ne zastoje v proizvodnji. Srbsko tr
žišče se nam  zapira, nekatera podjet
ja  s tega področja pa nudijo  blago 
izključno sam o s predplačili. Z aen
krat v proizvodnji zaradi tega ni bilo 
posebnih težav, ker iščem o dobavite
lje z drugih področij.

Od problem ov, s katerim i se sre
čuje zadnje čase nabavna služba, so 
zahteve tozdov po izredno kratkih

dobavah raznih materialov. Skoraj 
nem ogoče je  v roku enega meseca 
oskrbeti dobave litine, ki je  vezana 
še na  izdelavo m odelov. To velja tu 
di za m ateriale z nekaterih  drugih 
področij.

S porastom  cen osnovnih  m ateria
lov beležim o tudi znaten  porast cen 
vsem  ostalim  m aterialom .

PRODAJA NA DOMAČEM 
TRGU USIHA

Jeklolivam a je  dosegla komaj 25,4 
odst. količinske prodaje, vzrok je  v 
pom anjkanju naročil. Valjarni pri
m anjkuje naročil za lahki paličasti 
program  in jeklo v kolobaijih, naro
čila pa usihajo tudi na ostalem  pro
gram u. V Kovačnici so plan preseg
li za 30,4 odst., naročil pa prim anj
kuje pri fazonskih odkovkih. Vzrok 
nedoseganja plana v Jeklovleku je  
neustrezen asortim ent, pom anjka
nje vložka in zastoji zaradi okvar 
strojev.

Tudi v O rodjarni planski cilji niso 
bili doseženi, naročil prim anjkuje 
predvsem  za orodja. Nizko dosega
nje planskih ciljev v Strojih in de
lih je  še vedno posledica neuspele 
proizvodnje težkih šipk za INO Za
greb, kakor tudi pilger valjev za 
Ž elezarno Sisak. N a skladišču goto
ve robe je  v Ind. nožih ostalo več 
kot 11 ton nožev. Naročil prim anj
kuje tudi v Pnevm atiki, saj nihče ne 
naroča več na zalogo. Zasedenost 
z naročili se nekoliko izboljšuje v 
Vzmetarni. V A rm aturah pa se je  za
dnje čase občutno  povečala prodaja 
krogelnih pip, ki jo  bo veijetno še 
bolj pospešila konsignacijska proda
ja.

UVOZ V REDU
O skrbljenost z uvoznim i m ateriali

STRUKTURA 
DELOVNEGA ČASA

V novem bru je  bil delovni čas 
izkoriščen 72,42 odst., odsotnosti 
pa so znašale 27,58 odst., in so bile 
razdeljene takole:

-  letni dopust 4,76 %
-  izredno plačani dopust 0,42 %
-  službena potovanja 0,36 %
-  prazniki 12,60 %
-  bolezni 8,16 %
-  druge plačane odsotnosti 1,21 %
-  neplačane odsotnosti 0,07 %
Skupaj 27,58 %

Ure v podaljšanem  delovnem  
času so znašale 0,98 odst. in so tako 
glede na oktober m anjše za 0,18 
odst. Tokrat so imeli največ nadur v 
Orodjarni 3,66 odst., T ransportu 
2,42 odst., KSZ 2,39 odst., Energiji 
2,34 odst.. Strojih in delih 2,19 odst.

PRI IZVOZU NAD 
PLANOM

Z novem brsko realizacijo izvoza 
na konvertibilno tržišče v vrednosti 
prek 3,26 m ilijona dolarjev sm o ta 
cilj presegli za 17,6 odst. Klirinški iz
voz pa sm o dosegli v vrednosti prek 
1,12 m ilijona dolaijev.

M esečni načrt so presegli v Valjar
ni, Strojih in delih, Ind. nožih, 
Pnevm atičnih strojih, TRO, A rm atu
rah in M onteiju. Kljub težkim  pogo
jem  trženja skozi celo leto sm o v 11 
mesecih dosegli ozirom a presegli za
14,0 odst. plan izvoza na konverti
bilnem  trgu. Izvozili sm o 18.640 ton 
izdelkov v vrednosti prek 33 m ilijo
nov dolaijev. V novem bru se je  na
daljevalo pridobivanje novih naročil 
za prihodnje leto.

TO ZD

ODSTOTEK DOSEGANJA NAČRTOVANE PROIZVO DN JE

SKUPNA
PROIZVODNJA

to n

ODPREMA

to n

FAKTURIRANA
R E A U Z A C IJA

d in

IZVroz IZ V O Z

d in

DOMAČ

dir

I TRG

novem. z b ir novem. z b i r novem. z b i r novem. z b i r novem. z b i r lovem z b ir

JEKLARNA 8 7,1 90 ,3 - - - - . _ _ _ .
JEKLO LIVARNA 5 9,2 73,6 30 ,9 58,1 303,5 155,2 8 0 ,7 62 ,2 753,2 236,7 2 65 ,0 148,2
VALJARNA 8 6,2 8 8 ,2 8 1 ,7 89 ,5 770,6  - 304,5 8 5 ,4 112,4 1.309,0 363,0 705,7 297,4
KOVA ČN ICA 113,0 105,0 121,4 115,& 1.032,1 370,9 59,6 3 6 ,0 1.002',8 209,3 1.034,8 385,5
JEKLOVLEK 6 8,9 8 7 ,6 4 6 ,7 88,1 640,5 294,7 2 7 ,3 55,5 419,1 198,7 664,6 305,2
TEŽKI STROJNI DEU 66,6 74,9 7 4 ,8 100,9 688,9 288,1 - - - - 251,6 229,8
ORODJARNA 134,3 8 4 ,4 38,1 73,4 324,7 174,5 - 119,6 - 483,9 327,9 171,5
STROJI IN DEU 99,4 8 4 ,9 7 0 ,0 8 6 ,4 632,1 226,9 104,5 106,5 906,0 240 ,8 332,6 211,7
-  N O Ž I, BRZOREZ. OROD. 8 1 ,9 7 6 ,8 78,6 73,7 549,8 247,5 143,9 91 ,0 L.060,8 285,5 262,1 |226,0
-  GREDICE - 150,3 - - - - - - . _ _
INDUSTRIJSKI NOŽI 51 ,8 104,2 78,8 7 4 ,0 555,2 249,8 143,9 9 1 ,0 1.068,8 288,6 268,2 128.1
PNEVM ATIČNI STROJI 53,4 91,9 79,1 96 ,9 621,8 327,1 . 181,9 _ 267,6 654,1 [330.2
VZMETARNA 6 8,9 77,9 58 ,8 78,0 514,0 249,9 95 ,0 8 2 ,8 777,2 230,8 483,1 252,1
REZALNO ORODJE 85 ,3 8 6 ,3 82 ,2 89,1 1.245,8 382,1 94,7 101,1 764,9 303,0 1.390,3 405,9
KOVINARSTVO 78,7 

_____ *— 77,8 106,6 77,5 1.053,0 262,7 2 0 ,4 5 ,1 1.770,8 221 ,5 837 ,0 275,1
ARMATURE 106,7 111,0 115,1 116,9 1.104,6 333,1 130,9 118,9 .065,3 309,5 1.198,1 389,4
BRATSTVO -  PILE 62,9 72,9 71,2 78,3 9 08,6 331,6 - - - _ 908,6 331,6
MONTER 8 1,9 92,4 98 ,5 9 6 ,7 960,0 273,9 144,5 182,4 1.651,1 422,5 8 4 5 ,3 249,3
KADILNICA - - - - 2 05,3 121,8 - - - - 205,3 121,8
STORITVE DRUGIH TOZD,D£ - - - 876.6 215,5 - . 876 ,0 210,5
DELOVNA ORGA N IZA C IJA 8 6 ,6 89,4 79,9 90 ,6 727,3 281,5 84,7 91 ,9 1.140,9 296,7 643,2 278.4

je  bila v novem bru dobra. Uvoz re- 
prom aterialov se je  realiziral po 
kooperacijskih pogodbah, vendar pa 
se definitivno carinjenje tega blaga ni 
izvršilo v tekočem  m esecu zaradi po
m anjkanja dinarskih sredstev, am 
pak se je  postopno preneslo na de
cember.

Treba je  poudariti, da se zaradi 
zm anjšanja proizvodnje ter držanja 
zalog na m in im um u povečuje pozi
tivni saldo na kooperacijskih pogod
bah. N ism o pa uspeli rešiti vseh p ro
blem ov za potrebe pri proizvodnji 
stiskalnic, saj nam  dobavitelji ne m o
rejo zagotavljati tako kratkih dobav
nih rokov, kot so nam  potrebni za 
izpolnitev dogovorjenih rokov pri iz
vozu.
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UTRINEK ZA JUTRI
Priče sm o velikim  vsebinskim  

sprem gm bam  dom a, v tovarni, na 
ulici. Čas nam  neusm iljeno prinaša 
nova in nova presenečenja. Kar je  
bilo včeraj neveijetno, je  danes že 
del nove zgodovine. V nas se tudi 
dogaja sprem em ba, iščem o novo 
identiteto in vsebino. Poizkušam o 
pozabiti neuspešno in zaupati no 
vim tokovom , ki nas obdajajo. Dve 
zelo veliki sprem em bi bosta bistve
no  vplivali na naš ju tri v letu  1990: 
preoblikovanje tovarne v podjetje 
in družbe, v kateri si želimo ustva
riti spodobno življenje.

Železarna Ravne bo  v letu 1990 
intenzivno nadaljevala preobliko
vanje v sodobno evropsko podjetje. 
S statutom  podjetja sm o si postavi
li osnove za dinam ično organizacij
sko prilagajanje novim  zahtevam , 
ki so izražene v filozofiji firme. 
Postati m oram o tržno razvojni sis
tem , ki temelji na znanju, kvaliteti 
in  hum anosti. Pri delavcu ta spre
m em ba pušča grenak priokus, da ni 
več potreben, da se z njim  ravna kot 
s številom. Ni več včerajšnjih po
trjevanj rezultatov, ko sm o z godbo 
slavili dosego plana. M alih radosti 
včerajšnjih navad ni več, poiskati 
si bom o m orali nove. Brez nasm e
ha in toplega občutka, da si v ko
lektivu sestavni del novo ustvaije- 
nega, kolektiv sploh ne m ore obsta
jati in biti kreativen, kar je  v tem  
trenutku najpom em bnejša naloga 
nas vseh.

D osedanja struktura znotraj sis
tem a železarne je  bila grajena na 
filozofiji dogovorne ekonomije. 
Tem  principom  so bili podvrženi 
vsi segm enti proizvodnje od raz
voja do delovnega m esta v proiz
vodnji, od m arketinškega nastopa 
do prodaje naših izdelkov. Pri tem 
se ne sm em o obrem enjevati, zakaj 
je  bilo tako. S sedanjim  preobliko
vanjem  m oram o sprem eniti struk
turo na principih tržno razvojne fi
lozofije, kjer je  vsa aktivnost v pro
izvodnji usm erjena v vrednost, rok 
in kvaliteto izdelka. V taki organi
zaciji dobi svoje pravo m esto raz
voj, kvaliteta, m arketing in proiz
vodnja, m ed njim i m ora izginiti po
jem  solidarnosti, ki ga nadom esti 
pojem odgovornosti in sposob
nosti posam eznih  strok. Železarna 
Ravne je  najuspešnejša železarna v 
Jugoslaviji, vendar je  po evropskih 
merilih še vedno dokaj skrom no 
razvita. Vzgon industrijske družbe, 
ki je  pripeljal do  sorazm erno dob
rega blagostanja delovni^ ljudi, se 
pri nas hitro izčrpava. Čimprej ga 
m oram o zam enjati z določenim  de
lom  nove proizvodnje in načinom  
gospodarjenja postindustrijske 
družbe. V sleherni ekonom ski eno
ti se m ora povečati količina znanja, 
razviti m oram o računalniško pod
poro vseh delovnih procesov, uves
ti najširšo uporabo sodobnih  tele
kom unikacijskih povezav s svetom  
in priznati nova upravljalska in o r
ganizacijska znanja, ki že postajajo 
pogoj za preživetje.

Pom em bno je, da n im am o več 
za uvajanje novih dejavnosti in pro
izvodenj kriterijev, ki temeljijo na 
ideoloških izhodiščih. Kriterij m o

ra biti utem eljen na tveganju in 
trgu kot osnovnem  m erilu uspeha. 
Le tako, ob številnih novih pobu
dah, ne pa  z m egalom anskim i pro
jekti, se bodo lahko rojevale zasno
ve in dopolnitve sistem a železarne. 
Tak pristop aktualizira pom en last
nega znanja in  inventivnosti zapo
slenih, notranjega izobraževanja in 
razvojno raziskovalne dejavnosti, 
kar je  pogoj, da bom o lahko sode
lovali z najnaprednejšim i firmami 
v svetu. Z ato je  še kako potrebna 
stalna prisotnost po kritičnem  pre
misleku našega razvojnega koncep
ta, znanja in  odnosa do trga.

U trinek za ju trišn ji dan bo  pom e
nil za vse zaposlene velik miselni

in delovni napor. Preskok v novo 
kvaliteto življenja ne  bo lahek. Res
nično se pred nam i gradi novi svet, 
vzpostavljajo novi odnosi ter gra
dijo drugačne strukture v podjetjih 
in družbi. Sposobnost dobrega sis
tem a se bo ugotovila po tem , kako 
bo reagiral na  vse pozitivne spre
m em be v svetu in pri nas, ozirom a 
Bo tem , ali jih  bo sploh dojel. Tudi 
Železarna Ravne si išče svojo iden
titeto v novem , saj se zavedam o, 
da s sledenjem  pozitivnim  spre
m em bam  nam  bo om ogočen korak 
s svetom, kar je  danes edini garant 
preživetja.

Dr. D ušan Vodeb

DELOVNA RAZMERJA 
V PODJETJU

Ko sem  pod naslovom  »Podjetje  
že, kaj pa  zdaj?« v prejšnji številki 
poleg ob like  razčlenjeval predvsem  
vsebino podjetja, sem  pri tem  m is
lil na  ravnanje  ljudi. N a drugače  p o 
razdeljene vloge to rej, iz katerih  bo 
nastalo  novo življenje ko t končni 
cilj te reform e. Povedal pa sem  tud i, 
da  za »igranje« n o v ih v lo g šen iv se h  
pravil. E n o  od takih  področij so tu 
di delovna  razm erja.

Im am o podjetn iško  lup ino , ve
m o za nova  pravila, n im am o pa še 
izvedbenih  n o rm  zanje. N eke vrste 
dvojnost (ne p a  pat pozicija) bo za
to trajala  vse do  veljavnosti novega 
republiškega zakona  o delovnih  
razm erjih , zakona o pokojn insko  
invalidskem  zavarovanju  in kolek
tivne pogodbe. Ker ob ljubljeni čas 
za veljavnost nove  zakonodaje  
m en d a  ne bo segel v april, bo m o  ča
kanje nan jo  izrabili za pripravo last
n ih  pravilnikov ter ljudi, ki bodo 
pravila izvajali. Pravne p razn in e  pa 
kljub tem u  ne bo, saj so naslednik  
tozdov ih  o rganov upravljanja in 
poslovodenja  organi podjetja  in ve
ljavni n o rm ativn i akti. To pa sicer 
še pom en i, da večine pooblastil, ki 
krepijo vlogo poslovodnega orga
na, neposredno  ne bo m o  m ogli 
uporab ljati. Zvezni zakon  nam reč 
za  izvedbo n a jpom em bnejših  p ra
vic in pooblastil pooblašča  že  om e
njene zakone. N ekaj m alega bi sm e
li sicer izvajati, a je  zaradi veljavne 
sodne  prakse in neizdelan ih  novih  
procesn ih  d o ločb  tveganje večje od  
tren u tn e  koristi.

O glejm o si n ek atera  nova pod jet
nikova poob lastila , k^j ta določajo  
in kaj se bo  po sprejem u zakonov 
zgodilo.

Delavec bo sklenil delovno  raz
m erje s podjetjem  na podlagi razpi
sa ali oglasa. D elovno  razm erje ta 
ko ni več m edsebo jno  (z drugim i 
delavci) iz tega zato  izhajajo vse za
konske izpeljave do lžnosti, odgo
vornosti in pravic ter pooblastil. 
Sklep o  sklenitvi bo zato  sprejel o d 
bo r za  kadre, razpored itev  na  delo 
in kasnejše p rerazpored itve  in vrsta 
d rug ih  pravic pa  je  v celoti pristo j
nost poslovodnega organa. N ačr
tovalec in o rg an izato r p ro izvodnje  
bo tako iz dosedanjega p red lagate

lja kadrovskih  zadev posta l tu d i iz
vajalec; o d g o v o rn o st in pravica se 
so razm ern o  spojita.

Ta večja pravna poob lastila  pos
lovodnega organa  so lansko po let
je  burila  sind ikalne  duhove, iz be
sedovanja o tem  pa je  bilo  m oč skle
pati, da  se z njim i Jugoslavija  sko
raj da v rača  n a  začetno  razvojno sto 
pn jo  kapitalizm a. Nekaj pa je  to 
oporekanje  le doseglo. Z akon  je  bil 
sp rejet kar pol leta  pozneje  oziro 
m a izvedbene zakonodaje  na  za
četku  leta 1990 zato  n im am o, p o o b 
lastil pa  v celoti še nekaj m esecev 
ne bo m ogoče izvajati.

Splošne pravice delavcev so z za
konom  analogno  u rejene n a  pod la
gi m ed n a ro d n ih  pogodb  in  torej 
enako ali p o d o b n o  ko t v d rug ih  d r
žavah.

Po sprejem u Z akona  o tem eljn ih  
pravicah je  bilo veliko vprašanj o 
u red itv i letnega dopusta , ker do lo 
ča  le najn iž je  število  dni in o  delov
nem  času oz iro m a  njegovi razpore
ditvi.

D anes že vem o, da bo z republiš
ko zakonodajo  do ločena tu d i zgor
nja m eja enako ko t doslej in da tako 
im enovani šesti d an  v ted n u  (so
bo ta) na  izrabo ne b o  vplival.

T edenska de lovna  o b v eznost je  
še vedno  42 u r z m o žnostjo  skraj
šanja na  40 ur tedensko . Ža skraj
šanje bodo  m orala  podjetja  izvesti 
posebej! postopek  in izpo ln iti po 
goje. Ž elezarna lahko brez novega 
postopka  40 urn i delovni ted en  na 
daljuje.

Letno  razbitje  delovnega fonda, 
njegova razdelitev  na  de lovno  o b 
veznost, razporeditev  delovnega 
časa, n ad u rn o  delo  in  d rugo  v tej 
zvezi je  p risto jn o st in odgovornost 
poslovodnega organa. Torej tudi 
vse o d so tn o sti z dela. D elovni čas 
in  n jegova izraba tako postajata  
produkcijsk i tvorec, o b v eznost in 
ne  p redvsem  pravica.

O dgovornost za delovne obvez
nosti je ja sn e je  do ločena, predvsem  
pa del ukrepov ni več v izključni p ri
sto jnosti veljavnega d isciplinskega 
organa. D isciplinski organ  je  zato 
tud i poslovodni organ. Izrekal bo 
dva d iscip linska ukrepa. Le za  izk

ljučitev ostan e  p risto jna  d iscip lin 
ska kom isija.

U krepa jav n i o p o m in  za  lažje k r
šitve in den arn a  kazen do 15 % 
akon tacije  osebnega  d o h o d k a  za 
težje k ršitve  bo v enostavnejšem  
po sto p k u  in  h itre je  izrekel poslo 
vodni organ. Predlagateljev p o sto 
pka bo  več in v ta krog bo sm o
trn o  zajeti tu d i nepo sred n e  vodje 
na  vseh vodstven ih  ravneh. R epub
liški z ak o n  bo oč itno  sam osto jno  
določal m o žn o st, da disciplinski 
organ za  izrečeni ukrep  izreče tudi 
od ložitev  njegove izvršitve. Tako 
im enovana pogojenost izvršitve 
ukrepa naj bi im ela  dva ucoinka:

-  izrek tu d i najtežjega ukrepa 
brez kolebanja, kar zagotavlja za
dostno  o strino

-  začasno  o d lo žen a  izvršitev u k 
repa d iscip linskem u o rganu  o m o 
goča upoštevati olajševalne okol- 
nosti (vzgojni učinek  ukrepa, pre- 
vencija...)

Varstvo pravic bo  zagotavljal p o 
seben nepo sred n o  izvoljeni od b o r 
podjetja. Sodno varstvo pravic os
tan e  ko t doslej. N i pa še povsem  
jasn o , če  bod o  to  še izvajala sod iš
ča zd ruženega  dela ali pa  bo  pris
to jn o st red n ih  sodišč.

Veliko j e  vprašanj in  tu d i bojazni 
o tako im en o v an ih  presežkih  delav
cev. B ojazen je  razum ljiva, vendar 
tu  sam ovolje, o tem  pa je  b ilo  največ 
naspro tovanj zakonu , ne sm e  biti. 
Presežek je  dejanska kategorija  in 
m ora b iti ugotovljen . P renehan je  
delovnega razm erja  je  zato  zadnje 
dejanje v postopku  reševapja prese
žkov, p red tem  pa m orpjo b iti izrab
ljene m o žn o sti p rerazpored itve  
znotra j pod jetja , zno tra j poslovne
ga sistem a  ali v drugo podjetje. 
D ruga zahteva, k ije  tud i obveznost 
delavca, je  prekvalifikacija oz irom a 
dokvalifikacija. Po vsem  tem  pa so 
nasledn je  vrste  p renehanja:

-  d o k u p  let za  zadn jih  p e t le t za
varovalne dobe

-  24 o dpravn in , če delavec sam  
poskrbi za  nadaljn je življenje (km e
tija, ob rt, delo v tu jin i in  p o d o b n o )

-  p redčasna  upokojitev
-  invalidska upokojitev.
Sm isel no rm e je  v tem , da p o d 

je tje  p resežke rešuje  sam o n a  o m e
njene načine  oz iro m a  da vse druge 
presežke rešuje  s svojim  deležem  
so lidarno  prek širše d ružbe. Podjet
je  se s tem  prim era  ne o trese , kot 
je  bilo  dokazovano , tem več se raz
b rem eni tako im enovane socialne 
prob lem atike , ne  pa  tud i den arn e  
obv ezn o sti do d ružbe, ki tak prim er 
»prevzem a« nase.

Po novem  zakonu  se tu d i n e  bo 
m ogoče odpovedati povečani za
varovalni dobi in  nadaljevati delov
nega razm eija.

Zapis lahko strnem o z nasled
njim :

podjetje, pod jetn ištvo , pod jetn ik  
so nedeljiva sprega. Vse skupaj in 
n a  p redstavljeni način  je  podjetje, 
ali pa bo  podjefje le nova m odna  
p reobleka prek organizacije  zd ru 
ženega dela. To sedaj zakon  o p o d 
je tjih  p repreču je  tud i tako, da bo 
nepod je tn ištvo  neposredno  kazno
vano. V p o d je tju n ip rv eg a m e d e n a - 
kim i, tem več je  v porazde ljen ih  v lo 
gah nekdo  vedno pač prvi. Tega 
m orda  ne bo tako težko dojeti kot 
p a  izvajati.

M ilan Zafošnik
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IZ DELA SINDIKATA
EVIDENTIRANJAO REZULTATIH

Ko se je  novem bra lani v železar
ni začela faza evidentiranja kandi
datov za najbolj odgovorne funkcije 
v tej organizaciji, je  hotel 10  kon
ference najprej ustvariti klim o, v ka
teri bi se vsi zaposleni zavedli, kako 
pom em bno dejanje je  izbiranje ljudi 
za novi sindikat. V  ta nam en je  na 
oglasne deske poslal posebno obve
stilo. V  njem  je  zapisal, da »spre
m em be ustave, upravljanje na  podla
gi kapitala in dela, soupravljanje in 
sodelovanje zaposlenih pri odloča
nju o tem eljnih vprašanjih njihovih 
ekonom skih in socialnih pravic, de
lovanje trga in ekonom skih zakoni
tosti bistveno sprem injajo položaj, 
pogoje in odnose pri delu in življe
nju delavca. Vse to narekuje, da te
m u prim em o organiziram o tudi sin
dikalno organizacijo v Ž elezarni Ra
vne.« Da pa jo  bom o lahko tako or
ganizirali, so bili na  koncu obvesti
la vsi člani sindikata pozvani, »da 
predlagajo takšne kandidate, ki jim  
zaupajo.«

Seveda poziv prek oglasnih desk 
ni bil edini poziv za odgovorno evi
dentiranje. Nosilci akcije so bili po
leg predsednikov osnovnih  organi
zacij tudi člani 10  konference.

Rok za oddajo im en je  bil 8. de
cem ber.

Predlaganih je  bilo -  brez predlo
gov za predsednike aktivov -  14 
kandidatov. Toda rok sam  še ni bil 
problem , saj se ve, da so za kasnit- 
ve večkrat objektivni razlogi, in se že 
rok postavi z rezervo. Problem  so 
takoj ob  sprejem u na predsednikovi 
mizi postala im ena. Najprej njihovo 
število. Le 14 im en (ozirom a 13, kaj
ti eno je  bilo treba takoj črtati, ker 
predlagani -  za predsednika konfe
rence -  ni član sindikata) od dobrih 
6000 zaposlenih oz. od  30 osnovnih 
organizacij! Izhajajoč iz tega podatka 
je  IO konference sindikata ugotovil, 
da z opravljeno fazo evidentiranja 
ne m ore biti zadovoljen. Laže bi bi

lo nam reč izbrati najboljše, če bi bi
lo m ožno  širše izbirati.

D rugi problem  so potem  povzro
čila predlagana im ena sama. Ta so 
bila: Jure Skudnik in Franj« Kocen 
iz Kovačnice, Dušan Posedi iz Va
ljarne, Fanika Pušnik iz Jeklolivar- 
ne, Berta Pori iz RPT, Anton Vuš- 
nik iz Transporta, Milenko Kobal 
iz Energije, Viljem Iraj/nian iz PII, 
Adolf Petrič iz Nožev, Helena Mer- 
kač iz KSZ in zdajšnji predsednik 
10 konference Branko Kaker.
Kaj povedo ta im ena?

Povedo, d a je  večina »starih sindi
kalnih mačkov«, kar pom eni, da so 
delavci iskali irrtpna za nov sindikat 
kar v starem. Čez plot torej niso 
gledali, kar lahko pom eni dvoje: go
tovo priznanje predlaganim , če izha
jam o  iz poziva sindikata, »da predla
gajo takšne, ki j im  zaupajo«, druga
če pa se da iz tega tudi sklepati, da 
so ti bili predlagani zato, ker drugih 
ni ali jih  osnovne organizacije niso 
znale najti, torej rešitev v sili, deja
nje zaradi dejanja, ne z zavestjo o 
pom em bnosti odločitve.

Zaradi tega je  10 konference sin
dikata na že om enjeni seji 18. de
cem bra ugotovil, da tudi s predlaga
nimi imeni ne m ore biti zadovoljen. 
Ne s konkretnim i, gotovo so vsi vre
dni zaupanja, saj so se vsi že bolj 
ali m anj izkazali v sindikalnem  delu. 
Novih im en ni, to je  največja po
manjkljivost in to vodstvo sindikata 
zam eri svojem u članstvu. Prvič m u 
je  bila ponujena popolna dem okraci
ja  pri evidentiranju, pa se ni obnes
la! Kot da je  čisto izpadlo iz glave 
najpom em bnejše, da bom o nam reč 
imeli takšen sindikat, kot si ga bom o 
izbrali.

Evidentiranje za najodgovornejše 
funkcije v novem  sindikatu železar
ne torej ni prineslo pričakovanih re
zultatov. Potem , ko je  večina predla
ganih odklonila kandidaturo -  na
njo sta pristala le Branko Kaker in

Franjo Kocen za predsednika in pod
predsednika ter Pušnikova, Škudnik
in Kobal za sekretarja -  pa se pojavlja 
tudi vprašanje sm iselnosti evidenti
ranja, ko se ljudem  izkazuje neko 
zaupanje, ti pa v sindikatu sploh 
nim ajo nam ena delati. Takšno evi
dentiranje je  zastonj, kajti zdaj -  če 
se vodstvo sindikata ne bo odločilo 
še koga dodatno predlagati -  je  spla-

Zgradbo, ki je  poleg livarne tež
kih odlitkov, lahko včasih v prispo
dobi im enujem o tudi čebelnjak ali 
mravljišče, ker je  delo v njej tako 
živahno in dinam ično. M arsikdo, še 
zlasti tisti, ki prvič obišče m odelar- 
no, si le stežka predstavlja vse šte
vilne oblike, ki nastajajo pod veš
čimi rokam i m odelaijev, kovinskih 
in lesnih. M nogi m ed njim i so spe
cialisti svoje stroke in navadno taki 
potem  dobijo tudi izdelavo najzah
tevnejših m odelov iz lesa, kovine ali 
um etne m ase za potrebe livarstva v 
železarni in  izven nje.

Kdo bi bolje poznal senčne in  spn- 
čne strani te panoge kot Milan Šte
harnik, vodja modelne mizame, ali, 
kot jo  na  kratko im enujejo, m ode- 
lam e. N a tem  m estu  je  že polnih de
vet let, še prej pa je  izkusil vm esne 
stopnje od m odelnega mizarja dalje. 
M ilan živi z m odelarstvom , čuti 
vsak njegov u trip  in pozna tudi vso 
problem atiko, k ije  povezana z njim. 
87 zaposlenih je  trenutno v m ode- 
lam i, k ije  srcejeklolivam e. Izdeluje
jo  kovinske in lesene m odele ter 
m odele iz um etnih  sm ol, velike in 
m ajhne, oblik pa je  toliko, da  si vseh 
ni m ogoče zapom niti. Nekateri m o
deli so prave um etnine. Izdelavi 
m odela sledi kontrola, potem  laki
ranje, nato litje in m odel se ponovno 
vrne v m odelarno, kjer ga skladiščijo 
in potem  čaka na ponovno serijsko 
litje.

M ilan je  povedal, da se v m odelar- 
ni izdelujejo številni kopirni m ode
li še zlasti za orodjarno ter industrij
ske nože, veliko pa je  tudi drobnih 
stvari, še zlasti iz lesa, za tega pa ta
ko vsi vem o, kako toplo in m ehko 
deluje, kjerkoli je. Seveda pa velja 
om eniti, da v kovinskem  delu md- 
delam e poleg m odelov izdelujejo 
številne gravim e ploščice, najrazlič
nejše m inia turne izdelke od nakoval, 
značilnih livarjev in še bi lahko na
števali. Upodabljajo pa še številne 
plakete in um etniške like tako na les
nem  kot kovinskem področju. Vm o- 
delarni so izdelali veliko število 
plošč za spom inska in druga obe
ležja v koroški krajini in zunaj nje.

M ilan je  še dodal, da trenutni kriz
ni časi še zlasti v livarstvu vplivajo 
tudi na  m odelarstvo. Bolj se to ob 
čuti v lesnem  delu. Kovinski ima 
(kar je  pogojeno tudi z m ini livarno) 
nekoliko bolj kontinuirano in stalno 
delo. Prejšnja leta so veliko m odelov 
izdelovali za jeklolivam o številni zu
nanji kooperanti, ker m odelarna s 
svojimi kapacitetami in zm ožnostm i 
tega sam a ni zmogla, sedaj pa tudi 
to v precejšnji meri vidno usiha. Les
ni m odelarji trenu tno  izdelujejo ene
ga izm ed večjih projektov »VIHAR«, 
kjer je  udeleženih nekoliko več mo-

vala po vodi tudi lepa m isel o svo
bodnih, dem okratičnih volitvah -  če 
bosta n a  listi sam o dva, eden za 
profesionalnega predsednika, drugi 
za profesionalnega podpredsednika. 
Zaenkrat je  nam reč v železarni za 
delo v sindikatu zelena luč za dva 
profesionalna delavca.

H elena Merkač

delaijev, ostali pa opravljajo m anjša 
popravila ali izdelujejo nove m ode
le. Skratka, d inam ično je  bilo tudi 
ob koncu starega leta.

O novi organiziranosti železarne 
in še zlasti jeklolivam e se nisva kdo
ve koliko pogovarjala, novega utripa 
še ni bilo čutiti, najverjetneje pa pri 
m odelarstvu in dejavnostih, ki so z 
njim  povezane, ne bo  bistvenih spre
m em b. Ob koncu pogovora se je  u t
rnila še misel, ki je  tudi nekakšen 
M ilanov m oto, in sicer nenehna skrb 
za pretok in vzgojo m ladega m ode
larskega kadra. Kar obču tno  je  bilo 
opaziti nekakšen generacijski osip 
prejšnjih let. Sedaj se stvari seveda 
bistveno izboljšujejo. N edvom no pa 
drži, da dobrega m odelarja ne m oreš 
narediti čez noč, saj je  to dolgotra
jen  proces, ki traja lahko včasih ve
liko let, m odelarstvo pač im a svoje 
zakonitosti, ki se jim  ni m oč izogni
ti. M odelarji so sedaj z m ladim  ka
drom  na najboljši poti, da naredijo 
pom em ben preobrat na  tem  področ
ju. Izboljšati je  treba še motivacijski

m om ent za dobro in kvalitetno delo 
solidno plačilo, narediti še kak ka

drovski prem ik in tako lahko sm elo 
korakajo v prihodnost. M odelarstvo 
ima svojo veljavo, pa čeprav je  veli
kokrat zapostavljeno, podcenjepo in 
potisnjeno nekam  na obrobje. Četu
di ne bi bilo dovolj dela za vse v 
m atični Jeklolivarni, se kažejo m ož
nosti navzven, kajti to je  dejavnost, 
ki se lahko prilagaja potrebam  tr
žišča. Z nanja je  dovolj, tudi oprem a 
je, pa čeprav ni najbolj sodobna, in 
modelarji so že velikokrat znali po
kazati, da ustvarjajo prave čudeže, 
tako rekoč iz nič.

In tudi tej trditvi velja verjeti.
Silvo JašUprava SGV

MODELARSTVU MESTO, 
KI MU PRIPADA

Milan Šteharnik
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NAPREDOVANJE IN RAZVOJ 
ZAPOSLENIH

UVOD

N adaljujem  s predstavljanjem  raz
iskave NIRKO (N apredovanje in raz
voj kadra v organizaciji) v Železarni 
Ravne. O snovni podatki o nam enu 
raziskave, m etodah zbiranja infor
macij in prvih su m am ih  rezultatih 
so bili objavljeni v avgustovski in 
septem brski številki IF. N a Inštitutu 
za sociologijo iz Ljubljane pa so op
ravili še bolj zapletene statistične iz
račune in povezave, ki preučevani 
problem  še bolj osvetljujejo. U goto
vitve bom  opisala v kratkih vsebin
sko zaokroženih poglavjih.

ALI JE NAPREDOVANJE
SPODBUDA ZA DELO?

Vprašanji o m otivih za delo (Kaj 
vas najbolj spodbuja k delu? Kaj vam 
jem lje voljo za dobro  in kvalitetno 
delo?) sta bili vključeni v anketni 
vprašalnik zato, da bi ugotovili, kak
šno m esto m ed njim i zavzem ata na
predovanje na  strokovni in vodstve
ni lestvici.

POGOSTOST MOTIVOV

Ob vsakem  m otivu so se anketi
ranci odločali m ed odgovorom  o 
tem, ali jih  k delu spodbuja ali ne 
in potem  o tem , ali jih  ovira ali ne, 
če ni prisoten.

Pet najpogosteje izbranih moti
vov, ki zaposlene najbolj spodbujajo 
k delu, in odstotek odgovorov:

1. dobri odnosi s sodelavci 88 %
2. m ožnost uporabe znanj in 

sposobnosti 84 °/o
3. sam ostojnost in odgovor

nost 82 %
4. zanim ivo in raznoliko delo 81 %
5. pridobivanje novih znanj

in spretnosti 81 %
Najredkeje so bili izbrani nasled

nji motivi: m ožnost napredovanja v 
vodstveni hierarhiji; m ožnost vpliva
nja na odločanje v organizaciji, po
hvale in priznanja ter ustvariti si po
klicni ugled. M ožnost napredovanja 
v strokovni hierarhiji je  srednje m o
čan m otivator (71 % ali 9. m esto 
med 15 motivi).

Kaj pa posam eznikom  najpogos
teje jem lje voljo do dela? Pet naj
pogosteje izbranih de-motivov od 
stotek odgovorov:
1. nizek osebni dohodek 76 %
2. slabo organizirano delo 67 %
3. slabi delovni pogoji 58 %
4. moje delo ni cenjeno 56 %
5. neustrezni vodilni delavci 53 %. 

Najredkeje so anketiranci našteva
li naslednje situacije: nim am  m ož
nosti za napredovanje v vodstveni 
hierarhiji; nesam ostojnost, odvis
nost od drugih, slab položaj delovne 
organizacije; n im am  m ožnosti vpli
vanja na odločanje v organizaciji in 
negotovost zaposlitve. Pom anjkanje 
m ožnosti za strokovno napredova
nje je  srednje m očan de-motiv. (44%  
ali 8. m esto m ed 16 de-motivi).

(Povzetki rezultatov raziskave v železarni)

POVEZANOST MOTIVOV

Ali m ed m otivi, ki spodbujajo ozi
rom a zavirajo dobro  delo, obstaja 
povezanost? To je  m ogoče ugotoviti 
z metodo razvrščanja v skupine, ki 
enote ozirom a spremenljivke razpo
redi tako, da so znotraj posam ezne 
skupine podobnejše kot iz različnih 
skupin.

Izm ed motivov, ki najbolj spod
bujajo k delu, sta se izoblikovali dve 
skupini:

1. statusni motivi (m ožnost napre
dovanja v vodstveni hierarhiji; m ož
nost vplivanja na  odločanje v orga
nizaciji; pohvale in priznanja; m ož
nost, da si posam eznik ustvari ug
led),

2. ostali motivi (dober osebni do
hodek; zanesljiva, stalna zaposlitev; 
dobri delovni pogoji; dobri odnosi 
s sodelavci; dobri odnosi z vodilni
m i; ustrezni vodilni delavci; m ož
nost napredovanja v stroki, zanim i
vo in raznoliko delo; sam ostojnost 
in odgovornost, pridobivanje novih 
znanj in sposobnosti; m ožnost upo
rabe svojih znanj in sposobnosti).

Prvo skupino motivov, k ije  dokaj 
»čista«, je  m ogoče interpretirati ta
ko: položaj v vodstveni hierarhiji 
om ogoča vpliv v organizaciji, hkrati 
pa je  verjetno tudi priznanje za do
sedanjo uspešno uporabo moči. Po
vezanost poklicnega ugleda in polo
žaja v vodstveni liniji je  manj nedvo
um no, ker je  posledica različnega 
pojm ovanja poklicnega ugleda; ali 
napredujejo le tisti, ki imajo ustrezen 
poklicni ugled ali pa gre za zoženo 
pojmovanje poklicnega ugleda kot 
zgolj napredovanja na  vodstveni lest
vici.

Odgovori na  vprašanje, kaj posa
m eznikom  najbolj jemlje voljo do 
dela, se razporedijo v dve tipični sku
pini z naslednjim i osrednjim i t.i. de- 
motivi:

1. intrinzični de-motivi (ni m ož
nosti za napredovanje v vodstveni 
hierarhiji; ni m ožnosti za napredo
vanje v stroki; nesam ostojnost pri 
delu in odvisnost od drugih; neza
nimivo in m onotono  delo; ni m ož
nosti za pridobivanje novih znanj; 
ni m ožnosti za uporabo znanj in 
sposobnosti; ni m ožnosti za vpliva
nje na odločitve v organizaciji).

2. ekstrinzični de-motivi (nizki o- 
sebni dohodki; slaba organizacija 
dela; moje delo ni cenjeno; slabi de
lovni pogoji).

RAZLAGA

Motivacijo poskuša razložiti več 
teorij. Naše rezultate najbolje (kljub 
nekaterim  odstopanjem ) razlaga 
»klasična« Herzbergova teorija o hi
gienikih in motivatoijih.

Na osnovi številnih raziskav je  do
kazal, da faktoiji, ki povzročajo za
dovoljstvo z delom  (in seveda m o
tivacijo za delo) niso isti kot faktor
ji, ki vplivajo na nezadovoljstvo z 
delom. (Torej -  nasprotje zadovolj

stva z delom  ni nezadovoljstvo z 
delom , am pak pom anjkanje zado
voljstva z delom , ista logika velja za 
nezadovoljstvo z delom ). Ugotavlja, 
da sta v teh  procesih prisotni dve 
vrsti potreb, ki izhajajo bodisi iz člo
vekove živalske narave (tem eljne bi
ološke potrebe) in specifičnih človeš
kih značilnosti (m entalni razvoj). N a 
področju dela prvo potrebo zadovo
ljuje p rim em o delovno okolje, drugo 
pa ustrezna delovna vsebina.

Faktoiji, ki om ogočajo osebni 
razvoj, ali motivatoiji so intrinzični 
(kar pom eni, da so notranji): dosežki 
in uspehi, priznanje, delo, ki pom eni 
izziv, odgovornost, osebni razvoj in 
napredovanje. N jihova odsotnost ne 
povzroča posebnega nezadovoljstva, 
če pa so prisotni, pa spodbujajo k 
delu. (Em pirično je  dokazal, da 81 % 
zadovoljstva z delom  povzročajo 
motivatoiji).

D ruga skupina so higieniki, ki so 
ekstrinzični (zunanji), ker izhajajo iz 
delovnega okolja; politika in uprav
ljanje podjetij, nadzorovanje, m ed
sebojni odnosi, delovni pogoji, pla
ča, položaj in varnost. Povzročajo 
nezadovoljstvo, če niso prisotni (63 
% nezadovoljstva z delom  je  posle
dica higienikov, kot je  Herzberg od
kril v zelo obsežni raziskavi), ven
dar pa ne povečujejo zadovoljstva, 
četudi obstajajo (Herzberg je  na  os
novi raziskav predlagal t.i. obogati
tev dela, ko se s sprem em bam i v 
organizaciji dela in vodenju zaposle
nim  daje več odgovornosti, priznanj, 
se jim  om ogoča osebni razvoj, na
predovanje in učenje, saj je  v ekspe
rim entih  dokazal, da to vodi k več
jem u  zadovoljstvu z delom  in zvi
šani produktivnosti).

Osnovne ugotovitve preučevanja 
motivov za delo v naši organizaciji 
so:

-  Anketiranci so n^jvečji pom en 
pripisali intrinzičnim  m otivom  (mo- 
tivatoijem).

-  Anketiranci so največji pom en 
pripisali ekstrinzičnim  de-m otivom  
(higienikom).

-  Motivi za delo se grupirajo v 
dve skupini (statusni, ostali).

-  De-motivi za delo so razporeje
ni v dve skupini (intrinzični, ekstrin
zični).

-  N apredovanje v vodstveni hie
rarhiji spada m ed statusne m otive in 
ima m ajhno m otivacijsko kot tudi 
demotivacijsko moč.

-  N apredovanje v strokovni hie
rarhiji spada m ed intrinzične m oti
ve in im a srednjo motivacijsko in 
demotivacijsko moč.

Sklenem o lahko, d a je  zagotovitev 
optim alnih delovnih pogojev s po
m očjo higienikov le nujen, ne pa 
zadosten pogoj večjega zadovoljstva 
z delom  in večjega delovnega anga
žiranja. Prava m otivacija izhaja iz 
dela samega. V odsotnosti higieni
kov tudi učinki motivacije hitro pre
nehajo. Dobri odnosi s sodelavci, 
pridobivanje in uporaba znanj ter 
sposobnosti, av tonom no in raznoli
ko delo itd. ne m orejo nadom estiti
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neustreznih plač, nesposobnega 
vodstva, slabe organizacije dela, sla
bih delovnih pogojev itd. (V prid tej 
razlagi govori tudi dejstvo, da ob raz
vrščanju m otivov v skupine ni prišlo 
do ločitve m ed intrinzičnim i in  eks- 
trinzničnim i).

Po Herzbergu sta napredovanje (v 
vodstveni hierarhiji) in osebni razvoj 
(napredovanje v strokovni hierarhiji) 
motivatorja. V naši raziskavi pa se je  
pokazalo, da napredovanje v vodst
veni hierarhiji ni niti pom em ben 
m otivator niti pom em ben higienik. 
Takšno napredovanje je  za večino 
ljudi neprivlačno in ga tudi ne  po
grešajo (pom eni bolj priznanje, m o 
žnosti odločanja, statusna zadeva). 
Vprašanje je, kako obravnavati vode
nje v prihodnosti -  kot funkcijo ali 
kot profesionalno dejavnost. N apre
dovanje v strokovni hierarhiji pa je 
srednje m očan m otivator in srednje 
m očan higienik. Njegova odsotnost 
bistveno znižuje stopnjo zadovoljst
va in delovno aktivnost, prisotnost 
pa spodbuja k delu. Kot higienik se 
povezuje z osebnim  dohodkom  in 
upoštevanjem  dela posam eznika, 
kot m otivator pa z vsemi m očnim i 
m otivatorji -  razen z najnovejšim: 
dobrim i odnosi s sodelavci. (Prob
lem je  torej, kako m otivirati zaposle
ne s strokovnim  napredovanjem , ki 
m ora biti selektivno, da ne bi trpeli 
odnosi m ed zaposlenim i, ki temelji
jo  na egalitarni vrednostni usm erit
vi).

Andreja Čibron
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ŽELEZARNA RAVNE IN RAZVOJ DROBNEGA GOSPODARSTVA

O bčina Ravne je  glede drobnega 
gospodarstva ne le po evropskih, 
tem več tudi po slovenskih m erilih 
povsem  na dnu. M edtem  ko je  v 
svetu delež m alih podjetij v družbe
nem  proizvodu do 40%, v Sloveniji 
6,8% in v koroški regiji 5,9%, dose
že v ravenski občini komaj 2,4%. 
Čeprav nam  občutek, da sm o člani 
velikega, m očnega kolektiva, veliko 
pom eni, m oram o vendar priznati, 
da je  enostranska usm eritev gospo
darstva občine v dvoje velikih pod
jetij povzročila negativne posledice 
za razvoj občine kot celote in  posa
m eznih  krajev v njej.

T em u se je  sklenil zoperstaviti 
Ekonom ski center M aribor, enota 
Ravne, ko je  začel pripravljati pro
jekte za razvoj drobnega gospodar
stva v občini, regiji in  zunaj nje.

O bližnjih načrtih za razvoj drob
nega gospodarstva v občini Ravne 
sm o se pogovarjali z vodjem  raven
ske enote Ekonom skega centra M a
ribor Ivanom Žagarjem.

»Zaradi enostranske usmeritve 
razvoja gospodarstva, katerega no
silca sta Rudnik Mežica in Železar
na Ravne, je  v ravenski občini ne
razvita vrsta gospodarskih dejav
nosti. Ko začenjate razvijati drobno 
gospodarstvo, bi bilo pričakovati, da 
boste poskušali najprej zapolniti ta 
primanjkljaj?«

»Za razvoj drobnega gospodar
stva, ki je  popolnom a nerazvito, je  
veliko m ožnosti. Lahko bi začeli s 
povsem  novim i dejavnostm i, ven
dar sm o se odločili, da najprej od 
prem o vrata m alem u gospodarstvu 
v kovinsko predelovalni industriji, 
s podporo  že razvitega. To je  nam 
reč m nogo hitrejša pot, rezultati so 
lahko večji in hitreje vidni. Z a to 
sm er sm o se odločili zaradi usm e
ritve vodstva Železarne Ravne, da 
gre v program sko čiščenje. Poslovo
dni odbor ugotavlja, d a je  železarna 
prevelika, ima preveč zaposlenih, 
program i so prem alo specializirani. 
Po zgledu zahodnih  podjetij naj bi 
izločili m anj zahtevne proizvode in 
storitve. Zaradi takih usm eritev sm o 
ponudili sodelovanje pri razvoju 
drobnega gospodarstva. Ustanovili 
sm o skupen tim  in pripravili že celo 
vrsto projektov, še več pa im am o 
zbranih  idej.«

»Na čem temeljijo vaše razvojne 
usmeritve?«

»Usm eritev v razvoj m alih podje
tij kovinskopredelovalne industrije 
temelji na  resursih, ki jih  ta indu
strija ima. To so: ravenska jekla, 
znanje, šolski sistem , izkušnje, tra
dicija, tehnologija in kadri.«

»Občina je  bogata z lesnimi su
rovinami, tovrstne industrije pa 
skoraj nimamo. Zakaj niste začeli 
razvijati drobnega gospodarstva v to 
smer, saj nam s surovinami iz ob
čine odteka tudi kapital?«

»V Koroški regiji im a lesna indu
strija velikoserijsko proizvodnjo, ob 
kateri je  m anj m ožnosti za razvoj 
m alih podjetij. Vendar ni rej, da tu 
n ism o ničesar naredili. V Črni bo 
m orda čez leto ali kaj začela obra
tovati tovarna m asivnega pohištva.«

»Neizkoriščene naravne možnosti 
so tudi še v turizmu.«

»Tudi v tem  pogledu je  doslej 
največ naredila Železarna Ravne. 
Rekreacijsko središče pod Uršljo go
ro bo treba le še dopolniti s preno
čitvenim i zmogljivostm i, za turizem  
pa bo treba usposobiti še obm očje 
Pece, za kar še iščem o nosilca.«

»Usmeritev železarne v turizem 
nekako ni v skladu s tem, čemur 
pravite čiščenje proizvodnih progra
mov.«

»Res je  železarna doslej gradila 
rekreacijske objekte za potrebe svo
jih  delavcev. V endar jih  presegajo. 
Za uspešen turizem  pa bodo še po
trebne naložbe. N i m ogoče, da bi 
železarna še naprej sam a vlagala v 
te objekte; za to m oram o pridobiti 
zasebnike, dom ače ali iz inozem 
stva, ki bodo pripravljeni vložiti ka

pital v m anjše prenočitvene zmoglji
vosti s po največ 30 ležišči. V oko
lici Rimskega vrelca naj bi tako zra
sla turistična vas z vsega 600 pos
teljami. To bo  izvozno usm erjen tu 
rizem, ki pa ne bo preprečil razvoja 
delavskega turizm a. Železarna bo 
tovrstno dejavnost svojim delavcem 
še vedno lahko regresirala, hkrati pa 
bo drugim  gostom  zaračunavala 
ekonom ske cene za usluge in upo
rabo svojih objektov. To pom eni, 
da bo začela tržiti s tistim , kar je  v 
turizem  vložila.

M enim , d a je  usm eritev železarne 
v turizem  pravilna, saj tudi na Za
hodu podjetja veliko vlagajo v to 
dejavnost.«

»V razvojnih programih Ekonom
skega centra ni zaslediti programa 
za oživ|japje propadlih kmetjj, če
prav bi se na njih lahko preživlja
lo veliko jjudi, ki pa ne morejo za
četi iz nič.«

»Ne drži, da je  km etijstvo v naši 
občini zaostalo ali »zafurano«. Kme
tijska zadruga je  v zadnjih letih za 
razvoj kmetijstva veliko naredila; 
im am o vrsto naprednih, usm eijenih 
kmetij.«

»Pa tudi zelo veliko izpraznje
nih.«

»Da, a to so bolj lastninsko-prav- 
ni kot ekonom ski problem i. So lju
dje, ki bi bili pripravljeni delati na 
kmetijah, tudi m ožnosti za pom oč 
so, a zatakne se pri pravnih pred
pisih.

N a našem  centru sm o lani usta

novili oddelek za razvoj podeželja. 
N jegov program  izhaja iz m agistr
ske naloge M ateje Mešl, ki je  pare- 
dila tipski projekt za okolico Čme. 
V sklopu tega je  tudi prej om enjena 
tovarna pohištva. Poiskati želimo 
producente dom ače in  um etne obrti 
in s turistično dejavnostjo izkoristiti 
objekte, ki so na  razpolago v tem  
prostoru. Razvoj posam eznih kmetij 
načrtujem o v sm islu družinskih 
proizvodnih celic, kakor je  to v raz
vitem  svetu, kjer se km et ukvarja z 
vsem i dejavnostm i - prim arno, se
kundarno in terciarno, s čim er se 
učinkovitost km etijstva m očno  po
veča.«

»Vrniva se k industriji in  k pro
jektom, ki izhajajo iz Železarne 
Ravne.«

»Ključni problem  razvoja drob
nega gospodarstva so program i. Za 
Železarno Ravne so zanim ivi veliki 
proizvodni program i, ob njih  pa se 
kaže potreba tudi po m anjših, ki jih  
lahko realizirajo m anjše skupine 
ljudi.

Vaše strokovnjake skušam o anga
žirati, da evidentirajo tudi m ale pro
jekte, ki za železarno niso zanimivi. 
Če realiziram o deset m alih projek
tov in pri vsakem  zaposlim o npr. 
pet delavcev, je  to petdeset novih 
delovnih m est, kar za reševanje teh
noloških viškov ni nepom em bna 
stvar.«

»Kako poteka načrtovanje in 
ustanavljanje projektov?«

»Najprej skušam o spodbuditi ka
dre, da poiščejo m ožnosti za o o ve 
enote drobnega gospodarstva. Žele
zarna Ravne pa v njih išče svoje in
terese. Ti so: nadaljnja predelava 
njenega jekla, izdelki, ki j ih  potre
bujejo za lastno proizvodnjo, usluge 
toplotne obdelave in kom ercialnih 
služb, ki lahko pom agajo plasirati te 
izdelke in slednjič, železarna parti- 
cipira na dobičku teh enot. S tem  se 
bo železarna program sko ožila, pos
lovno krepila in izrabljala m ožnosti, 
k ijih  dajejo m ala podjetja.«

»Železarna bo v ta podjetja vla
gala kadre, znai\je, tehnologijo, 
programe. Ali je  njena tudi finan
čna plat teh investicij?«

»Vsak projekt obdelam o s pro
gramskega, finančnega in tržnega 
vidika. Za realizacijo iščem o različ

ne vire, kot so razvojni sklad SR 
Slovenije, občinski in regijski skla
di, rizični sklad Jugobanke in m ed
narodni krediti. Soinvestitor bo tu 
di železarna, a ta  denar, kakor tudi 
vse ostalo, kar bo  vložila v projekt 
v drugih oblikah, se j i  bo štelo kot 
delež na novem  projektu, kar po
m eni tudi ustrezno soudeležbo na 
dobičku.

N a tak način sm o pripravljali tudi 
projekt, ki je  zdaj najbliže realiza
ciji. G re za proizvodnjo elektronske 
oprem e za m etalurgijo in  nekaterih 
drugih izdelkov. Kadre bom o dobili 
iz bivšega tozda ETS, kjer so na
stali tudi program i, ki zaradi svoje 
specifičnosti niso zanim ivi za žele
zarno, te izdelke pa je  m orala doslej 
uvažati. Naredili sm o tržno raziska
vo in ugotovili, da je  ta proizvodnja 
zanim iva tudi za širše tržišče.«

»Torej to podjetje ne bo delalo 
samo za Železarno Ravne?«

»Ne. V tem  prim eru bi šlo za iz
črpavanje železarne. Tu gre za per
spektivno podjetje in železarna ima 
m aterialni interes, da vlaga vanj. Ko 
bi mogli, bi bili na  centru ta projekt 
sami financirali, ker pa še n im am o 
dovolj lastnih sredstev, je  to storila 
železarna in m islim , da se ji bo iz
plačalo.«

»S tem bo železarna izgubila vr
sto kvalitetnih kadrov.«

»Ti kadri bodo v novem  podjetju 
lahko železarni bolj koristili kot 
na sedanjih delovnih m estih, ker bo 
šlo za kapitalsko povezavo. Lahko 
bi se zgodilo, da bi ti strokovnjald 
iz železarne vseeno šli, pa le-ta od 
njih ne bi im ela nič, kot se je  z ne
katerimi ževzgodilo. Ali naravnost 
povedano: Če bi železarna ne  imela 
interesa za sodelovanje, bi ji mi 
te kadre pač odpeljali. Ker pa je  nje
no vodstvo sprejelo sodobno kon
cepcijo čiščenja proizvodnih progra
mov, sm o lahko pri uvajanju drob
nega gospodarstva uspešnejši, svoje 
pa bo dobila tudi železarna. Ni ved
no najceneje, da itpaš vse strokov
njake v podjetju. Ce jih  postaviš v 
konkurenčno situacijo, lahko prideš 
do tega, kar potrebuješ, ceneje, kot 
če strokovnjaka plačuješ na  delov
nem  m estu, pa ne naredi vsega, kar 
zm ore.«

»Torej menite, da železarna za
radi razvoja drobnega gospodarstva 
ne bo osiromašena?«

»Nikakor. Ker d robno gospodar
stvo gradim o v povezavi z njo, ima 
lahko od njega sam o korist. Da ne 
govorim o o tem , koliko ta njena 
usm eritev pom eni za razvoj okolja, 
standarda, za prihodnost širše druž
bene skupnosti.«

»Potemtakem je  bilo narobe, ker 
je  doslej vlagala le v lastni razvoj?«

»Ne, to je  razum ljivo, saj drugih 
m ožnosti ni bilo. Zdaj pa sm o v 
času, ko je  treba razvijati tudi gos
podarstvo zunaj njenih plotov. D o
lina m ora postati industrij$Jci bazen, 
ki bo slonel na resursih Železarne 
Ravne, razviti pa se m ora s sodelo
vanjem in kooperacijami.«

»Tovariš Žagar, hvala za pogo
vor.«

Mojca Potočnik
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FUZINAR ZA RAZVOJ
RAZVOJNE IN TRŽNE AKTIVNOSTI 

NA PODROČJU SPECIALNIH ZLITIN

1. Trg usmerja razvoj

N ekajletna razm išljanja in aktiv
nosti v sm eri nadaljnjega razvoja m e
talurške proizvodnje so posledica 
sprem injajočega se trga, ko opaža
m o, da kupci vse poredkeje prihaja
jo  po naše izdelke k nam  na Ravne, 
če pa že pridejo, pridejo običajno z 
novim i kakovostnim i zahtevam i. 
Tam , kjer sm o še do nedavnega dis
tribuirali naše proizvode na osnovi 
potrdila o kemijski sestavi, zahtevajo 
kupci danes vsaj še potrdilo o zago
tavljanju strukturnih  in m ehanskih 
lastnosti. Vse prepogosto nas takrat 
presenetijo nenadni pojavi škarta 
tam , kjer sm o leta »znali« dobro de
lati, a nas je  razvoj tržišča z novimi 
zahtevam i presenetil, ker očitno dre
m am o na lovorikah iz časov, ko smo 
bili prisiljeni kupce dobesedno odga
njati.

D anes nam  m anjka naročil prak
tično za vse program e in če že pro
dam o, im am o šele naročilo ozirom a 
pogodbo, za plačilo po dobavi se je  
treba še dodatno boriti. N e preosta
ne nam  drugega kot vsakdanja bor
ba. A borba za teijatve je  zadnja 
bitka, k ije  običajno najbolj tvegana. 
Naš boj za vsakdanji kruh, za naš 
obstoj na trgu in s tem  za naš ju 
trišnji dan se bi m oral začeti že 
m nogo prej. Začeti bi se m oral tak
rat, ko lahko bika držim o še za roge 
in ko je  še obvladljiv. Torej pri raz
voju trga, kjer se s sistem atičnim  
pristopom , predvsem  pa z znanjem  
in iznajdljivostjo lahko dokopljem o 
do prepotrebnih informacij o tem, 
kaj trg potrebuje, da bi mi to znali 
razviti, narediti in uspešno prodati. 
Nadaljuje se v razvoju, ki m ora biti 
predvsem  hiter in tržno usm eijen. 
In ko stvar že teče v proizvodnji, 
m oram o posam ezna naročila obrav
navati z vso resnostjo, zavedajoč se, 
da je  kupec bog. Hitre poslovne re
akcije, kratki ponudbeni roki, spoš
tovanje tehnoloških  predpisov, za
gotavljanje kakovosti in dobave v 
dogovorjenem  času so že danes os
novne zapovedi vsakega, ki je  član 
poslovodnega sistem a železarne. 
Kako jih  izpolnjujem o, vem o vsi, 
najbolje pa naši kupci. Tu sm o ve
liki grešniki in je  le še vprašanje ča
sa, kdaj se bom o spreobrnili oziro
ma kdaj nas bo bog zavrgel. Libera
lizacija uvoza nas bo še dodatno 
streznila in zna se zgoditi, da si bom o 
želeli dela, a ga ne  bom o imeli. Ta
krat se bom o kesali vsak svojih m a
lih, danes navidezno nepom em bnih 
grehov, zaradi katerih bom o potoni
li. In teh im am o veliko. Devetm e
sečna analiza neuspele m etalurške 
proizvodnje kaže, da sm o je  tričetrt 
pridelali zaradi neizpolnjevanja teh
noloških predpisov. Zam ujanje ro
kov im am o v krvi in se niti ne za
vedam o, kako sm o okuženi.

Različne analize so pokazale, da 
sm o nekaj časa še lahko uspešni s 
sedanjim i proizvodnim i program i le, 
če odpravim o slabosti, o katerih le
ta diskutiram o. Prestrukturiranju 
proizvodnje kot sestavnem u delu 
dolgoročne strategije pa se v intere
su preživetja seveda ne bom o mogli 
izogniti. Razvoj v svetu, ki ga dikti
ra trg, neusm iljeno sprem inja proiz
vodnjo in m iselnost v metalurgiji. 
Tudi mi sm o se dokopali do spoz
nanja, da n im am o pogojev in  kup
cev za 250.000 t predelanega jekla 
letno. Ekstenzivnem u razvoju je  od
klenkalo, lahko pa bi m u kakšno 
desetletje prej. Po bitki je  lahko biti 
general, kljub tem u pa se m oram o 
za p rihodnost nekaj naučiti.

Capljanje za razvitim  svetom  ima 
edino prednost (če je  to seveda pred
nost), da posnem aš razvoj tistega, ki 
je  novitete že preizkusil na lastni ko
ži. To sm o delali v preteklosti in bo
m o veijetno še nekaj časa, upošte
vajoč pri tem  naše specifičnosti.

Pretekli razvoj železarne je  bil v 
veliki m eri usm erjen v proizvodnjo 
in predelavo visoko kvalitetnihjekel, 
kar pom eni v danem  trenutku dvoje: 
naše proizvodne naprave so predra
ge za današnji proizvodni program , 
ki ga konkurenčne firme ceneje pro
izvajajo na ekonom ičnejših napra
vah in istočasno so te naprave so
lidno izhodišče za prestrukturiranje 
proizvodnje v višji kakovostni in ce
novni razred ob m inim alnih dopol
nilnih investicijah.

N a osnovi analize teh in kopice 
ostalih dejstev sm o ob upoštevanju 
naših om ejitev izdelali projekcijo 
strategije razvoja m etalurgije v žele
zarni Ravne do leta 2010, ki jo  ses
tavlja več razvojnih projektov. Od 
naše poslovne uspešnosti bo odvisna 
dinam ika realizacije razvoja. Prvi tak 
projekt je  »Prestrukturiranje proiz
vodnje jekla -  1. faza«, ki v bistvu 
predstavlja postavitev vakuum ske 
indukcijske peči za izdelavo poseb
nih jekel in specialnih zlitin in je  
dejansko uresničitev več kot dvajset 
let stare želje ravenskih metalurgov. 
N aslednja faza predvideva priključi
tev horizontalne kontinuim e livne 
naprave za litje tankih profilov.

Prim arni cilj vsake investicije je  
om ogočiti tržno in dohodkovno in
teresantno proizvodnjo ob m inim al
nem  vlaganju. Tega sm o se v fazi 
priprave investicije zavedali. Vendar 
ta investicija pom eni še nekaj več. 
Pom eni nov korak v razvoju ravens
ke metalurgije, znanja in miselnosti. 
Pom eni začetek razvoja novih m eta
lurških izdelkov, kjer m erilo niso več 
tone. Sedanji in prihodnji trg za to
vrstne proizvode še prem alo pozna
m o in obvladam o. Razvoj novega iz
delka je  neobhodno  povezan z raz
vojem trga in  vse nas čaka še og
rom no dela. Tudi tiste, ki z razvo

jem  niso podrobno seznanjeni in 
so skeptiki. In če bom o imeli vsi 
dovolj dela, bo tudi to uspeh.

2. Kratek potek izgradnje 1. faze 
projekta »Prestrukturiranje proiz
vodnje jekla«

Nova investicija se bliža kraju in 
trenu tno  stanje na  gradbišču kaže, 
da bo zam uda okrog štiri mesece 
proti term inskem u planu v investi
cijskem projektu. Nastala je  zaradi 
kasnitve M etalne in Leybolda, ki sta 
glavna načrtovalca in  izdelovalca 
procesne oprem e, m edtem  ko grad
bena in ostala dela, ki j ih  m ora pri
praviti investitor, ne  kasnijo in so bi
la v glavnem  izvedena po term ins
kem planu. Ne sm em o pozabiti, da 
sm o prvotni operativni term inski 
plan projekta zaradi inflacije in kre
ditnih pogojev bili prim orani skraj
šati za pol leta, sicer bi tekoče cene, 
ki so izhodišče za zagotavljanje vi
rov financiranja, prerasle vse razum 
ne meje. Ker je  bil investicijski pro
gram  delan v letu 1987 in prvi po
lovici 1988, se je  to ob današnji sto
pnji inflacije kljub tem u zgodilo, saj 
nam  ni uspelo obdržati poprečne 
10 % stopnje m esečne inflacije, kot 
nam  jo  je  predlagal Inštitu t Ljubljan
ske banke.

Izvajanje projekta je  danes tako 
daleč, da potekajo m ontažna dela 
periferne oprem e in predm ontaža

osrednjega agregata vakuum ske in 
dukcijske peči. E lektrom ontažna de
la opravljam o sam i, in to zelo us
pešno. Realno lahko računam o na 
prve kilograme specialnih zlitin v 
m esecu aprilu 1990.

3. Osnovne tehnično-tehnološke 
karakteristike

Investicijski program  predvideva 
postavitev osnovnega agregata tipa 
VIDP 200, t.j. vakuum ske indukcij
ske peči z vo lum nom  lonca 240 lit
rov, kar om ogoča istočasno pretali- 
tev in izdelavo do 2000 kg zlitine.

Peč je  po  kapaciteti m ajhna v pri
merjavi z ostalim i talilnim i in rafi- 
nacijskimi agregati v železarni, a je 
za predviden proizvodni program  iz
redno prim erna predvsem  zaradi po
trebne fleksibilnosti. N jena priključ
na m oč 810 KW  (za primerjavo bo
doča U H P EOP 30.000 KW) om o
goča poprečen čas izdelave šarže 4 
ure in pri triizm enskem  obratovanju 
letno proizvodnjo m aksim alno 3000 
t. Om ogočala bo izdelavo in litje zli
tin pod vakuum om , zaščitno in zrač
no atm osfero. Odlikuje jo  visoka 
stopnja vodenja in kontrole vseh faz 
izdelave specialnih jekel in zlitin ter 
širok spekter tehnoloških m ožnosti, 
kot npr.:

-  izredno točna nastavitev sestave
-  odstranjevanje plinov, pred

vsem H2 in N2
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V akuum ska indukcijska peč

-  razogljičenje do ELC  nivoja
-  zm anjšanje odgora elem entov in 

preprečitev tvorbe oksidov in  nitri- 
dov

-  odstranitev nečistin  in  elem en
tov v sledeh

-  dobra  kemijska in  tem peraturna 
hom ogenost taline

-  dobra  nastavljivost term odina
m ičnih pogojev itd.

Vse naštete karakteristike so 
vzrok, da večina svetovno priznanih 
standardov (ASTM , MSRR, BS, 
D IN  itd.) za področje specialnih zli
tin predpisuje pogoje izdelave v va
kuum ski indukcijski peči (VIP) in 
nadaljnje pretaljevanje pod žlindro 
(EPŽ). Z  realizacijo tega projekta 
bom o ta pogoj zadovoljili.

4. Vključevanje projekta v obsto
ječe tehnološke poti

V akuum ska indukcijska peč bo 
om ogočala izdelavo posebnih jekel 
in specialnih zlitin ter njih odlivanje 
v vakuum u pod zaščitno in  zračno 
atm osfero, pač odvisno od narave 
zlitine ozirom a potreb.

Odlivali bom o:
-  EPŽ elektrode form ata J0 2 3  in 

JM35 za nadaljnje pretaljevanje 
EPŽ ingotov prem era o 300 do 0 
610 m m  glede na  potrebe predelave 
in naročnikov

-  G FM  form ate 1,2 in  4 za po
trebe nadaljnje predelave na kovaš
kem  stroju

-  valjarske form ate V20 in V I3 
za potrebe predelave v valjarni in

-  odlitke v form e teže 20 do 1000 
kg-

Pogoji izdelave v vakuum u pod 
zaščitno ali zračno atm osfero om o
gočajo nadaljnjo poljubno izbiro liv
nih pogojev, ker sta talilni lonec in 
iivna kom ora ločena. S tem  so dane 
nove tehnološke m ožnosti, k ijih  da
nes še nim am o. Zato bo zaradi za
gotavljanja kakovosti nu jno  treba 
prenesti nekatere specialne izdelke 
jeklarske in livarske proizvodnje na 
nov agregat, ker po svoji naravi zah
tevajo podoben tretm an kot izdelki 
specialnih zlitin (glej shem o teh n o 
loških poti).

5. Tržni vidiki proizvodnje vaku
umske indukcijske peči

Tržna analiza je  pokazala, in to je 
v program u tudi navedeno, da je  
m ožno prodati dom a in v tujini let
no:

-  450 t specialnih zlitin
-  400 t zlitin za grelne elem ente

in
-  3000 t avstenitnih zlitin in  zli

tin za dodajne m ateriale.
V  prvem  letu obratovanja načrtu

jem o  celotno proizvodnjo 10001, na
to pa postopom a več. Kakšna bo 
struktura proizvodnje, je  odvisno od 
trenu tn ih  potreb trga in naše strate
gije trženja. Če bom o kot železarna 
iskali svoje tržne niše v servisiranju 
Evrope, je  nujno povečati našo tržno 
fleksibilnost. Velikih kupcev je  vse 
m anj, zato je  zadnji čas, da enako
vredno cenim o in obravnavam o veli
ke in m ajhne kupce specialnih jekel 
in zlitin. D anes najm anjša vakuum s
ka šarža tehta 12 t in kupcu, ki je  
želel kupiti m anj kot 10 t kovanih 
ali valjanih izdelkov, sm o težko us
tregli v kratkem  času. V bodoče teh 
problem ov ne bo. N ačrtovana inves
ticija nam  bo om ogočila izdelati vsa
ko specialno jeklo  in zlitino teže 
1000 -  2000 kg (vse G FM  in valjar
ske form ate) in ga dostaviti kupcu v 
predelanem  stanju v roku 1 meseca. 
To m ora postati naš adu t in pravilo 
trženja. Tehnika in tehnologija bosta 
to om ogočili, od nas, naše organizi
ranosti in prizadevnosti pa je  odvis
no, da bom o to zelo pom em bno 
pridobitev izkoristili. S tem  bo del 
kapacitet že zaseden. Ker pa je  pro
izvodnja v m ajhnih agregatih dražja 
kot v velikih, pridejo v poštev izdel
ki iz dražjih jekel in zlitin. Iz obsto
ječega program a je  dolgoročno pred
videno, da preusm erim o na nov ag
regat:

-  470 t h itroreznih in ledeburit- 
nih jekel

-  450 t ventilskih jekel in
-  500 t specialnih odlitkov, ki zah

tevajo izredno čisto-talino.
S tem nam za proizvodnjo speci

alnih zlitin, zlitin za grelne elem en
te, avstenitnih zlitin in zlitin za do

dajne m ateriale ostane prosta dobra 
polovica kapacite t Izredno po
m em bno je, da bom o čim  hitreje re
alizirali drugo fazo projekta, t.j. do
graditev HCC-naprave, ki bo  om o
gočala litje drobnih  profilov. S tem  
bo glavni del stroškov vroče predela
ve odpravljen, s tem  pa m ožnost pre
usm eritve tudi cenejših vrst jekel tak
rat, ko bo kupec zahteval m ajhno ko
ličino v kratkem  času.

Specialne zlitine, njihov razvoj, 
proizvodnja in trženje zapadejo dru
gačnim  zahtevam , kot veljajo za jek
la. Ker so nam enjene najzahtevnej
šim  delom , kot npr. sestavni deli 
reaktivnih m otoijev in povsod tam , 
kjer se zahteva visoko tem peraturna 
odpornost proti lezenju in koroziji, 
veljajo strožji standardi in prevzem ni 
pogoji. Vsak kilogram  zlitine, ki jo  
bom o prodali za om enjene nam ene, 
zahteva predhodno  hom ologacijo in 
pridobitev dovoljenja pristojnih 
m ednarodnih  in dom ačih institucij. 
Ž e sam a hom ologacija predstavlja 
obsežna in  dolgotrajna preizkušanja, 
ki sledijo p redhodnem u razvoju iz
delka, ki ga želim o tržiti. In  ker so 
specialne zlitine novost, s katero se 
tako rekoč prvič srečujem o, nas ča
ka obsežno razvojno-raziskovalno 
delo s težiščem  na  razvoju finalnih 
izdelkov in trga.

6. Plan razvoja in proizvodnje no
vih izdelkov

O bširne tržne aktivnosti, ki sm o 
jih  začeli s predstavitvijo specialnih 
zlitin in  izdelkov kot našo novost 
potencialnim  jugoslovanskim  kup
cem  spom ladi 1989 n a  Rimskem  
vrelcu, nadaljevali z anketo in ko- 
m ercialno-strokovnim i obiski po
sam eznih firm, kažejo, da bo treba 
intenzivno razvijati in si pridobiti za
upanje dom ačih kupcev za trenutno 
znane konkretne potrebe 330 t. Iz
stopajo naslednji interesantni izdel-
ki;

a) Obroči za sestavne dele m oto r
jev

Za leto 1990 im am o dom ačih  na
ročil za okoli 1000 obročev ali 1 5 0 1 
ingotov. Za kom pletno izdelavo ob
ročev potrebujem o stroj za valjanje 
obročev, obstaja pa dražja varianta 
prevaljanja v tujini. Investicijski p ro
gram  za stroj za valjanje obročev je 
izdelan in je  sestavni del investicijs
kega p lana za leto 1990. H om ologa
cija in razvoj tehnologije izdelave 
obročev sta zaključeni v letu 1989 
in kažeta, da znam o izdelati in pre
delati m ateriale za najzahtevnejše 
dele reaktivnih motorjev. N aše že 
ponujene cene so konkurenčne.

b) Ventili in sapnice za ladijske 
m otorje

Se običajno izdelujejo iz zlitine 
RAVNIC 1, X45 in SCo65. Dosega
jo  dolžine prek 1,5 m, p rem er vre
tena o70 m m  in prem er glave 0 400 
m m . Letna poraba znaša okrog 10 t 
izgotovljenih ventilov in sapnic, in 
kolikor se bodo kupci odločili za 
dom ač izdelek, sta njihov razvoj in 
hom ologacija smiselna. Količinsko 
to pom eni letno okrog 500 ventilov 
in sapnic.

c) Orodja za preoblikovanje kovin
Tu so teže nepom em bne, a je  iz

delek tržno zelo interesanten za na
šo orodjarno. Razvoj teh orodij na 
bazi specialnih zlitin za potrebe barv
ne industrije je  v velikem razm ahu

d) Žica za pletene košare in  roste 
T u je  povpraševanje veliko, a  kon

čna količina še ni znana. Izdelati je  
treba analizo interesantnosti pričet
ka proizvodnje te žice v jeklovleku 
kot substituta.

e) Ulitki -  deli za črpalke 
Jugoturbina im a potrebe okrog

200 t odlitkov iz zlitine Ravloy 1.
0  O rodja za steklarsko industrijo 
O rodja raznih oblik za izdelavo 

steklenic so odlitki iz specialnih zli
tin ali navaljena izvedba. Sam o stek
larna H rastnik potrebuje letno 4 t 
teh  orodij, steklarn pa je  v Sloveniji 
in Jugoslaviji več kot pet.

g) Palice kot vložek za LPO Ada 
O m enjena livarna preciznega litja 

potrebuje palice 0 45 -  0 75 različ
n ih  dolžin iz m ateriala Ravnic 3 v 
količini nekaj deset to n  letno.

A naliza dom ačega trga še ni za
ključena in  predvsem  na področju 
grelnih žic in dodajnih  m aterialov 
pričakujem o dodatne potrebe. Za 
naštete izdelke je  treba im enovati 
razvojne tim e in pričeti osvajati nove 
finalne izdelke v nadaljnji tesni po
vezavi s trgom.

Ponovno je  treba osvežiti proiz
vodnjo kovaških G F M  kladiv za last
ne  potrebe in  za izvoz, ker im am o 
dane nove m ožnosti.

Vzporedno je  treba takoj pričeti 
tržne aktivnosti n a  tujem  trgu, pred
vsem italijanskem , nem škem , fran
coskem  in angleškem. Po trenu tno  
znanih podatkih potrebuje italijanski 
trg letno 3000 t zlitin, upoštevajoč, 
da v Italiji ni proizvajalca z ekviva
lentno vakuum sko indukcijsko peč
jo . Težišče porabe v Italiji so valjani 
in kovani profili od  0 19 do 0 210 
m m , po okvirnih inform acijah pa so 
potrebe tudi v drugih državah. In 
tenzivne tržne akcije v tujini so nuj
ne, če želim o dobiti potrebne in
formacije za trženje. Izvedejo jih  lah
ko le strokovnjaki, ki poleg pozna
vanja področja specialnih zlitin od 
izdelave do uporabe dobro poznajo 
naše sedanje in bodoče tehnološke 
m ožnosti in da obvladajo tuj jezik. 
Če teh strokovnjakov nim am o, m o 
ram o angažirati zunanje, in to hitro, 
ker čakati več ne  sm em o.

S skupnim i napori upam o, da bo
m o uspeli osvojiti tehnologijo in no 
ve^ izdelke plasirati na  tržišče. Za 
začetek tja, kjer tržišče že poznam o 
in kjer kontakti že obstajajo. Vzpo
redno pa m oram o osvajati nova tr
žišča, saj gre za nove izdelke in je 
treba orati ledino, kot sm o jo  v pre
teklosti že neštetokrat.

Milan Švajger 
Dr. D ušan Vodeb 

Pavlina Krof 
Vilijem Štiftar
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tom obilska industrija je  npr. zelo za
dovoljna z m ikrolegiranim i jekleni
mi palicam i, iz katerih kuje odgo
vorne dele krm ilnega in pogonske
ga m ehanizm a. Pri vsakem  delu, ki 
je  iz m ikrolegiranega jekla nam es
to iz navadnega C45 (obe im ata 0,45 
°/o C) prihranijo sam o zavoljo odpad
le toplotne obdelave 1 dolar. Drugi 
prihranki, ki iz tega izhajajo, so naj
brž še veliko pom em bnejši: manj gre 
energije v izdelavi; ker so izdelki trd
nejši, so lahko drobnejši in lažji. Ta
ko bolje varujem o okolje. Ker ni to
plotne obdelave v klasičnem  sm islu, 
ni potrebno ravnanje izdelkov. Kalil- 
n ih  razpok ali iz njih  izvirajočega iz
m ečka seveda ni.

Poglejm o si nekaj posebnosti teh 
takp hvaljenih m ikrolegiranih jekel.

Ce vsebuje jeklo že zelo m alo va
nadija ali n ioba in  pod 0,5 % C, je  
zelo viden učinek karbonitridov na 
zadrževanje rasti zm  jekla pri visoki 
(npr. kovaški) tem peraturi. Ugotovi
li so, da je  v nizkoogljičnih jeklih 
niob učinkovitejši vzdigovalec trd
nosti in m eje plastičnosti od vanadi
ja. Za trdnejše odkovke, ki imajo se
veda več ogljika (0,45 %), pa je  pri
m ernejši dvigovalec vanadij.

Oba pa zadržujeta rast avstenitne- 
ga zm a m ed ohlajanjem  odkovka 
in tako je  potem  tudi feritno zm o 
drobno pri navadni tem peraturi.

D a bi vanadij zagotovo zmogel 
tvoriti karbonitride (spojine z duši
kom in ogljikom), si včasih m etalur
gi v jeklarni m orajo dovoliti in  celo 
nam enom a dodajo v jeklo nekaj du- 
šikfl.

Ce hočem o m ikrolegirana jekla 
zadosti trdna, jih  m oram o za kova
nje zadosti visoko ogreti. Res se že 
pri 1000°raztopi v zrnih zadosti va
nadija, da potem  izskoči m ed ohla
janjem  (kot zakonec z eno stransko 
ženo), toda višje ogrevanje nudi iz
boljšanje, ker zraste avstenitno zm o, 
iz katerega se pozneje v hladnejšem  
stanju razraste veliko perlita. Ta do
datno u tijuje izdelek. Najboljše pa 
je  ogreti jeklo z 0,45 % C na 1200 
-  1300°C. N ikakor ga ne pustiti uiti 
višje, ker bi dobili iglasto strukturo 
z neželenim i lastnostm i.

N asledek pravega ogretja pred ko
vanjem bo zelo enakom erna trdota

odkovka po vsem prerezu (21 HRC) 
z izjemo kakih tenkih reber (26 
HRC). Celo am eriška avtom obilska 
incfustrija je  s tem  zadovoljna.

Ce im am o jeklo z 0,25 § C, 1,5 % 
M n in m u  dodam o še m alo vanadi
ja, se m u trdnost vzdigne od 550 na 
700 N /m m 2, m eja elastičnosti pa od 
400 do 550 N /m m 2, To so dokazali 
v laboratoriju. Delavniške izkušnje 
so še veliko boljše, ker im am o jekla 
z V£Č ogljika.

Žilavost v laboratoriju je  brez va
nadija 7 J in z njim  -  neverjetnih 
45 J. Preizkušali so valjane palice pri 
sobni tem peraturi. Sestava: 0,3 % C, 
1,5 % M n in vanadij.

Omejitve m oram o še om eniti. Zi- 
lavost teh  jekel je  hudo  odvisna od 
vsebnosti ogljika in od  tem perature 
preizkušanja. Lepo zraste šele nad 
0°C in  pa pri jeklih , ki imajo manj 
kot 0,35 % C.

Kaj še lahko priporoča izdelke iz 
takih m ikrolegiranih jekel avtom o
bilski industriji? Obstojnost proti 
utrujanju, ki se vzdigne sorazm erno 
z natezno trdnostjo. Vrtilno -  upo- 
gibna trajna trdnost -  kakršna je  po
m em bna pri pjničnih gredeh in vseh 
zobniških m ehanizm ih za prenos sil 
- j e  z vanadijem  500 N /m m 2, m ed
tem  ko brez njega 300 N /m m 2.

M ehansko obdelovalnost imajo 
tudi boljšo kot poboljšani konstruk
cijski deli. Lahko pa jo  še zboljša
m o, če dam o v jeklo  m alo žvepla.

Več si pa od jekla za m nožičen 
izdelek že ne m orem o želeti.

Kot vsi elem enti, ki povzročajo 
tvorbo trd ih  spojin in njihovo drob
no izločanje iz trdne jeklene razto
pine, nam  pom aga izdelovati trajne 
magnete. V družbi 48 % železa in 
50 % kobalta stori vanadij, da so 
magneti trajni. Ce pa je  vanadija 
15 % in  železa le 35 %, so magneti 
m ehki -  hitro jih  nam agnetim o in 
z lahkoto razm agnetim o.

Ker zelo m očno naveže nase og
ljik, stori vanadij jeklo odporno proti 
visokotlačnem u vodiku celo do 
600'C. Daje visoko trdnost v vročem.

Preveč hvaliti ga ni dobro, saj 
škoduje obstojnosti proti odgoru je
kla.

Mag. Franc Uranc

KAJ SMEMO 
VEDETI O VANADIJU

Žilavost, utrdUivost, oblikovalnost, varivost, mikrolegiranost, magnetnost

Vanadij pri nas cenim o zavoljo 
vzm etnosti, ki jo  podeli jek lu  VCV 
150 (0,5 °/ovC, 1 % Cr, 1 % M n, 
0,15 % V). Že po sestavi jekla  vidi
m o, d a je  vanadij kot spodbujevalec 
vzm etnosti zelo učinkovit.

Vanadij evo delo spoznam o kot ču
ti avtom obilist, kadar pripelje z luk
njaste asfaltne ceste n a  odlično tla
kovano. Jeklo brez vanadija je  polno 
grobih zrn, vajjadijevo drobnejših 
enakom ernih. Se boljša je  cesta, ki 
je  trda in še povsem  gladka, drob
nozrnata. Vanadijevo jeklo ji je  lah
ko podobno, kadar izloča drobne 
karbide in nitride.

V  napravah, ki delujejo pri zelo 
nizkih tem peraturah, bom o potrebo
vali vanadij, zato bom o sledili prvi 
poti. Bolj je  nam reč jeklo drobnozr
nato, bolj je  žilavo in zato tudi upo
rabnejše v m rzlih  krajih ali v hladil
n ih  napravah. N e sm e pa biti vana
dija preveč, ker se tedaj tvorijo kar
bidi, ki lahko poslabšajo žilavost.

Pri povišanih tem peraturah  vzdrži 
precejšnje sile vanadijevo jeklo, če 
nastajajo -  po drugi poti -  drobni 
številni karbidi, da ga utijujejo. N a 
700°C pa že ni več nobenega učin
ka, ker se karbidi v feritu tako osa
m osvojijo, da sploh ne utijujejo več.

Kaže, da tedaj ne koristi niti povi
šana rekristalizacijska tem peratura, 
ki jo  tudi nudi vanadij.

Sam ferit torej m orem o utijevati 
že z zelo m ajhnim i dodatki vanadija, 
toda tem u učinku, ki je  podoben 
volfram ovem u, n e  sledi podoben u s
peh pri tehničnih zlitinah in jeklih, 
ki so žaljena.

N epom iijena jekla za izdelavo le
po vlekljivih, oblikovalnih pločevin 
in ohišij Judi obstajajo s pom očjo va
nadija. Ze 0,05 % V je  zadosti, da 
trdno veže m ajhne količine ogljika 
in dušika nase. S tem  preprečuje na
stanek drobnih  izločkov, ki bi jeklo 
utijevali, kar pred oblikovanjem  ni 
zaželeno. Drugače povedano: vana
dij varuje jeklo pred staranjem . O be
nem  daje pločevinam  še lepšo povr
šino, kot jih  navadno krasi.

Tudi v gradbenih jeklih, od kate
rih ne pričakujem o lepega obraza, 
pač pa čim  večjo trdnost in pa neob
čutljivost proti tem peraturnim  sko
kom varjenja, se je  vanadij svoj čas 
kar dobro  obnesel.

Jeklo ST52 je  za gradbenike kar 
prim erno (do 700 N /m m 2). Svoje 
dobre lastnosti doseže z 1,4 % Mn 
in 0,15 % V, ki se trudi obdelovati 
tri polja: enega z nitridi, drugega s 
karbidi, tretjega za gojitev drobnega 
zrna. Ker je  ogljika le 0,17 -  0,35 %, 
je  nevarnost kaljenja po valjenju 
m ajhna. Lastnosti im a to  jeklo po
gosto boljše v valjanem  (surovem ) 
stanju kot po norm alizacijskem  žar- 
jenju. To je  zato, ker so valjarske 
tem perature s svojo višino seveda ve
liko ugodnejše za raztopitev vanadi
ja (iz karbidov, m orda nitridov) v 
osnovo zm  in je  potem  m ed oh la
janjem  več m ožnega izločanja vana

dija v spojini z ogljikom  ali dušikom  
(karbidi, nitridi).

Zavoljo izločanj m ed popušča
njem  je  to jeklo v kaljenem  stanju 
pogosto boljše kot v popuščenem .

V konstrukcijah z večjimi prerezi 
je  vanadij odveč, ker ne povečuje ka- 
ljivosti. Se huje: rad pobere iz zrn 
ogljik (ki daje trdnost) in ga veže v 
drobne karbidne izločke, ki poslab
šajo jeklu  žilavost.

Ob tem  om enim o še nevarnost, 
ki ogroža vanadijevo in  alum inijevo 
jeklo zavoljo n jun ih  izrazitih prvot
n ih zrn  in izločkov na  m ejah: lom  
po teh mejah.

Vanadijeva jekla pa niso prim erna 
le za izdelavo vzmeti, posod, ki jih  
globoko vlečem o, gradbenih delov 
za uporabo pri zelo nizkih in viso
kih tem peraturah  ali za varjenje 
konstrukcije, tem več lahko zam enja
jo  volfram ova in  m olibdenova jekla, 
lahko so m ikrolegirana, cementacij- 
ska. Poglejm o najprej ta zadnja.

C ementacijskim  jeklom  vanadij 
zavaruje stalno vsebnost ogljika na 
površini in preprečuje njegovo pro
diranje v globino. Prekaljivost jim  si
cer res poveča, toda teija visoko ka
bino (avstenitizacijsko) tem peratu
ro. Ta pa n a  žalost povzroča m ed 
kaljenjem nevarno velike napetosti 
in s tem  krivljenje izdelkov. Vegas
tega zobnika ali krive gredi pač ni
m am o kam  vtakniti. Zato so priporo
čali kaljenje takih cem entiranih iz
delkov v blagem  hladilnem  sredstvu 
s tem peraturo 200-250°C. Takem u 
kaljenju so rekli izoterm no, ki ne sa
mo, da teče pri višji tem peraturi kot 
navadno kaljenje, am pak daje tudi 
drugačen m artenzit.

Novejši časi dajejo vanadiju še več 
besede v konstrukcijskih jeklih. Av
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NOV MEJNIK 
V PROIZVODNJI VZMETARNE

Po dolgem  času priprav in obo
tavljanja je  vzm etam a le stopila po 
poti razvoja. Začetni koraki so še ze
lo nebogljeni in  plahi, pa vendar. 
Lahko bi rekel, da sm o naredili prvi 
korak n a  »dva tisoč milj« dolgi poti. 
In kaj se je  takšnega zgodilo?

sm o m orali vse lakirane vzmeti zo
pet očistiti ter j ih  ponovno lakirati.

N am en izdelave vzorcev je  bil, da 
preverim o kom pletno tehnologijo in 
potrebna orodja, da preverim o naše 
znanje in da ugotovim o življenjsko 
dobo vzm eti in  sm iselnost konstruk-

D ne 4. 12. 1989 je  tozd Vzmetar- 
na odprem ila firmi M. A N . iz ZRN 
6 kosov poizkusnih parab.oličnih 
vzmeti. G redo na trdo  preizkušnjo 
oz. testiranje, da se om enjeni kupec 
prepriča, če m i znam o in m orem o 
izdelati vzmeti, ki jih  sodobno  tr
žišče sedaj potrebuje.

Res je, da vzm etam a sedaj še ni 
oprem ljena za izdelavo paraboličnih 
vzmeti, vendar je  bilo nujno, da se 
izdelajo vzorci iz več razlogov. Po- 
služiti sm o se m orali številnih zasil
nih rešitev, da sm o nekako le prišli 
do cilja. Na tej poti je  bilo kup pre
prek in želim  našteti le nekatere. 
Valjanje listov v parabolo nam  je  
opravljala firma Styria iz Judenbur
ga. Mi zaenkrat še n im am o stroja za 
valjanje parabole, in sm o m orali is
kati to  uslugo v Avstriji. T u je  pri
šlo do prve resne ovire, ker so na
redili eno pozicijo listov izmeček. 
Naslednji problem  se je  pojavil pri 
kaljenju listov, ker so nam  napačno 
izrezkali kaljene šablone. N o, da ne 
bi šlo vse skupaj prevečjgladko, nam 
je  še delavec v skladišču barv za
mešal eno od kom ponent lakov in

cije. Ker se sedaj lotevam o resnega 
projekta za novo vzm etam o, bodo 
vsa spoznanja pri izdelavi projekta 
dobrodošla.

Ne nazadnje bom o zadostili tudi 
zahtevam  firme M .A N . in bom o 
postopno začeli izdelovati m anjše 
serije vzmeti za tega kupca. Ta fir
m a nam reč napoveduje usahnitev 
nabave klasičnih vzmeti in je  nado
m estilo nujno, če nočem o pretrgati 
poslovnih vezi s to firmo.

Vzporedno z izdelavo vzorcev in 
začetnih serij bo  treba ustvarjati ban 
ko podatkov za računalniško pod
prto konstruiranje in izdelavo tehno
logije kot tudi intenzivno delati na 
tipizaciji in standardizaciji posam ez
n ih  detajlov in postopkov.

Nry se ob koncu najtopleje zahva
lim  nekaterim  posam eznikom , ki so 
se veliko angažirali, da  sm o postav
ljeni cilj dosegli. Naj ob  tej priliki 
posebej om enim  Petra Snajderja, 
Franca Poberžnika s sodelavci, hva
la pa tudi vsem ostalim , ki niste po
sebej om enjeni, a ste prispevali svoj 
delež.

Alojz Pori

NOVE KNJIGE 
V STROKOVNI KNJIŽNICI
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DOBREMU DELU DATI PRAVO CENO

Erih Sirk

V  železarni je  še zelo m alo delav
cev, ki so prestopili prag tovarne že 
v času 2. svetovne vojne; še zadnji 
zdaj odhajajo v pokoj. Nekaj dni, 
preden je  zadnjič zaprl za seboj vra
ta železarne, sem obiskala enega iz
m ed njih, Eriha Sirka st., ki je  bil 
dolga leta zaposlen v Kontroli kako
vosti, da mi je  m alo povedal, kako je  
doživljal svoja štiri železam iška de
setletja.

»Solo na Lešah sem  končal leta 
1943, nato  sem  celo leto čakal, da 
sem dobil učno m esto ključavničar
ja  v železarni. Bil sem ga vesel, če
prav je  bila pot na delo dolga in na
porna, da mi le ni bilo treba iti kam 
daleč, kakor so m i že grozili. Z  Leš 
je  hodila na  delo v železarno pre
cejšnja skupina delavcev, seveda peš. 
Od dom a sm o šli že ob pol petih 
zjutraj in najbolj sm o bili veseli, ka
dar nas je  ob vstopu v tovarno po
zdravilo piskanje parne turbine. Te
daj sm o vedeli, da tisti dan ne bom o 
redno delali, kajti turb ino so vključi
li tedaj, kadar so partizani požagali 
električne drogove in prekinili dovod 
elektrike.

Drugače je  delo tisti čas dokaj 
norm alno teklo, saj so ga vodili do
mači mojstri. Seveda ni sm el kdo 
kom u kaj oporekati, izpolniti je  bilo 
treba vsak ukaz, ki je  prišel od zgo
raj. Toda avtoriteta vodilnih tudi še 
v letih po vojni ni bila sporna. Z a
to delovni tem po ni bil posebno 
hud, pa sm o vseeno veliko naredili. 
Zelo učinkovita je  bila nam reč or
ganizacija dela. Take bi bili še danes 
veseli. Delali sm o po 10 ur, ob so
botah pa do dvanajstih.

M ojster v učni dobi mi je  bil Tu
šek, ki je  vodil vzdrževanje in je  bil 
res pravi m ojster -  resnična avtori
teta. Ubogal sem  ga v vsem, a tudi 
njega nisem  slišal kom urkoli reči, 
da bi česa kdaj ne bilo m ogoče na
rediti.

D elovne prostore sm o imeli v niz
ki stavbi pri spodnjem  vratarju, v 
kateri so zdaj krčilni stroji. Sicer je  
zdaj v fabriki še zelo m alo stavb, ki 
so stale že v času vojne. Precej je  
bilo barak, v njih so stanovali vojni 
ujetniki, največ Francozi, večjo sku
pino so pripeljali s Tržaškega, v eni 
baraki so bile Rusinje. V eni teh 
barak so konec 44. leta nastanili tu 
di nas, dom ače fante iz okoliških 
krajev. Vodstvo jeklarne se je  balo, 
da nas na poti dom ov ne bi zajeli 
partizani, pa nam  niso dovolili hod i
ti iz G uštanja, čeprav sm o imeli ne
kaj več svobode kot drugi stanovalci 
teh barak.

Ob koncu vojne, teden pred pri
hodom  partizanov, je  vodstvo tovar
ne čez noč zgasnilo in nastalo je  ne
kako brezvladje. M obilizirali so nas 
v narodno zaščito, da sm o  stražili 
skladišča, razoroževali Čerkeze, go
nili konje na Macigojoyo. Pred usta
ši sm o se um aknili v Črno.

Kakšne tri tedne po končani vojni 
sem se vrnil v tovarno. E no prvih 
del je  bilo za M ost Rdeče arm ade v 
Beogradu. Na Ravnah sm o izdelali 
zanj m ostne ležaje, ki so jih  prišli 
prevzemat ruski oficiiji. Tudi za 
elektrarno M ariborski otok sm o de
lali, in to velike zobnike za turbine.

Nekaj je  bilo narejeno že v času 
vojne, ostalo sm o naredili potem.

Spom injam  se, ko je  pokojni Ma- 
horčič, še m lad, lepo opravljen, na 
velikem zboru predstavil novega di
rektorja Klančnika. Ta je  za seboj 
pripeljal še več ljudi z Jesenic.

Vajeniška šola se je  po vojni km a
lu nadaljevala. Leta 1947 jo  je  pre
vzel Zupan. Pouk je  bil najprej v 
barakah, nato so zanjo izpraznili biv
šo direktoijevo vilo na  m estu, kjer 
je zdaj uprava Jeklarne. Ko sem op
ravil izpit za ključavničarja, sem  os
tal še dve leti na  šoli za inštruk- 
toija. Potem  m e je  čakala triletna vo
jaščina na Kosovem. Po vrnitvi sem 
dobil delo v m ehanični. Dve leti sem 
bil zarisovalec, nakar sem šel h  kon
troli kakovosti, Kjer sem  preživel vso 
ostalo delovno dobo do danes.

Kakovosti sm o v železarni dajali 
poudarek ves čas, tudi tedaj, ko o 
njej nism o toliko govorili kot danes. 
Danes še tudi marsikaj popravim o 
z valjenjem  in dodelavo, včasih je  
bilo vse, kar ni bilo dobro narejeno, 
izmeček. Ni bilo ne vem kakšne 
kontrole, bili pa so ljudje, ki so bili 
ponosni na svoj poklic in na to, da 
nekaj znajo narediti. Bili so to Bajt- 
ni Anza, Kokal z Dobrij, Glavarjev 
Fridi, stari Petrač, Vrhovnikov Fe
liks, Lojz Večko in še drugi dom ači
ni, ki jim  je  bilo spod čast, da bi 
kaj slabo naredili. Bili so tedaj tudi 
strogi mojstri, ki slabega dela ne bi 
dopuščali. Tak je  bil Pavli Arnold, 
za njim  Luka Sterkuš. M ojster je  
imel tudi m oč, da je  za res dobro 
delo pri plači kaj primaknil. In se je  
izplačalo.

Potem  sm o s kvazi sam oupravlja
njem vse pokvarili. Sprva je  bilo to 
zelo dobro  zam išljeno. Sestanki de
lavskega sveta so bili vsi popoldan, 
na njih sm o se spoprijem ali z res
ničnim i problem i, nism o zavlačevali 
z neplodnim i razpravami. Nato so 
začele o vsem govoriti še politične 
organizacije, čeprav so se odločale

vedno tako, kot je  odločil nekdo na 
vrhu.

Polagom a sm o razvrednotili delo 
pri stroju. D obri strugarji, rezkalci 
in drugi kovinaiji so šli v šole in iz 
dobrih proizvodnih sm o naredili sla
be adm inistrativne delavce. Za slab
še kvalificirane delavce sm o poskr
beli še s šolskim  sistem om , k ije  ne
sprejemljiv, saj daje prem alo praktič
nega znanja.

Razširilo se je  mišljenje, da m ora 
vsak imeti delo, ne glede na to, ali 
ga dobro  opravlja ali ne. Zdi se mi, 
da na Balkanu hočem o biti nekaj 
posebnega, vsako dobro stvar izm a
ličimo, vsi hočem o imeti le pravice, 
dolžnosti pa se otepam o. Tudi od 
Evrope bi radi imeli le tisto, kar je  
za nas dobro, drugega pa ne. Toda 
sprejeti bom o m orali vse, drugače z 
našim  vstopom  vanjo ne bo nič. 
Predvsem  m oram o bistveno spre
m eniti naš odnos do dela, tega pa ne 
bo m ogoče, če ne bom o z drugač
no vzgojo in pripravo nanj začeli 
že v šoli in tudi dom a v družinah. 
V podjetju pa je  tudi sam o priprav
ljenost za delo in sposobnost še pre
malo. Več in bolje bom o delali, ko 
bom o bistveno izboljšali organizaci
jo  dela. Z  m aterialno stimulacijo in 
s tem, da bom o dvignili našo kultur
nost, pa bom o dali pravo ceno dob
rem u delu.

Kctodhajam  v pokoj, želim  kolek
tivu Železarne Ravne, da bi ta preo
brazba uspela.«

Mojca Potočnik

PODELILI PRIZNANJA 
TO IN ZRVS

Osrednja občinska proslava ob dnevu JLA je  bila v petek, 22. decem bra 
1989, v N arodnem  dom u v Mežici. Ob tej priložnosti so 19 najzaslužnej
šim  za delo v TO podelili priznanja občinskega in pokrajinskega štaba TO.

Na svečanosti so podelili tudi priznanja Republiške konference ZRVS 
Slovenije. Za prizadevno delo in posebne zasluge v tej organizaciji so jih  
prejeli: Avgust Sveček iz KK ZRVS Prevalje (znak ZRVS), Ivan Vinki iz KK 
ZRVS M ežica in Maijan Česnik iz KK ZRVS Ravne I (plaketa ZRVS) in 
Danijel Praprotnik iz KK ZRVS Ravne II (zlata značka ZRVS), Dušan 
Brankovič z Raven pa je  prejel zlato plaketo ZRVS Jugoslavije.

H.M.

D ušan Brankovič izroča priznanje M arjanu Česniku
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INOVACIJE V NOVEMBRU IN DECEMBRU 1989

TOZD JEKLARNA

D arku Žvikartu je  bilo dodeljeno 
peto nadom estilo  v višini 150 % po
prečnega OD, to je  32,178.000 din 
za uporabo vibratorja pri obzidava
nju VF peči.

Stanku Kovačiču in Francu G os
tenčniku je  bilo dodeljeno peto na
dom estilo v vrednosti 32,845000 
din za sprem em bo obzidave dna na 
ponovci na  5 t EOP. V petem  letu 
uporabe inovacije je  bil povečan do
hodek tozda za 729,885.915 din. Pri 
delitvi sta udeležena Kovačič s 70 
ter G ostenčnik s 30 odstotki.

Karliju Štrucu je  bilo dodeljeno 
enkratno nadom estilo v vrednosti
12,734.000 din za predelavo objem k 
iz lesa za vodohlajene kable na 40 t 
pečeh. Z  inovacijo je  bil ustvarjen 
enkratni povečani dohodek, ki je  
znašal 222,348.228 din.

Vladu M acutju , Savu Burji, A nd
reju Lesniku in Janezu Klančniku je 
bilo dodeljeno drugo nadom estilo  v 
vrednosti 184,487.802 din za odpra
vo jedavca s pom očjo peneče se 
žlindre. V drugem  letu uporabe ino
vacije je  bil povečan dohodek tozda 
za 8,439,742.113 din. Pri delitvi so 
udeleženi M acur in Burja s 30 ter 
Lesnik in Klančnik s po 20 odstotki.

A ntonu Konečniku in N orbertu 
G interju je  bilo dodeljeno peto na
dom estilo  v vrednosti 39,024.000 
din za izboljšavo pom ika elektrod. 
V petem  letu uporabe inovacije je  
bil povečan dohodek tozda za 
433,599.882 din. N adom estilo  si av
torja delita na polovico.

Alojzu Hrastniku, Stanku Rihter
ju  in M irku Verdniku je  bilo dode
ljeno tretje nadom estilo  v vrednosti 
85,466.095 din za rekonstrukcijo po
gona za  m ost na dveh 750 KN žer
javih. V tretjem  letu uporabe inova
cije je  bil povečan dohodek tozda 
za 2,007,660.200 din. Nadom estilo 
si avtorji delijo na enake dele.

TOZD JEKLOLIVARNA

porta peska. V petem  letu uporabe 
inovacije je  bil povečan dohodek toz
da za 158,140.260 din. Nadom estilo 
si avtorji delijo na enake dele.

H orstu Kaspeiju in Petru D obrov
niku je  bilo dodeljeno četrto pavšal
no nadom estilo  v višini 60 % po
prečnega OD, to je  7,658.000 din za 
izdelavo podložnih  jeder za eksoter- 
m ne nalitke. Pri delitvi sta udeleže
na Kasper s 70 ter D obrovnik s 30 
odstotki.

Srečku N aberniku, Stanetu Lena- 
siju in M irku Okrogelniku je  bilo do
deljeno tretje nadom estilo v vredno
sti 111,826.380 din za izboljšavo kva
litete obstojnih CRH litin z m ikro- 
legiranjem  z borom  in vanadijem . 
V drugem  letu uporabe inovacije je  
bil povečan dohodek tozda za 
2,679,494.015 din. Pri delitvi so ude
leženi N abernik s 50 ter Lenasi in 
Okrogelnik s po 25 odstotki.

TOZD VALJARNA

Jovanu D uriču , Adolfu H ladniku 
in Janezu  Kovačičuje bilo dodeljeno 
prvo nadom estilo  v vrednosti 
35,563.514 din za predelavo kardan
ske sklopke za pogon blum ing val
jev. V prvem  letu uporabe inovacije 
je  bil povečan dohodek tozda za 
790,300.301 din. Pri delitvi so ude
leženi D urič  in H ladnik s 40 ter Ko
vačič z 20 odstotki.

M aijanu Popiču, Branku Vidrihu 
in Ivanu Kacu je  bilo dodeljeno peto 
nadom estilo  v vrednosti 195,128.028 
din za izboljšavo reduktoija na kleš- 
čnem  žerjavu. V petem letu upora
be inovacije je  bil povečan dohodek 
tozda za 2,214,924.240 din. N ado
mestilo si avtorji delijo na enake de
le.

M atjanu  Popiču, Branku Vidrihu 
in Ivanu Kacu je  bilo dodeljeno pe
to nadom estilo  v vrednosti 
32,717.622 din za ojačitev vodil stol
pa na  kleščnem  žerjavu. V petem  le
tu uporabe inovacije je  bil povečan 
dohodek tozda za 363,529.136 din.

N adom estilo  si avtorji delijo na  ena
ke dele.

E tbinu M elanšku, D om iniku N a
berniku in Z denku Kraševcu je  bilo 
dodeljeno tretje nadom estilo  v vred
nosti 20,992.163 din za predelavo 
amortizacijskega vzm etenja valjčnic 
na  ogrodju. V tretjem  letu uporabe 
inovacije je  bil povečan dohodek toz
da za 522,973.669 din. N adom estilo 
si avtorji delijo na enake dele.

TOZD KOVAČNICA

Jožetu M erkacu in Zdravku M la
karju je  bilo dodeljeno peto nado
m estilo v vrednosti 8,279.218 din za 
izboljšavo orodja za kovanje kolu
tov. V  petem  letu uporabe inovacije 
je  bil povečan dohodek tozda za 
91,991.311 din. Pri delitvi sta ude
ležena M erkac s 60 ter M lakar s 40 
odstotki.

Dragu Klančniku in Alojzu Ferku 
je  bilo dodeljeno četrto nadom estilo 
v vrednosti 33,946.431 din za rekon
strukcijo na vodilnih tekalnih kole
sih voza na ogrevnih pečeh. V če
trtem  letu uporabe inovacije je  bil 
povečan dohodek tozda za 
754,365.145 din. N adom estilo  si av
torja delita na polovico.

Vladu Hrnčiču, Ivanu A rnoldu in 
Zdravku M lakarju je  bilo dodeljeno 
enkratno nadom estilo  v vrednosti 
15,192.626 din za rekonstrukcijo 
vrat in obešal sistem a za elektroglo- 
binsko peč. Z inovacijo je  bil ust
varjen enkratni povečan dohodek, ki 
je  znašal 337,613.910 din. N adom es
tilo si avtorji delijo na enake dele.

TOZD JEKLOVLEK

Janku Rutarju, D anilu  Krevhu in 
Alojzu Lipovniku je  bilo dodeljeno 
drugo pavšalno nadom estilo  v višini 
50 % poprečnega OD  za izdelavo na
prave za dodajanje palic. Pri delitvi 
so udeleženi R utar s 30, Krevh s 15 
ter Lipovnik s 55 odstotki.

TOZD KALILNICA

Janezu Bratini in sodelavcem  je  
bilo dodeljeno prvo nadom estilo v 
vrednosti 18,501.550 din za uvedbo 
induktivnega segrevanja valjev. V 
prvem  letu uporabe inovacije je  bil 
povečan dohodek tozda za 
342.621.238 din. Pri delitvi so avtor
ji udeleženi s procenti od 5-36.

TOZD STROJI IN DELI

Petru Iršiču in Blažu M lakarju je 
bilo dodeljeno drugo nadom estilo v 
vrednosti 10,401.189 din za izdelavo 
priprave za stiskanje matic. V d ru 
gem  letu uporabe inovacije je  bil 
povečan dohodek tozda za 
132,137.540 din. N adom estilo  si av
torja delita na  polovico.

Benu Jelenu in Blažu Oblaku je  
bilo dodeljeno četrto nadom estilo v 
vrednosti 60,692.381 din za spre
m em bo vpenjanja valjev v kalilni 
stroj ACEC. V četrtem  letu upora
be inovacije je  bil povečan dohodek 
tozda za 674,359.786 din. Pri delit
vi sta udeležena Jelen z 80 ter Oblak 
z 20 odstotki.

Janezu Bratini in sodelavcem  je 
bilo dodeljeno prvo nadom estilo  v 
vrednosti 18,501.550 din za uvedbo 
induktivnega segrevanja valjev. V pr
vem letu uporabe inovacije je  bil po
večan dohodek tozda za 243,621.238 
din. Pri delitvi so avtorji udeleženi 
s procenti od 5-36.

TOZD TSD

Stanku Voglu je  bilo dodeljeno 
drugo nadom estilo v vrednosti
16,793.000 din za izdelavo priprave 
za vpenjanje pri obdelavi poklopca. 
V drugem  letu uporabe inovacije je  
bil povečan dohodek tozda za 
373.183.030 din.

M arjanu Pajenku je  bilo dodelje
no drugo nadom estilo  v vrednosti

D arku Žvikartu je  bilo dodeljeno 
peto nadom estilo  v vrednosti
129.141.000 din za uporabo vibra
torja pri obzidavanju sten VF peči 
v JPL. V petem  letu uporabe inova
cije je  bil povečan dohodek tozda 
za 3,494,271.025 din.

M aksu U rnautu, Jožetu Sedelšku 
in Juriju  Glavici je  bilo dodeljeno 
peto nadom estilo  v vrednosti
116.699.000 din za izkoriščanje re- 
zalk (odpadki) — 600 v JPL. V pe
tem  letu uporabe inovacije je  bil po
večan dol>)dek tozda za
3,493,743.900 din. N adom estilo si 
avtorji delno na enake dele.

A lbinu Creslovniku in Silvu Kor- 
dežu je  bilo dodeljeno peto nado
m estilo v vrednosti 6,239.640 din za 
izboljšavo stiskalnic za lepljenje 
mask. V petem  letu uporabe inova
cije je  bil povečan dohodek tozda 
za 136,658.667 din. N adom estilo  si 
avtorja delita na polovico.

Ivanu Hujnžetu, Rudolfu Sulerju 
in Srečku Vdoviču je  bilo dodeljeno 
peto nadom estilo  v vrednosti
14.233.000 din za izboljšavo trans-
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USMERITEV INOVATIVNEGA DELA 
V ŽELEZARNI RAVNE ZA 
NASLEDNJE OBDOBJE

Z novejšim i vsebinskimi izhodišči v Železarni Ravne zapuščam o seda
nje usm eritve na inovacijskem področju. Sprem enjeni vsebinski vidik pa 
bo potegnil za sabo tudi operativno organizacijski vidik.

O snovno izhodišče inovacijskega dela v bodoče bo usm erjeno v razvoj- 
no-raziskovalno inovativno delo. Zaradi tega prihaja do stroge ločitve m no
žičnega (nenačrtovanega) od usm erjenega inovacijskega dela.

M nožične inovacije bodo lahko prijavljali le delavci v neposredni pro
izvodnji, tako kot doslej, vendar pa bo za vse tako prijavljene inovacije 
potrebno še dosledneje ugotavljati izm eček kot m ožno posledico teh ino
vacij, kar bom o ugotavljali s pom očjo strokovnih delavcev kontrole ka
kovosti. Poleg tega bom o pri teh inovacijah tudi ugotavljali vpliv le-teh na 
predhodne ozirom a na naslednje operacije. Delavci bodo za te inovacije 
nagrajeni po pravilniku o inovacijah glede na  realno povečan dohodek.

Vse ostale inovacije pa bo  treba predhodno po poslovnih enotah, v 
okviru službe za inovacije, razpisati kot nastale problem e, tako da bo pri 
rešitvah lahko sodelovalo vedno več ljudi, kar pom eni, da bo konkurenca 
m ed posam eznim i rešitvami prinesla za rešitev problem a najbolj ugodno 
varianto. Pri tem  pa se bom o v večji m eri povezovali s strokovnim i de
lavci službe za standardizacijo, tako da bodo vse večje tehnološke spre
m em be tudi standardizirane. S tem  pa bom o zagotovili dosledno sprem i
njanje tehnoloških predpisov ob  uveljavljanju inovacij.

V bodoče tako ne bom o izplačevali nobenih  inovacij, če niso bili pro
blem i, ki j ih  te rešujejo, vnaprej razpisani.

Vse inovacije -  prijave na  razpise, izplačila -  tudi za m nožične inova
cije -  bodo v bodoče obravnavale posebne strokovne kom isije v poslov
nih enotah  ozirom a vse pom em bnejše pa strokovna kom isija odbora za 
poslovanje pri DS ŽR skupaj s službo za inovacije. Z a vse strokovne ko
misije bo služba za inovacije strokovno pripravljala predloge inovacij in 
izračune nadom estil za avtoije inovacij.

Koristni predlogi, ki pom enijo določene racionalizacije, ki so koristne 
in dajejo pozitivne učinke, bodo ostali tudi naprej, le da KP ne bo m ožno 
kasneje prijavljati in obračunavati kot inovacijo.

V m arcu 1990 pa ukinjam o ustvatjalne naloge, ker so v obdobju  od 
uvedbe do sedaj prinesle preveč nem ira in konfliktov. Z  gotovostjo pa 
lahko kljub tem u trdim o, da je  bil finančni učinek le-teh za železarno 
večji, kot pa sam a finančna stimulacija delavcev, ki so U N  imeli.

Stimulacije, ki so jih  delavci dobivali za UN, pa tudi izplačilo za eno
stavnejše inovacije strokovnih, vodstvenih in vodilnih delavcev bo nado
mestil sodoben m odel osebnega dohodka, s katerim  bom o ustvaijalne in 
kreativne delavce lahko bolje nagrajevali po njihovem  dejanskem  prispev
ku k boljšem u poslovanju železarne kot celote.

Z  vsemi temi novimi izhodišči bo v delu službe za inovacije večji po
udarek na strokovnem  delu z inovacijskimi predlogi. Poleg tega služba 
za inovacije že od  m arca 1989 strokovno planira, sprem lja in koordinira 
celotno RR dejavnost železarne, v kateri je  njena osnovna naloga vzposta
vitev optim alne povezave RR dela s tržno dejavnostjo, ki m ora biti pri
sotna v vseh fazah nastajanja novih izdelkov -  od planiranja strategije 
razvoja v bodoče, do  izvajanja in nadzora nad RR delom , do časovnih 
term inov posam eznih  faz razvoja in celotne finančne konstrukcije za vsak 
posam ezni projekt razvoja kot tudi za celoto. S tem  bom o skupno z RR 
in trženjem  lahko dosegli boljšo, hitrejšo in s tem  tudi uspešnejšo fi
nančno realizacijo vsega novega v železarni na trgu.

Vodja službe za inovacije 
M atic Tasič

10,476.000 din za sprem em bo teh
nologije izdelave pri palcu. V d ru 
gem letu uporabe inovacije je  bil po
večan dohodek tozda za 232,799.264 
din.

Stanku Voglu in Francu Ksene- 
m anu je  bilo dodeljeno prvo nado
m estilo v vrednosti 14,822.194 din 
za izdelavo priprave za levi pokrov. 
V prvem letu uporabe inovacije je  
bil povečan dohodek tozda za 
377,048.761 din. N adom estilo si av- 
toija delita na polovico.

TOZD INDUSTRIJSKI 
NOZl

/V itonu G radišniku, Kristijanu 
Krajncu in Jožetu Drozgu je  bilo do
deljeno prvo nadom estilo  v vredno
sti 25,850.461 din za sprem em bo

tehnologije popuščanja. V prvem  le
tu uporabe inovacije je  bil povečan 
dohodek tozda za 287,227.340 din. 
Pri delitvi so udeleženi Gradišnik s 
40 ter Krajnc in  Drozg s po 30 od
stotki.

Ivanu G orenšku IV. in Francu Le- 
sičniku je  bilo dodeljeno tretje pav
šalno nadom estilo v višini 20 % po
prečnega OD, to je  6,107.000 din za 
odpravo prvega ravnanja tobačnih 
nožev. N adom estilo si avtoija deli
ta na polovico.

TOZD PNEVMATIČNI 
STROJI

Branku M esnerju je  bilo dodelje
no prvo nadom estilo  v vrednosti 
784.000 din za rekonstrukcijo eks-

centra z gredjo za zračne m otoije. V 
prvem letu uporabe inovacije je  bil 
povečan dohodek tozda za
17,419.900 din.

M iranu Herčku je  bilo dodeljeno 
drugo pavšalno nadom estilo  v viši
ni 60 % poprečnega OD, to je
11,829.000 din za sprem em bo teh 
nologije krivljenja pri upogibanju 
priključka cevi za vodo.

Rudiju Burjaku je  bilo dodeljeno 
enkratno nadom estilo  v višini 50 % 
poprečnega OD, to  je  8,581.000 din 
za izdelavo stružne glave za m ono- 
blok svedra.

TOZD TRO

Slavku Pangercu je  bilo dodeljeno 
peto nadom estilo v vrednosti
1.071.000 din za izdelavo rezkaija za 
obdelavo radiusa na nožu za prestav
ljivo kotno glavo. V petem  letu upo
rabe inovacije je  bil povečan doho
dek tozda za 11,900.878 din.

Slavku Pangercu je  bilo dodeljeno 
peto nadom estilo  v vrednosti
217.000 din za izdelavo gravim ega 
trna za vtiskavanje gravure na nože.
V petem  letu uporabe inovacije je  
bil povečan dohodek tozda za 
2,407.852 din.

M artinu N ovaku in  Vladu M ed
vešku je  bilo dodeljeno drugo na
dom estilo v vrednosti 11,291.075 
din za sprem em bo tehnologije rez
kanja za rezila za kopirne stroje. V 
drugem  letu uporabe inovacije je  bil 
povečan dohodek tozda za 
250,912.788 din. N adom estilo  si av
torja delita  na polovico.

Zm agu Šteharniku, Borisu Vogri
nu in Bojanu Jehartu  je  bilo dode
ljeno prvo nadom estilo  v vrednosti 
14,023.048 din za sprem em bo teh
nologije vpenjanja nožev za glavo.
V prvem  letu uporabe inovacije je  
bil povečan dohodek tozda za 
146,943.044 din. Pri delitvi so ude
leženi Šteharnik in Vogrin s 35 ter 
Jehart s 30 odstotki.

Ferdu M azetu in M artinu Nova
ku je  bilo dodeljeno tretje nadom es
tilo v vrednosti 36,336.017 din za 
sprem em bo tehnologije izdelave n o 
žev za H annaco in Sipad. V tretjem 
letu uporabe inovacije je  bil povečan 
dohodek tozda za 807,467.048 din. 
Pri delitvi sta udeležena M aze s 60 
ter Novak s 40 odstotki.

Avgustu Vrtačniku je  bilo dodelje
no prvo nadom estilo  v vrednosti
1.786.000 din za izdelavo priprave

za brušenje izvrtin nožev za rezanje 
papirja. V prvem  letu uporabe ino
vacije je  bil povečan dohodek tozda 
za 43,677.846 din.

TOZD KOVINARSTVO

Jožetu Podkrižniku in Petru Ribi
ču je  bilo dodeljeno peto nadom es
tilo v vrednosti 27,787.502 din za 
pripravo za vtiskavanje črt in številk 
v vrtljivo mizo. V petem  letu upora
be inovacije je  bil povečan dohodek 
tozda za 617,500.040 din. Pri delit
vi sta udeležena Podkrižnik s 60 ter 
Ribič s 40 odstotki.

Karlu Podlesniku je  bilo dodelje
no četrto nadom estilo v vrednosti
22.719.000 din za sprem em bo teh 
nologije obdelave zobatih vencev. V 
četrtem  letu uporabe inovacije je  bil 
povečan dohodek tozda za 
504,870.300 din.

Z vonim iiju  Venku je  bilo dodelje
no drugo nadom estilo v vrednosti
9.753.000 din za izdelavo priprave 
za consko segrevanje pločevine. V 
drugem  letu uporabe inovacije je  bil 
povečan dohodek tozda za 
216,736.090 din.

Ivanu C em evšku je  bilo dodeljeno 
prvo nadom estilo v vrednosti
2.739.000 din za delovanje hidravli
ke na nožih za razrez kovin. V pr
vem letu uporabe inovacije je  bil po
večan dohodek tozda za 33,120.000 
din.

TOZD SGV

Branku Voleiju je  bilo dodeljeno 
enkratno pavšalno nadom estilo v vi
šini 80 % poprečnega OD, to je
15,016.000 din za mazanje ploščatih 
mazalk.

TOZD RPT

Jožetu Pšeničniku in sodelavcem 
je  bilo dodeljeno prvo nadom estilo 
v vrednosti 39,328.430 din za izde
lavo izdelka -  testni bloki za m er
jenje trdote EQUT1P in MES. V pr
vem letu uporabe inovacije je  bil po
večan dohodek tozda za 819,332.060 
din. Pri delitvi so udeleženi Pšenič
nik, Pikalo in Hudej s 25, Krančan s 
15 ter Ošepova z 10 odstotki.

Bojana Vrhovnik
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KRAJEVNA SKUPNOST LEŠE

MNOGO DELAMO, A MALO 
NAREDIMO

N ekako odm aknjeni, sam i zase 
živim o Lešani v svoji KS pod ob
ronki Kova in Volinjaka. N aša KS 
je  lepo zaokrožena celota in  zato je  
njen obstoj tudi v prihodnje najbrž 
še sm iseln, četudi se v tem  obdob
ju  m arsikje zopet združujejo in od 
ločanje prenašajo v večje centre.

To seveda tudi nas ne  bo obšlo, 
saj že precej dolgo opažam o, da KS 
nim a pretirane m oči pri odločanju, 
še več -  kar precej sm o odvisni od 
politike v občini in državi.

Im a pa naša KS tudi svoje pred
nosti, zaradi katerih bom o vztrajali 
pri sedanji organiziranosti. Svoje 
delo bom o m orali m nogo bolj po
svetiti delu d ružbenih  organizacij in 
društev. N jihovo delo -  z redkim i 
izjem am i -  m očno usiha. KK SZDL 
ne obstaja več, pri športnem  druš
tvu Partizan dela sam o odbojkarska 
sekcija. 0 0  ZSM S Leše je  organi
zacija sam o še n a  papitju, od m la
dih ni ne  idej ne volje za delo, kot 
da se apatija in nem oč naše družbe

odražata najbolj v m ladi generaciji. 
RK in  borčevska organizacija delata 
po svojih m očeh, vsaj za prvega pa 
velja, da  bi v času slabšanja social
n ih  razm er lahko delal več in  bolje.

K orak pred vsem i je  m orda KUD; 
ne velik korak, pa vendarle držim o 
korak z delom  društev v dolini. D e
lam o v dram ski sekciji, z m lado in 
odraslo skupino, prav tako še ve
dno ohranjam o dobro delo pionir
skega zbora. Seveda pa nas uspehi 
ne  uspavajo; vem o, kako m ajhen je  
korak do prej om enjenih  organizacij. 
Vse je  v kadrih, ljudje so nosilci 
idej, akcij, nosilci dela, ne  razm ere 
ne situacija nista glavna vzroka ne 
dela.

To stanje se nam  zna že v bliž
nji prihodnosti kruto m aščevati. Res
nica je  nam reč tudi, da nikogar ne 
vznem irja, če neko društvo ne dela, 
če se SZDL ni sestala niti enkrat v 
letu 1989. M nogo glasnejši postane
jo  ljudje, ko se jim  v  njihovem  kra
ljestvu zgodi nesreča, napaka. Te-

IZ NAŠIH KRAJEV

KRAJEVNO SKUPNOST 
VRNITI LJUDEM

Naši kraji so naše krajevne skupnosti. Ravenska občina j ih  im a 
12 od  skupno 14.000 v Jugoslaviji oz. 1222 v Sloveniji.

Sprem em be v tem  času sprem em b po ustavi tudi krajevnih 
skupnosti ne bodo zaobšle. Ker sm o vsi del teh  takoim enovanih 
lokalnih skupnosti, nam  ne m ore biti vseeno, kakšne bodo. N jiho
vo vizijo je  na  posvetu v okviru aktualn ih  tem , ki jih  pripravlja 
M edobčinsko študijsko središče ZKS za Koroško, predstavil mag. 
Stane Vlaj, direktor Politične šole CK ZKS v Ljubljani.

Predvsem  želijo po novem  narediti krajevno skupnost pristno 
m edčloveško skupnost. Ustavni am andm a št. 35 je  zastavljen tako, 
da bo zakonodaji, ki bo podrobneje določila pogoje, to om ogočil. 
D opuščena je  večtipskost, zaželenega je  čim  m anj predpisovanja. 
D oločene so le tri stvari: krajevna skupnost kot volilna baza, kot 
celica za zbor krajevnih skupnosti občinske skupščine in kot enota 
s svojo varnostno-obram bno funkcijo. O vsem  drugem  bo imela 
zakonodaja proste roke, svetovano pa ji je, da bo  upoštevala na
slednje:

načelo zelenih Slovenije, ki pravijo: razmišljaj planetarno, deluj 
lokalno

ljudi v lokalnih skupnostih  ne  zanim ajo veletem e, am pak 
predvsem , kdaj bo zagorela luč v njihovi ulici, kdaj zazvoni telefon 
itd. (Srečo Kirn)

-  podjetništvo, tržno gospodarstvo, pluralizem  lastnine
-  nova sociološka spoznanja, ki j ih  npr. kažejo raziskave FSPN 

v L jubljani; pokazale so, da je  interes ljudi za posege v prostor, 
ekologijo itd. strahotno porastel; ljudje želijo soodločati, zato bo 
treba večjo pozornost dati plebiscitarnem u odločanju (referendum )

-  pretnje iz Evrope zdaj, da bo  »nas (volilce!) dobil tisti, ki bo 
prisluhnil našim  dnevnim  problem om « (nudenje  pom oči na  dom u, 
poskusi študentske pom oči) in ne  kdo drug

-  ker sedanje družbenopolitične organizacije, razen sindikata, 
ne bodo  več v podjetjih, zna postati pom em bno m esto njihovega 
delovanja krajevna skupnost

besede Dim itrija Rupla, da se bo m oral politični pluralizem  
spopasti s provincialnim  terorizm om .

Nova krajevna skupnost naj bi bila torej predvsem  pristna m ed
človeška skupnost, skupnost, vrnjena ljudem . Izhajati bo m orala 
iz interesov in potreb krajanov. Im eti bo m orala svoj lokalni pro
gram, pravico do sam oorganiziranosti in seveda zagotovljena sred
stva za delo. Le takšna bo m ogla biti tudi dober temelj političnega 
sistem a oz. volilna baza.

Po zapisu s posveta pripravila 
H elena M erkač

daj je  naenkrat konec m iru, tedaj se 
sprašujejo, kaj dela KS, kot da je  ta 
privesek kraju, in niso vsi živeči v 
KS njen sestavni del.

M ertim , da sm o v KS Leše m n o 
go delali, a  m alo naredili. Veliko 
energije je  bilo vložene npr. v pri
pravo izgradnje nove telefonske lini
je. Naredili n ism o konkretno še n i
česar.

Nezaupanje, skepsa sta zato pri
so tna povsod. Vsaj polovica novih 
telefonskih naročnikov s svojim  ne
zaupanjem  in pesim izm om  vnaša 
nem ir tudi v ostale. Pretirani opti
m izem  bi bil ta trenutek tudi neu
m esten. Vse, kar potrebujem o, je  
več volje in  več deja vseh, ne le 
gradbenega odbora. Cas izgradnji ni 
naklonjen, niti okolje niti teren. To
da kjer je  volja, je  m oč in kjer je  
m oč, se nekaj prem ika, sam o to.

Spom ladi se m ora  realizirati načr

tovana akcija, ki je  jeseni nism o us
peli narediti. Sm o pa lani asfaltirali 
odsek Vušič -  Velunšek, ki je  dolga 
leta ostajal nerešen problem  za našo 
KS.

Ostalo pa je  še m nogo preveč de
la: sanacija plazov, rekonstrukcija 
ceste Prevalje -  Leše, začetek obra
tovanja zbiralnice mleka, ki je  tudi 
že zgrajena, popravilo pekarne in še 
m nogo m anjših problem ov. Za vse, 
ki so pripravljeni delati, je  torej de
la dovolj in priložnost, da vsi stopi
m o v prvo vrsto.

To je  le del dela in  nedela, utri
nek življenja v KS Leše. N isem  om e
njal posebej šole, z njo sm o zado
voljni, za kar gre zahvala naši tov. 
Danici in vsem , ki delajo v šoli.

Toda to je  že tem a za sam ostoj
ni članek. Veliko pohvalnega bi se v 
njem  dalo napisati.

Rudi M linar

IZ DNEVNIKA MEDICINSKE SESTRE
boli glava ali srbi kom aijev pik. 
Zdravstveni delavec pa mazili, obve
zuje, zdravi jn tolaži. Da, predvsem  
tolaži... To te osrečuje, osrečuje te 
spoznanje, da si jim  tako zelo potre
ben in obenem  si srečen, da te ne 
potrebujejo zaradi resnejše bolezni 
ali nezgode.

Da, srečna sem  bila, da m e niso 
potrebovali za kaj hujšega. N o ja , či
sto brez strokovnih posegov pa spet 
nisem  bila.

D vem a deklicam a sem  izpulila 
m lečna zobka, že vsa razm ajana in 
neuporabna. In ko sta naslednji dan 
našli papir, v katerem  jim a je  »m iš
ka« poslala zobek in denar za lizi
ko, so se obem a raztegnila usta do 
ušes.

In nekem u večjem u korenjaku 
sem  precej globoko rano na peti ta
ko dobro  zalepila, da je  bil po treh 
dneh spet sposoben za svoje m ors
ke in kopenske podvige. Isti m e je  
še večkrat obiskal, enkrat zaradi buš
ke na glavi, drugič zaradi odrgnin 
na kolenih, kom olcih...

Uspelo mi je  pozdraviti celo grdo 
zagnojeno ušesno m ečico neke ljub
ke »frajlice«, ki sem  jo  komaj prepri
čala, da njena lepota ne  bo nič na 
škodi, če si bo pustila odstraniti pre
krasen »briljantni« uhan, ki si ga je  
kupila na tržnici v Novem  gradu.

Na koncu m oram  priznati, da sta 
mi pri m ojih zdravilskih prizadeva
njih največ pom agala m oja pom oč
nika -  M O RJE IN SONCE. Ta dva 
»vse ven potegneta«, in če priskoči 
na pom oč še mati narava, se »zdrav
nici« v koloniji res ni treba pretegni
ti.

Ponedeljek, 10.8. ...

Pred trem i dnevi sem  se vrnila z 
m orja, s kolonije. Zelo lepo je  bilo 
tam.

Kako se m i je  zdelo v Karigador- 
ju ?  Vse sprem enjeno, precej drugače 
od takrat, pred približno petnajstim i 
leti, ko sem  bila nazadnje v koloniji 
kot »zdravnica«. A  nekaj je  ostalo 
enako... Tudi takrat so m e tako kli
cali in  tudi takrat sem  bolj obvezo
vala žalostne otroške dušice kot pa 
zdravila bolezni.

Kako pjisrčno otroški so ti naši 
»VELIKI SOLARJI«, kadar so daleč 
od  dom a, daleč od  svojih ljubljenih 
ali pa včasih tudi neljubljenih. Kako 
jim  zažarijo oči, ko jih  vprašaš, če 
j im  je  kaj dolg čas, čeprav že v istem 
h ipu  zanikajo. A  naslednji dan spet 
pridejo, da jim  nam ažeš »star kom ar
jev  pik« ali obvežeš že včeraj zace
ljeno ranico.

Kako vztrajno prihajajo skoraj ve
dno isti, da jim  stisneš v dlan drob
no tabletko, ki je  sladka in zdravi 
vse bolečine v grlu. Kako prisrčni so 
fantje, ti veliki junak i, ki prihajajo po 
zdravila proti hripavosti, in ko se jim  
nasm ehneš in nagajivo nam igneš, da 
je  najboljše zdravilo proti tej nadlo
gi »absolutni molk«. Nejeverno te 
prem erijo s pogledom  in ni jim  čis
to jasno, ali se šališ ali je  to res. Pa 
še kako res je, a oni tega ne vedo. 
In kako so šele začudeni, ko tablet
ko vseeno dobijo in poleg še vabilo 
za ju tri... In ju tri spet pridejo. Kak
šen m ed njim i »ozdravi«, a nam esto 
njega prideta druga dva.

Tako je  iz dneva v dan. A m bulan
ta je  polna, dokler so odprta vrata 
in dokler si kje v bližini. Vedno se 
najde kdo, ki ga zvija v trebuhu ali

Emica Oblak, 
višja m ed. sestra
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DRUŽBENO PODJETJE 
ŽELEZARNA RAVNE IN KULTURA

V železarni sm o sredi sprejem a
nja korenitih organizacijskih in vse
binskih sprem em b. Reorganizacija 
podjetja, novi statutarni akti, nova 
zakonodaja -  vse je  usm erjeno k 
novem u cilju: večjim in kakovostnej
šim  rezultatom  našega dela in višji 
kvaliteti življenja.

Ko opazujem  vsa dogajanja in na
prezanja vodstvenih delavcev v naši 
železarni, m e pri vsem m oti nekaj 
zadev, ki jih  m oram  zapisati v raz
m islek vsem  tistim , ki jim  ni vseeno, 
kaj bo z usodo naše fabrike, na ka
tero je  vezano toliko človeških usod 
vse Koroške regije.

N e m orem  verjeti in zaupati v m oč 
predlaganih organizacijskih spre
m em b, dokler vidim  v njih le pre
m etavanje organizacijskih enot (ška
tlic na  shem ah) iz dosedanjih toz- 
dovskih shem  v nove shem e po
slovnih eno t in skupnih služb -  na 
eni strani, na drugi strani pa »fa- 
briško vlado« -  poslovodni odbor, 
ki bo skozi politiko moči, ki m u jo  
daje nova zakonodaja, vodil (ali vla
dal) v novem  podjetju. In vsa ta na
prezanja po tolikokrat poudarjenem  
boljšem  delu v prihodnje, po potre
bah, da končno že enkrat preidem o 
v inovacijsko, ustvarjalno in ne vem 
kakšno firmo že, gredo m im o inve
sticije v preobrazbo človeka-delavca 
naše železarne.

Osebno m enim , d a je  ta kvalitetni 
preobrat m ožen edino preko te pre
obrazbe človeka, da je  v tem  bistvo 
celotnega problem a. Reorganizacija 
sam a po sebi lahko tudi nekaj (m ale
ga) da, tudi zakonodaja lahko pri
pom ore k tem u -  tisti pravi rezultat 
pa je  m ožno dobiti edino preko pre
obrazbe človeka -  njegove m isel
nosti in odnosa do  dela.

Pa sm o pri kulturi. Vemo, da je  v 
našem  sistem u odpovedal človek, 
devalvacija vrednot je  hujša od di
narske. Kultura političnega dialoga, 
kultura dela, kultura poslovnih od
nosov,... vse tja do osebne kulture 
človeka v najožjem  pom enu besede 
se je  znašla v hudi krizi. Torej je  
treba iskati izhod iz nje prav v tej 
smeri.

Korošci živim o v izrazito pasiv
nem  okolju: težko bi našli v sloven
skem prostoru še kako tako pasivno 
področje, kot je  naša občina. Pa naj 
gre za dogajanje na političnem  po
dročju -  ne  znam  si predstavljati, 
kako se bom o v našem  kotu znašli v 
času političnega pluralizm a, ko pa 
nam  Korošcem  izm ed vseh ponu- 
denih barv še najbolj ustreza tista 
sivo-m eglena drem ava barva. Ena
ko na kulturnem  področju: večje kul
turne bede, kot jo  trenu tno  v zad
njih dveh, treh letih živim o v obči
ni, še verjetno ni bilo. In kaže, da 
bo tako tudi še lep čas. Pasivnost 
vse inteligence je  naravnost zastrašu
joča - od pedagoške; sto in več pro
fesorjev naše gim nazije oz. srednje 
šole v kraju in občini ni čutiti, prav 
tako ne tehniške inteligence -  nad 
440 inženirjev, kolikor jih  ima samo 
železarna, ali nad tisoč njih, kolikor 
jih  živi v občini. G ospodarsko upa

danje je  sicer značilnost celotnega 
jugoslovanskega prostora, toda upad 
občine Ravne v slovenskem  prostoru 
z 12. na  27. m esto  je  resno zaskrb
ljujoč. D a sm o Korošci drem avi, po
trjuje tudi podatek o razm ahu obrt
ne dejavnosti (še posebej v času for
m iranja zasebnih podjetij oz. obrtne 
dejavnosti) v naši občini.

In kako bom o sredi take pasiv
nosti, ki nas obdaja, zmogli prehod 
v ustvarjalnejšo fazo? V novih orga
nizacijsko kadrovskih službah je  na- 
črtana nova škatlica »razvoj organi
zacije in kadrov,« v sklopu katere 
je  predalček »motivacijski sistemi«. 
Samo slutim o lahko, za kaj naj bi v 
tej službi šlo. Ponovno poudarjam , 
da bodo zaposleni v tem  oddelku 
zastonj butali ob  drem ave buče se- 
dem tisoččlanskega kolektiva, če se 
zadeve ne  bom o lotili tudi po drugi 
plati.

Zapisali sm o, da je  prehod na 
boljše m ožen le preko preobrazbe 
človeka -  preko m ostov kulture de
la,...

Zanim ivo pri vsem  tem  pa je, da 
sm o se v železarni vsega om enje
nega »v podzavesti« zavedali. Verjet
no sm o v ta nam en  štipendirali so
ciologe, psihologe in pedagoge. T o
rej sm o le načrtovali ljudi, ki bi naj 
kot profesionalci obvladali vsa našte
ta področja, ki bijse naj profesional
no ukvarjali s ČLOV EK O M -D E- 
LAVCEM. Dejstvo pa je, da jih  nis
m o znali ustrezno zaposliti. Im am o 
pet sociologov, šest psihologov, se
dem  pedagoških delavcev. Vprašaj
m o jih , kaj delajo, pa bom o videli, 
da večina njih vse kaj drugega kot 
pa tisto, za kar so bili nam enjeni 
in za kar so usposobljeni. Pa ne iš
čimo krivde v njih sam ih, ta leži 
rja delodajalčevi strani.
Če bi vsi ti kadri delovali po dobro 
zastavljenih program ih, bi se verjet
no ne znašli v tako m očno razčlo- 
večenem  brezosebnem  kolektivu, 
kar sm o danes postali, in m nogo la
že bi obvladovali težave, ki nam  jih  
danes vsiljujejo drugi.

Torej: im am o ljudi, ki bi morali 
biti kos problem om  prevzgoje m isel
nosti kolektiva, ki bi m orali stati s 
svojo stroko ob boku vodstvenim  
delavcem in nam  vsem pomagati 
premostiti krizno obdobje. V njih vi
dim  tisto škatlico »motivacijski siste
mi«, njim  bi m orali zaupati nalogo 
oblikovanja tako potrebnega ustvar- 
jalnega„vzdušja v kolektivu in zunaj 
njega. Zal pa je  ob tem treba pove
dati, da bi to svojo nalogo m nogo 
laže uspešno opravili v prejšnjih ča
sih kot pa v sedanjih razm erah.

Pred nami je  februar, mesec, ki ga 
Slovenci še posebej nam enjam o kul
turi. Verjetno bo bralec pritrdil ugo
tovitvam, da je  treba v času spreje
m anja tako pom em bnih  zadev, kot 
je  reorganizacija podjetja in sprejem 
novih aktov, enkrat za vselej razčis
titi z m estom  in vlogo kulture v že
lezarni, pa pri tem  sploh ne mislim 
na tisti zadnji problem  -  koliko bo 
katero društvo ali ljubiteljska skupi
na dobila denarja od železarne, am 

pak na tem eljno funkcijo kulturne 
preobrazbe našega delavca, pred
vsem  v odnosu do dela, v odnosu 
do izvrševanja delovnih zadolžitev 
in  poslovne m orale, v odnosu  do na
drejenih delavcev in podrejenih.

D ružbeno podjetje Železarna Ra
vne bo postalo ustvarjalen, inovati-

7. novembra je  bilo v Koroški os
rednji knjižnici dr. Franc Sušnik ob 
mesecu knjige srečanje s slovenskim 
pesnikom  Kajetanom  Kovičem.

8. novembra se je  v T itovem  do
m u na Ravnah predstavil Teater u 
gostim a iz Zagreba z igro M ilana G r
giča v režiji Relje Bašiča Juhica.

10. novembra so v L ikovnem  salo
nu na ravenskem  gradu odprli raz
stavo del Rudolfa Arha in Gregorja 
Klančnika. Razstava je  bila odprta do 
18. novem bra.

28. novembra, na predvečer dneva 
republike so bile v več krajih Me- 
žiškgjloline proslave. Osrednja je  bi
la v Črni.

15. decembra so v Likovnem  sa
lonu na ravenskem  gradu odprli raz
stavo del članov Zveze društev slo
venskih likovnih um etnikov, pod
odbora M aribor. Predstavili so se 
Franc Boštjan, Z latko Gnezda, M ar
jan  Jelenc, Rado Jerič, Ervin Kralj 
in  Aco Lebarič.

22. decembra so se na osrednji 
občinski proslavi ob  dnevu JL 4  
predstavili recitatorji in pevci OS 
Franca Pasterka- Lenarta in Pihalni 
orkester rudnika Mežica. Slavnostni 
govornik je  bil predsednik SO Rav
ne Jože Pratnekar.

ven in podjetniško (pridobitno) na
ravnan kolektiv le takrat, ko bom o 
delavci živeli y  ustvarjalno naravna
nem  okolju. Ž ivahen kulturni utrip 
in bogato kulturno življenje delavcev 
bo že eden od porokov, da bo us
tvarjalni nem ir pripom ogel h  kvali
tetnejšim  prem ikom .

Zatorej poslovodniki: nikar v re
form o sam o z zakonom , s pozicijo 
m oči in s prem etavanjem  škatlic po 
organizacijskih shem ah -  brez »reo
rganizacije človeka (razum a in čus
tev)«, brez investicije v človeka!

Pa brez zam ere. Napisal sem dob
ronam erno in odkritosrčno.

Jožko Kert

22. decembra je  ob  svoji 80-letnici 
v D ružbenem  dom u na Prevaljah 
priredil slavnostni koncert Pihalni 
orkester D PD  Svoboda Prevalje.

23. decembra je  bila v Titovem  do
m u na Ravqah predstava m usicala v 
angleščini Čarovnik iz Oza -  prva 
ponovitev v novi sezoni. Predstavi- 
la^se je  Angleška dram ska skupina 
SS T N PU  Ravne, ki jo  vodi prof. 
Emil Pečnik.

23. decembra je  v kulturnem  do
m u v Kotljah priredil sam ostojni 
koncert M ePZ Hotuljci. V  goste je  
povabil solista ljubljanske opere.

Od 22. do 29. decembra, ko je  pri
hajal v goste dedek Mraz, se je  nje
m u v čast v Mežiški dolini zvrstilo 
več priložnostnih kulturnih priredi
tev. M ed drugim i sta se predstavlja
la pionirska gledališka skupina z OS 
Prežihovega Voranca Ravne z igrico 
Hotel H rast v režiji tov. Eveline Kri
vec in G lasbena šola Ravne.

27. decembra je  na slavnostni seji 
delavskega sveta železarne pel M ePZ 
iz Strojnske Reke.

Decembra so na  letnih konferen
cah sindikatov v kulturnih progra
m ih nastopali plesalci šolskih in Par
tizanovih plesnih skupin ter slušate
lji glasbene šole.

H.M.

Učenci z OŠ Prežihovega Voranca v igrici Hotel Hrast

KULTURNA KRONIKA
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POLEMIKA

KAJ JE NAROBE S KULTURO 
V OBČINI RAVNE

D anes je  na  svetu zelo resen pre
pad m ed  znanostjo  z ene strani in z 
druge strani neko kruto, vase zaprto 
m oralo, ki na  človeka pritiska že od 
rojstva.

Zanim ivo je, da je  človek takoj 
pripravljen otresti se svojih tehnič
n ih  ali znanstvenih  spoznanj, ko se 
ta pokažejo kot napačna; v dom eni 
občutkov pa človek lahko postane 
popoln konform ist in  je  sposoben 
večjega KA M ELEON IZM A kot ka- 
m^Jeon sam.

Človek dela, ljubi, sovraži, žalu
je... gonjen  s silo, k i je  znotraj nje
ga ali pa je  pod vplivom  najrazlič
nejših bogov (tudi zemeljskih).

M arsikdo je  prepričan, da se za 
vsem  tem , kar počnem o na področ
ju  ustvaijalnosti, skriva spolni n a 
gon. Kolikor m očnejši je  ta, toliko 
m očnejša je  tudi ustvaijalna sla.

U m etnikove oči pa pri vsem  tem  
niso le m rtev aparat, am pak so po
koren aparat njegove duše. U m et
nik n im a težnje niti m ožnosti, da 
najde rešitev; um etnikovo poslanst
vo je, da  vidi in da  opozatja; niče
sar več.

C haplin je  dejal: »Vsakdo, kdor 
m ladem u človeku vzam e upanje, je 
m orilec.« S tem  stavkom  je  poveda
no vse tudi o kulturi.

K pisanju m e je  pritegni) članek v 
INFORM A TIV NEM  FU ZIN ARJU 
( š t  11) z naslovom  -  KAJ JE N A - 
ROBE S KULTURO V OBČINI, 
zapis z m ini okrogle m ize na  to te
m o, veijetno pa tudi druge stvari, ki 
se trenu tno  porajajo okrog m ene. 
Protislovja, ki izhajajo iz tega zapi
sa, so m e najprej spravila v bes, ka
sneje pa sem  to razglabljanje vzel kot 
del kulture v občini, kateri zopet 
pripadam ...

K ot prvo m e zelo zanim a, kateri 
so bili strokovni ljudje, brez katerih 
je  ostala ZKO, kakor je  om enjeno. 
V  zapisu om enjate M iijano Vevar, 
katero osebno  ne poznam , vendar 
pa m oram  priznati, da kljub tem u, 
da kolikor je  le m ogoče redno 
sprem ljam  kulturna dogajanja v ob 
čini, nje niti enkrat nisem  zasledil 
kot ustvarjalke, kreatorke, režiserke, 
m entorice ali pedagoginje pri kakš
ni uspeli kulturni prireditvi. V sa
m em  zapisu pa je  poudarjeno, da 
je  profesionalni del na ZKO zaradi 
nje izostal in da je  zaradi tega zdaj 
toliko večja teža padla na sam oup
ravni del zveze. Kot pika na I pa je 
dodana še izjava, ki nasprotuje vsaki 
logiki in sicer, da zaradi pom anjka
nja strokovnega kadra od abonm a
jev razpišejo sam o lutkovnega.

Iz tega torej sledi, da je  ona  vodi
la kom pletno ZKO od  idejne do rea- 
lizacijske sfere. Bila je  torej genij, 
ki ga ni m ožno nadom estiti niti z 
arm ado drugih ljudi in so vsi ostali 
le figure, ki prejem ajo plačo, spo
sobni pa niso narediti prav nič. Iz 
tega tudi sledi, da edino lutkovni 
abonm a lahko deluje brez strokov
nosti. Kakšna INFANTILNOST!

N adalje R ozm an odkriva, da de
nar ni prvi problem , am pak je  prvi 
problem  organizacijski. A m šek pa

toplo dodaja, da sedaj, ko se zače
nja nova sezona, finance so.

Res m e zanim a, kaj se bo zgodilo 
s tem i financam i v prihodnjem  letu 
in toplo upam , da jih  bo ostalo še 
za kak prijeten izlet...

Am šek pravi, da je  predsedstvo 
ZKO sestavljeno iz ljudi, ki niso 
strokovno podkovani, so pa z dušo 
in  srcem  predani kulturi.

To je  vendar skoraj tako, kot da 
bi bolnika operirala njegova m ati -  
gospodinja, nam esto  zdravnika -  
kirurga, saj je  vendar njegova m ati 
z njim  s srcem  in dušo. Vse m e spo
m inja na film C IG U LE M IG ULE, 
ki je  bil pred nekaj tedni na TV.

Z anim ivost tega filma je  v tem, 
da obravnava kulturo  tako, kot si jo  
zam išljajo prem nogi pri nas. Z ani
m ivo je  tudi to, da je  naša preljuba 
oblast ob nastanku film  prepoveda
la javno  predvajati in ga je  enostav
no dala v »BUNKER«. Luč sveta je  
film ugledal šele letos, torej po več 
kot tridesetih  letih...

A m šek nadalje dodaja, da na  Ko
roškem  sploh ni poklicnih režiser
jev...

Pri tem  stavku sem  osebno priza
det iz dveh razlogov.

Prvič, sam  sem  dom ačin in d ru 
gič, končal sem  akadem ijo za gleda
lišče, radio, film  in televizijo. Po di
plom i sem  se s svojimi sredstvi iz
popolnjeval v L ondonu, sedaj pa 
sem  že precej časa zopet dom a, pri
pravljen...

V sestavku A m šek nadaljuje, da 
pri nas strokovnjaki nočejo delati še 
ljubiteljsko, ker tu  ni denarja.

Z opet nasprotje v zvezi z denar
jem , potem  pa nadaljuje, da si rajši 
kupi Slovenski oktet, kot pa  da bi 
te strokovnjake plačeval, kot si zaslu
žijo.

Preljubi moj Am šek, res ne  vem, 
kako si predstavljate kulturo. O bču
tek im am , kot da vam je  kultura (in 
tudi m nogim  drugim ) le krinka, za
vesa, za katero se lahko skriješ kot 
noj s pom očjo statistike in besed, 
kot so recimo: »Kadri so problem , 
pa ne sam o naš, v kulturi sploh.« 
Ali: »Enostavno ni ljudi.« Pa spet: 
»Pošteno je  treba reči, da razm ejuje
jo  ljubiteljsko in profesionalno kul
turo  ljudje, ki se udinjujejo v ZKO 
in KS...«

Ljubi bog, ali sploh veste, kaj ste 
povedali in ali ste sploh analizirali 
svoje besede? Beseda vendar ni konj, 
da bi jo  lahko kar tako jahal, kot so 
jo  jahali več kot štirideset let in jo  
hočejo še naprej. Zato sklepam , da 
veijetno ni slučajno, da dodajate: 
»Toda ko iščeš ljudi, ki bi ta krog 
zam enjali, jih  ne najdeš. Pa si želi
m o novih ljudi, čeprav si upam  tr
diti, da se bodo tudi pri novih lju
deh pojavljali stari problem i.«

Jasno je  in povsem  vam dam  
prav, ko pravite, da se bodo pojav
ljali stari problem i, če pa je  to že v 
osnovi in zasnovi določeno, da tako 
je  in da tako m ora biti, če hoče 
kultura takšna, kot je, sploh obstaja
ti. V endar vam  pri vsem tem , izgle- 
da, ni jasno, kaj kultura sploh je.

Jasno vam  m ora biti, da ljudi ne  iš
češ tako, da daš izjavo na m ini ok
rogli m izi, tem več je  treba vedeti za
nje, jih  povabiti k sodelovanju, jih  
pravilno stim ulirati in tudi pravilno 
nagraditi za delo, ki so ga opravili. 
Brez tega uspeha nikjer ni. Najmanj 
pa na Zahodu, s katerim  hočem o pri
ti v korak ali pa se vsaj z njim  zbli
žati. To vam  z gotovostjo trd im  iz 
osebnih  izkušenj.

Pri vseh vaših izjavah, dragi ude
leženci okrogle m ize, pa m e presene
ča dejstvo, da nikjer ne om enjate 
Em ila Pečnika. Ta je  vendar poka
zal sedaj že nekajkrat, da je  izredno 
sposoben in  je  edini v lanskem  le
tu uspel zbrati okrog sebe m lade lju
di, ki so pokazali veliko zrelost in 
sposobnost kulturnoum etniškega 
delovanja. Za vas Pa ni vreden niti, 
da ga om enite. Ce je  kaj izguba za 
Koroško, potem  je  to odhod  Pečni
ka v M aribor.

Za takšnega človeka se je  vredno 
boriti, ne pa ga kar tako spustiti iz 
rok...

M orda pa se M arc Chagall ven
darle ne  m oti, ko pravi, da je  za 
um etnika resnično hudo , če im a zelo 
zgodaj nekaj uspeha, nekaj denaija, 
prijazno ženičko, hišico, m ajhne ot
roke in nekaj zadovoljstva. Vsa ta 
drobna zadovoljstva ga otopijo in ga 
odvračajo od njegovega poslanstva.

Nadalje om enjate kulturne dom o
ve po Koroški, ki propadajo ali pa 
so neprim erni za prireditve. To je  vse 
res in že m arsikdo je  opozoril na  ta 
problem ...

Vprašal bi vas, zakaj je  tako? N ek
do vendar m ora biti odgovoren in 
nekdo vendar m ora nositi odogovor- 
nost za stanje, kakršno je  in na tega 
je  treba pokazati s prstom , ne pa zgolj 
skom igniti z ram eni in zapisati, kot 
epilog: »S kulturo v občini Ravne ni 
nič bolj hudo narobe, kot s sloven
sko, razen tega, da je  trenu tno  brez 
strokovnega sodelavca.«

Se enkrat bi ponovil, da kultura in 
um etnost nista C IG U LE M IGULE.

Ljudje, ki jim  je  um etnost v duši, 
pa ne živijo zato, da bi uresničevali 
banalne in nepom em bne stvari, ki si 
jih  izmislijo voditelji, da bi sledili 
m odam , ki ponavadi izpuhtijo v krat
kem političnem  obdobju, tem več da 
bi neobrem enjeno in svobodno de

lovali, ustvarjali. To, kar pa se doga
ja  s kulturo pri nas, je  pravi atentat 
na posam eznika. Priča sm o m asov
nem u KA M ELEON IZM U in pravi 
poplavi SPLAVOV M EDU Z. Vsi naj 
bi že dolgo vedeli, d a je  svet okrogel, 
vendar se še vedno delam o, kot da 
je  le ravna ploskev. Oblast informacij 
v m edijih je  postala dobesedno 
oblast znotraj oblasti, zm ožna po
gojevati celotno družbo. Ljudje, ki so 
še včeraj bili le rdeči in so bili spo
sobni vse, ki niso bili te barve, one
m ogočiti, danes obsojajo stvari, za
radi katerih so prej sploh lahko delo
vali in še vedno delujejo.

D andanes se ti isti ljudje v skladu 
s ponovnim  uveljavljanjem zgodo
vinske m ožnosti, trenutno le m ož
nosti za dem okracijo, predstavljajo 
kot rešitelji naroda in s tem  tudi kul
ture. V zadnjih m esecih in tednih  so 
vsi svetovni žarom eti upravičeno 
upeijeni na razpadanje režim ov in 
sistem ov realnega socializma. D e
m okratični upi po svobodi, pravič
nosti in m iru so tako postali priča
kovanje velikega dela našega plane- 
neta, ne  glede na žrtve. M I PA  SE 
KAM ELEONIZIRAM O!

Igor Prodnik

Franc Pečnik

LETNI ČASI
ZIM A

V skledi pred pasjo 
hišico: nekega jutra 
okrogel led.

*

Po zamrzli poti
veter kotali
prazno steklenico.

*

Ob vrnitvi
rože na zavesah
modro zacveto.

*

Pod nasipom žlindre
ugasla steza
se v snegu zaiskri.

*

Senca za menoj, 
ko gledam luno, 
drži roke v žepih.
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REKREACIJA IN ŠPORT

ODBOJKA
O dbojkaiji Fužinaija  so brez po

raza osvojili naslov jesenskih  prva
kov v enotni republiški ligi. V enajs
tih srečanjih so zbrali m aksim alnih 
22 točk in bodo do sredine febru
arja, ko se bo prvenstvo nadaljevalo, 
prezimili na  1. m estu. Z a Fužinar- 
jem  so se uvrstili: Tovil Olimpija, 
Bled, Mislinja, ki je  4. in Mežica, 
ki je  5. Za četo trenerja in igralca 
Bojana M lakarja je  bila najtežja pre
izkušnja srečanje z neposrednim i 
tekmeci Tovilom  Olimpijo doma. 
Ravenčani so na srečo L jubljančane 
gladko premagali s 3:0, že po tem 
7. kolu pa je  bilo očitno, da jim  je 
senskega naslova ne m ore nihče več 
odvzeti. In res so fužinarjevi odboj
karji v naslednjih štirih kolih brez 
težav zmagovali. V  gosteh so pre
magali Stavbar M TT m lade in G ra
nit s 3:1, na dom ačem  parketu pa 
Topolšico in M ežico s 3:0. Skozi 
celo lansko sezono so za ravensko 
ekipo nastopali: M lakar, Vidmajer, 

opič, Pokeršnik, Legan, Gačnik, 
teham ik, Brežnjak in Drevenšek. 

Pri vadbi igralcev je  sodeloval trener 
Rado Krenker, k ije  tudi zaslužen za 
odlične nastope fužinarjevih odboj
karjev.

D ekleta Fužinarja so si šele z dve
m a zm agam a ob koncu prvega dela 
prvenstva enotne republiške lige 
malce izboljšale svoj položaj na  lest
vici. V 9. kolu so dom a presenetlji
vo prem agale Topolšico s 3:1, v zad
njem  kolu pa še Partizan Kamnico 
s 3:0. V gosteh je  bilo za pom lajeno 
vrsto trenerja Stanka Lodranta seve
da m anj uspeha, saj so izgubile v 
Rogozi z 0:3 in v Ljubljani s Kri
m om  z 1:3. V zadnjih  kolih je  po
novno zaigrala sicer poškodovana 
Hovnikova, na pom oč pa je  priskoči
la tudi Lenka Bavče. Za Fužinar so 
v lanskem  prvenstvu igrale: Pusto- 
slemšek, Fajm ut, Mačič, Hovnik, 
Bivšek, Bavče, Rezar, Obrenovič, 
Zagernik, Vtdemšek in Senica. Nas
lov jesenskih prvakinj so osvojile od
bojkarice Mislinje, Ravenčanke pa 
so predzadnje.

Sočasno, 23. decem bra lani, so 
prvenstvo sklenile tudi odbojkarice 
v II. slovenski ligi -  vzhod. Prvo 
m esto je  na polovici tekm ovanja pri
padlo igralkam Partizana Prevalje, ki 
jih  vodi trener Janez Dokl. Prevalj- 
čanke so osvojile jesenski naslov 
brez poraza pred odbojkaricam i M e
žice.

KOŠARKA
1. Slivnica 18 točk, 2. Slovenj 

Gradec 16 in 3. Koroška 14 točk -  
takšen je  bil vrstni red najboljših 
košarkarskih ekip v obm očni sloven
ski ligi po 11. kolu. Košarkarji Ko
roške so posebej v lanskem  decem 
bru pokazali dobro form o, saj so za
pored premagovali ekipe, kot: Bre
žice dom a z 82:64, pa H rastnik v 
gosteh z 82:81 ter nato  na dom ačem  
parketu še Slovenj G radec s 73:71 
in Starše z 62:56. Sele v zadnjem

lanskem  nastopu so nekom pletni os
tali praznih rok v Preboldu, kjer so 
izgubili z 91:76. Prvenstvo s e je  na
daljevalo že 7. januaija , ko so ko
šarkarji Koroške nastopili dom a pro
ti Slivnici.

KEGLJANJE
Sredi decem bra lani je  bila skle

njena polovica prvenstva v vseh re
publiških kegljaških ligah, kjer nas
topajo tudi štiri ekipe iz Koroške. 
Najuspešnejše so bile kegljavke Fu
žinaija, ki so po prvem  delu tretje. 
Prijetno so presenetile zlasti z nas
topom  v Kranju, kjer so proti je 
senskim  prvakinjam  iztržile točko. 
R ezultat Triglav -  Fužinar je  bil 
2321:2321 podrtih  kegljev, v ekipi 
gostij pa sta največ kegljev podrli 
Silva Cigler 414 in Renata G ostenč
nik 400. Takoj naslednji dan  so Ra
venčanke še dom a premagale R udar
ja  iz Trbovelj z 2388:2276 kegljev. 
Tokrat sta odlična rezultata 430 keg
ljev dosegli Cigleijeva in H am oldo- 
va. Tekm o zadnjega jesenskega kola 
so Ravenčanke preložile in odigrale
7. januarja  v Ajdovščini.

Poleg kegljavk Fužinarja nastopa
jo  v I. republiški ligi tudi kegljavke 
K orotana s Prevalj. Po prvem  delu 
Prevaljčanke ne  m orejo biti zadovo
ljne, saj so osvojile le 6 točk. Slab 
vtis na  štartu novega prvenstva so 
nekolikanj popravile šele v decem b
ru po  dveh zaporednih  zm agah v 
Trbovljah in dom a proti Gorici. Po- 
lovšakova s 424 keglji in Petkova s 
433 keglji sta bili na teh srečanjih 
najboljši v vrsti Korotana. Toda že 
v zadnjih dveh kolih, decem bra la
ni, so nas Prevaljčanke znova razo
čarale. Najprej so doživele poraz v 
Izoli in nato še dom a proti Krškemu.

Tudi kegljači Fužinaija  so prvi del 
prvenstva v II. republiški ligi -  vzhod 
končali z dvema porazom a, ki sta 
jih  znatno oddaljila od kandidature 
za naslov prvaka. Po prepričljivi 
zmagi v Krškem s 128 keglji razlike 
so Ravenčani najprej izgubili dom a z 
Rudarjem iz Trbovelj, nato pa še 
proti H m ezadu v Žalcu. Rezultati: 
Krško -  Fužinar 5012:5123 (najbolj
ša Belaj 912 in Lasnik 904), Fuži
nar -  R udar 5022:5150 (Podojster- 
šek 867) in H m ezad -  Fužinar 
5028:4946 (Belaj 887). Po prvem de
lu je  v vodstvu H m ezad s 14 točka
mi pred Fužinaijem  10, itd. V drugi 
republiški ligi za ženske vodi EM O 
Celje pred Slovenj Gradcem . Prvens
tvo se bo v vseh ligah nadaljevalo 
27. januaija.

Na turnirju  v počastitev dneva 
JLA v M ariboru so bile kegljavke 
Fužinarja druge m ed šestimi ekipa
mi, m oška ekipa Fužinarja pa četrta 
med osm im i ekipami. Zmagali so 
kegljači Gradisa iz Ljubljane in keg- 
ijačice Tekstilca iz Zagreba.

NAMIZNI TENIS
V začetku decem bra lani je  bil na 

Jesenicah tu rn ir najboljših pionirk 
Slovenije. V prvi, boljši skupini se

je  igralka Fužinaija  Petra Mlakar 
uvrstila n a  7. m esto  m ed 12 igral
kami. N jena klubska kolegica Tina 
Vastl pa je  v drugi skupini zmagala 
in bo letos nastopila m ed najboljši
mi.

V  slovenskih nam iznoteniških li
gah je  bilo prvenstvo končano 17. 
decem bra lani. Igralke Fužinaija, ki 
tudi v tej sezoni nastopajo v I A  ligi, 
so prvi del tekm ovanja sklenile us
pešno. V zadnjih dveh tekm ah so 
nam reč premagale M erkur iz Kranja 
s 7:2 in  nato še Jesenice s 5:4. Za 
ravensko ekipo so v prvenstvu nas
topale Placetova, Mlakaijeva, Ruso
va in Vastlova.

V  Ptuju pa je  bilo regijsko prven
stvo pioniijev in pionirk v nam iznem  
tenisu, ki je  obenem  služilo kot kva
lifikacija za uvrstitev n a  prvenstvo 
Slovenije. Od Fužinaijevih igralcev 
so si zagotovili nastop kar štirje: Bač, 
Rožič, Senica in Vrčkovnik. Lep na
predek v kakovosti, če vem o, da je  
na  zadnjem  republiškem  tekm ova
nju nastopil iz Fužinaija  le Tušek. 
M ed dekleti so se na  slovensko pr
venstvo uvrstile M lakaijeva, Rusova 
in Vastlova.

ALPSKO 
SMUČANJE

M edtem  ko pri nas v decem bru 
lani ni bilo snega in je  odpadla tudi 
m arsikatera načrtovana prireditev, 
pa so v svetovnih sm učarskih sre
diščih vendarle uspeli izpeljati nekaj 
tekem  za svetovni in evropski pokal. 
V reprezentanci Jugoslavije so us
pešno nastopili tudi trije koroški 
sm učaiji oz. sm učarke. Dekleta so v 
tekm ah za svetovni pokal štartale v 
Ameriki. Najprej beležim o odlično
4. m esto Č rnjanke Katjuše Pušnik na 
uvodni veleslalomski tekm i v Park 
Cityju, kasneje pa je  Pušnikova us

pešno sm učala še na  turneji N or -  
Am. v Breckendrigeu je  prepričljivo 
dobila veleslalom , konkurenca pa je 
bila dom ala na  ravni svetovnega po
kala. Slabše je  bilo v Vailu na  am e
riško kanadski turneji, kjer je  Katju- 
ša z 31. m estom  v veleslalom u m al
ce razočarala, pa tudi n a  tekm ah v 
slalom u za svetovni pokal ji ni uspe
la nobena uvrstitev m ed najboljše.

Kot kaže, im am o nov sm učarski 
up iz Č m e, to je  18-letni M itja Kunc, 
ki je  v svojih prvih nastopih za ev
ropski pokal prijetno presenetil. V 
Obereggnu, kjer sta bili dve preiz
kušnji, s e je  v slalom u od osm ih na
ših tekm ovalcev uvrstil le D ušan  Ža
gar na  24. m esto. Tudi v super VSL 
tekm i je  bil Kunc skrom en, na  65. 
m estu, nato  pa je  sredi decem bra la
ni zablestel v italijanskem  Canezeiu. 
M ed 102 tekm ovalcem a je  bil 14. 
v drugem  super VSL za evropski 
pokal. Treba je  poudariti, d a je  imel 
visoko štartno številko -  78.

PLAVANJE
Na Ravnah in  v M ariboru sta bili 

v lanskem  decem bru dve koli pred
tekm ovanja za prvenstvo Slovenije 
za pioniije in m lajše pioniije. Na teh 
regijskih tekm ah nastopajo le plaval
ci in plavalke iz Fužinaija  in Jekla 
Branika, v obeh starostnih kategori
jah  pa so bili boljši M ariborčani. 
V fužinaijevi ekipi je  pričakovano 
najbolje plavala Eva Breznikar, k ije  
na Ravnah postavila nov slovenski 
rekord na 100 m  delfin.

V M ariboru so se 23. decem bra 
lani zbrali številni odlični plavalci 
in plavalke iz cele Slovenije. N a m i
tingu, ki g a je  pripravil dom ači Jeklo 
Branik, je  nastopila tudi skupina ra
venskih plavalcev. Dosegli so dobre 
rezultate, posebej pa velja om eniti 
doseženi nov državni rekord pionirk 
Fužinaija v disciplini 4 x 100 m  m e
šano. Sicer pa so si kolajne pripla
vali še Eva Breznikar, Saša Kovač, 
Helena Cej, Sonja Prosenc ter M iha 
Hribernik in Peter Naglič.

Ivo Mlakar
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DRAGO KOLETNIK -  PRVI ZVEZNI 
NOGOMETNI SODNIK NA KOROŠKEM

Prvič v zgodovini koroškega nogo
m eta p rem orem o tudi pri nas m oža 
v črnem , ki bo bržkone že spom la
di delil pravico n a  nogom etnih  tek
m ah zveznega ranga. To je  naš so
delavec iz železarne D rago Koletnik, 
ki je  dve desetletji nastopal kot ak
tiven nogom etaš, v letu 1983 pa se 
je  vključil v sodniško organizacijo. 
Nikoli m u za ta korak ni bilo žal, 
pa čeprav je  veliko prostega časa 
»zapravil« kot sodnik in se želel ne
nehno  izpopolnjevati.

»Leta 1983 sem  opravil izpit za 
podzveznega, dve leti kasneje pa za 
republiškega sodnika. Najprej sem 
bil na  B listi in  sodil v obm očni 
slovenski ligi, kasneje sem  bil tudi 
m ejni sodnik na tekm ah republiške
ga ranga. To m i je  prineslo še do
datno znanje in določene izkušnje, 
tako da sem  v letu  1987 prišel na  A 
listo. T u je  kvota 1 5 - 2 0  tekem  kot 
glavni sodnik v I. republiški ligi, še
le takrat sem  izpolnil pogoje za po
laganje izpita za zvezno raven. Oba 
dela izpita, tako teoretični kot prak
tični sem  položil uspešno v lanskem  
letu.«

In kdaj m u  bo dodeljena čast, da 
sodi tekm o zvezne lige? N a to vpra
šanje je  Koletnik odgovoril dokaj

m im o  -  češ, prvo se bo  m oral iz
kazati v m edrepubliški ligi, ki pa tudi 
ni od  m uh, saj v njej že tudi nas
topajo poklicni »žogobrcarji«. Seve
da m u  je  velika želja soditi našim  
profesionalcem  v zveznem  merilu, 
zaveda pa se, da se bo m oral prej- 
koslej srečevati z m uhavostjo naših 
nogom etašev. Čestitam o tov. Kolet- 
niku z željo, da še nadalje uspešno 
sodi nogom etne tekme!

Ivo M lakar

TENIŠKI KLUB RAVNE V LETU 1989

V klubu je  1. 1989 delovalo okoli 
100 članov. Delo je  bilo razdeljeno 
na dve dejavnosti: na rekreacijo in 
tekm ovanja. V okviru rekreativne de
javnosti sm o izvedli pet tečajev za 
odrasle in otroke, v katerih sm o os
novnih veščin igranja tenisa naučili 
60 otrok  in odraslih. Ker vedno več 
ljudi rekreativno igra tenis, sm o se 
v klubu odločili za gradnjo treh peš
čenih igrišč, ki naj bi bila po po
godbah predana v uporabo že v za
četku igralne sezone 1990. S petimi 
igrišči bom o za sedaj zagotovili do
volj kapacitet za rekreativno ukvar
janje s tenisom , za tečaje ter tudi 
izpolnili pogoje za tekm ovalno de
javnost v republiški ligi.

V II. B republiški ligi sm o lani 
dosegli delitev 3. in 4. m esta m ed 
dvanajstimi klubi enotne druge re
publiške lige. V prvem delu tekm o
vanja v II. B ligi sm o dosegli nasle
dnje rezultate:

Slovenske Konjice : Ravne 5:4, 
G ornja Radgona : Ravne 6:3, Ravne 
: Krško 9:0, Ravne : Rače 8:1, Bre
žice : Ravne 4:6.

V II. B republiški ligi sm o dosegli 
tretje m esto. V drugem  delu sezone 
pa sm o odigrali še tekm o za razvrs
titev v enotni drugi republiški ligi s 
S lovanom  II v Ljubljani. To tekm o 
sm o dobili z rezultatom  6:3 in tako 
dosegli delitev 3. in 4. m esta m ed 
dvanajstimi klubi.

To uvrstitev so dosegli naslednji 
igralci po jakostnem  rangu:
1. Hovnik Rajko -  2 zmagi, 4 porazi
2. Pušnik M arjan -  5 zmag, 1 poraz
3. Stefanovič M iran -  2 zmagi, 3 po

razi
4. Stefanovič Andrej -  4 zmage, 1 po-

5 igrišč, m ožno  izvajati. Ti treningi 
pa bodo še vedno v lastni režiji, saj 
klub n im a denaija niti za potne stroš
ke za tekm ovalce, ki tekm ujejo v li
gi -  torej brez kakršnekoli pom oči 
trenerja.

V naslednji sezoni bom o začeli z 
rednim  delom  s pionirji, tako da bo
m o z lastnim  delom  dosegli v dolo
čenem  obdobju večji kvalitetni vrh.

G lede na  večje število igrišč bom o 
v bodoče priredili še več začetnih in 
nadaljevalnih tečajev tenisa za od 
rasle in  otroke v dosti bolj ugodnih 
časovnih term inih.

Organizirali pa bom o še več tu r
nirjev za vse kategorije igralcev skozi 
celotno igralno obdobje.

Pri dograditvi treh novih igrišč 
bom o že zgodaj spom ladi, ko bodo 
vrem enske razm ere za delo ugodne, 
organizirali nekaj delovnih akcij, ki 
bodo za ftnalizacijo igrišč nu jno po
trebne. Zato  že sedaj pozivam o vse 
ljubitelje tenisa za  fizično pom oč 
pri dokončni izgradnji igrišč. Poleg 
tega pa sm o v vodstvu Teniškega klu
ba Ravne ves čas zainteresirani za 
kakršnekoli realno izvedljive ideje za 
delo in organiziranost kluba ter igra
nje tenisa na  Ravnah v prihodnje.

M atic Tasič, 
predsednik TK Ravne

ŠAH

5. Pustoslem šek Aleš -  4 zmage, 2
poraza

6. Tasič M atic -  4 zmage, 2 poraza
7. G inter Riki -  0 zmag, 1 poraz
8. Laznik D ušan -  0 zmag, 1 poraz

V tekm ah dvojic, kjer sm o dosegli 
14 zm ag in 4 poraze, pa je  nastopal 
poleg naštetih  še Brane Dervodel.

Teniški klub Ravne je  v končani 
sezoni organiziral odprto prvenstvo 
občine Ravne za posam eznike, dvo
jice, ženske posam ezno in m ešane 
pare ter še dva odprta tu m iija  za 
posam eznike in dvojice. Zmagovalci 
posam eznih turnirjev so bili:

Turnirji posamezno
II. 1. M arjan Pušnik, 2. Robi La

m preht, 3. Aleš Pustoslem šek,
1 .1. M arjan Pušnik, 2. Robi Lam p

reht, 3. Andrej Stefanovič, 4. Matic 
Tasič

Turnir dvojice
I. l .B .  Mlakar, M. Mlakar, 2. R. 

Lam preht, B. Veršnik, 3. M. Puš
nik, D. Laznik, 4. M. Tasič, A  Pus
toslem šek

II. 1. M. Pušnik, D. Laznik, 2. B. 
Mlakar, M. M lakar, 3. R. Lam preht, 
B. Veršnik, 4. M. Tasič, G. Hadži- 
agič.

Mešani pari
I. 1. D. Laznik, Navotnik, 2. Tasič, 

Tasič, 3. Jam šek, Marin.
Zenske
1. L. Bavče, 2 . , J. Bavče, 3. R. 

Gradišnik, 4. J. Tasič.
Naloge za naslednje leto
V tekm ovalnem  delu sm o si za 

naslednje leto zadali še m alo višji 
cilj -  to je  uvrstitev v 1. republiško 
ligo. M enim o, da je  ta cilj m ožno 
doseči z nekaterim i igralskimi okre
pitvami ter z rednim i treningi, ki jih  
bo v bodoče, ko bom o imeli skupaj

Občinska zveza za telesno kulturo 
je  v letu ’89 v sodelovanju z edini
m a aktivnim a klubom a v Mežiški 
dolini, Črno in Fužinarjem  izvedla 
hitropotezno prvenstvo občine. Prva 
tum iija  sta bila odigrana že v m arcu 
ozirom a m aju, tretji in hkrati zadnji 
turn ir pa je  bil 17. 12. ’89 na  Rav
nah. Nastopilo je  16 igralcev iz obeh

klubov. Zmagal je  N iko Ristič (Fuži
nar) s 13,5 točke, kolikor jih  je  imel 
tudi Zdravko B uijak (Črna) na d ru
gem  m estu. N a naslednjih m estih  so 
se zvrstili Vrečič (Fužinar) z 11,5, 
ter Oderlap in Šahinovič, oba Črna 
z 10,5 točke. Podobna  je  bila tudi 
končna razvrstitev po treh turniijih:
1. Ristič 30 točk, 2. B uijak 27,3, 3. 
Vrečič 22, 4. Eijavc 16 in  5. Oderlap 
14 točk.

N a predzadnjem  hitropoteznem  
turnirju  za pokal Fužinar ’89, 4. 12. 
je  m ed 17 šahisti zmagal N iko Ris
tič, pred Francem  Juričanom  -  oba 
12 točk, A ndrejem  Eijavcem  in M ar
janom  U ršičem  s po 11 ter Herber- 
tom  Kom arico z 10,5 točke.

HITROPOTEZNI TURNIRJI ZA 
POKAL FUZlNAR ’90

1. 8.1.1990 1 4 .2 7 .8 .1 9 9 0
2 .29.1.1990 1 5 .1 0 .9 .1 9 9 0
3. 5.2.1990 1 6 .2 4 .9 .1 9 9 0
4.26.2 .1990 17. 8.10.1990
5. 5.3.1990 18.22.10.1990
6.26.3.1990 19. 5.11.1990
7. 9.4.1990 20. 19.11.1990
8.23.4.1990 21. 3.12.1990
9. 7.5.1990 22. 17.12.1990

10. 28.5.1990
11. 4.6.1990
12. 18.6.1990
13. 2.7.1990

Vse propozicije ostanejo enake kot 
v dosedanjih  prvenstvih:

-  igra se po pravilih FID E  za 
hitropotezni šah

-  za skupno uvrstitev se šteje 10 
najboljših rezultatov

-  točkujejo se m esta od 1. do 10. 
(25, 20, 15... 1 točka)

-  turnirji se igrajo v šahovski sobi 
DTK s pričetkom  ob 16. uri.

M.V.
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KADROVSKA GIBANJA 
od 21.11. do 20. 12.1989

MARIJA KOCET 
1951 -  1989

Tistega to rkaje  bil zadnji dan pred 
prazniki. Tak dan začno človeku po
časi padati delovna brem ena z ra
m en in misel na  oddih  ga razvese
ljuje. Toda letos je  tisti dan kot m o
ra visela v zraku grožnja s petkovim  
m itingom  v Ljubljani in  potem  ne
nadom a: nesreča. Vse drugo je  v tre
nutku za vse nas postalo nepom em b
no: da bi le M arija ostala živa! Biti 
živ. kaj vse drugo!

Zal Marija padca ni preživela.
U soden korak, trenutek nepazlji

vosti in ostali sm o sami: družina, 
sodelavci, prijatelji, znanci...

Za vedno sm o izgubili dragega 
nam  človeka.

Marija, nam  sodelavcem  ši bila 
draga od prvega dne, ko si prišla v 
špedicijo. N e več najm lajša, saj je 
bilo to pred osm im i leti, si se takoj 
vključila v naš kolektiv. Vanj si pri
nesla vedrino in z njo sm o bili m no
gokrat laže kos vsakdanjim  proble
m om .

Kazala si zadovoljstvo, da si po 
nekaj zam enjavah delovnih m est zu- 
naj železarne in v njej našla takšno 
delo, ki ti je  bilo všeč. Bila si naša 
edina žeijavovodkinja. Dan za dnem  
si se vzpenjala v svojo kabino in jse 
vozila nad našimi glavami. Iz ptičje 
perspektive si nas gledala, a kljub 
tem u ne m orem o reči, da zviška, 
kajti čisto preprosta si bila, nič m o
gočna. Prijazen je  bil tvoj obraz, os
tal nam  bo v spom inu, ko se bom o 
zdaj zam an, iskaje tebe, ozirali v vi
šine, kjer si kraljevala. Vodenje žer
java ti je  bilo v užitek! Kako bi si
cer m ogla vedno, kadar je  bilo treba 
-  ali sredi dneva ali sredi noči sesti 
vanj.

Vedno si to brez besed storila in 
tudi brez besed ubogala naše ko
m ande s tal. Sam o v soglasju s tabo 
nam  je  lahko delo dobro šlo od rok. 
Tudi zaradi tebe sm o, ko nam  je 
čas, ki je  v špediciji stalni birič, naj
bolj visel na vratu, uspevali loviti ro 
ke. Zavedala si se, da je  od tega -  
ujetega roka -  odvisna vsa železarna. 
Kaj pom aga pravočasno narejeni iz
delek, če ni pravočasno odpremljen! 
v Nič, to si ti vedela in kljub dru
žinskim  obveznostim  si prihajala na 
šiht, kadarkoli je  bilo treba. Zato sm o 
ti v železarni za tvoje dobro oprav
ljeno delo hvaležni. Poznalo se bo, 
ko te ne bo več... a kaj nam , ven
darle bom o dobili drugega, novega 
sodelavca! Predvsem  se bo to pozna
lo tvojim, ki si jim  bila najdražja -  
m ožu, sinu in hčerki!

D obre žene, skrbne, ljubeče m a
tere ne m ore nadom estiti nihče! M a

ti je  ena sama, ti si bila za tvoje 
najbližje edina, tvoji tebi ob nedogra
jeni hiši vse bogastvo.

Zdaj bodo sam i nadaljevali pot, a 
zagotovo z zgledom , ki si jim  ga da
la s svojim  kratkim , a  bogatim  živ
ljenjem.

Marija, naj ti bo  lahka koroška 
zemlja.

V im enu špedicije in tozda Kom er
ciala izrekam  družin i in sorodnikom  
iskreno sožalje.

IVAN REPOTOCNIK 
1951 -  1989

Jeklarji se zadnja leta pogosto sre
čujem o pri Barbari. Prepogosto, gle
de na to, da sm o sorazm erno mlad 
kolektiv, in še toliko bolj, ker se pri
hajam o poslavljat večinom a od mlaj
ših sodelavcev, od takih, ki bi skupaj 
z nam i lahko še veliko naredili -  za
se in za naš skupni jutri. Zakaj so 
odšli, niti ne poskušam o več razu
meti, saj je  to za človeški u m  pre
velika uganka. Vesti o nenadni smrti 
sprejm em o ob spoznanju, da človek 
ni popoln  gospodar svojega življe
nja. Ko bi bil, bi bila življenjska pot 
marsikoga m anj strm a in vijugava in 
tudi daljša, kot je  bila.

Podobno velja tudi za našega so
delavca Ivana, od katerega se danes 
m nogo, m nogo prerano poslednjič 
poslavljamo.

Zibel m u je  stekla pred 38 leti na 
m ajhni Klošternikovi kmetiji na Tol
stem  vrhu, v današnji Strojnski Reki. 
Zgodaj s e je  navadil dela in boja za 
vsakdanji kruh. M lad se je  zaposlil, 
najprej pri G radisu, z 18 leti pa je  
dobil delo v železarni. Vse od tedaj, 
razen v času služenja vojaškega roka, 
je  bil vesten, delaven in discipliniran 
jeklar, vedno pripravljen tudi za naj
težja dela, saj je  delal v vlivališču. 
M ogoče m u je  bilo težko delo kdaj 
tudi pribežališče pred še težjimi, ne
rešljivimi problem i življenja. M orda. 
Zagotovo tega ne m orem o reči, saj 
Ivan nikoli ni tožil in »jamral«. Svo
je  težave je  držal zase, pred nami 
in z nam i je  bil vesel, družaben in 
tovariški. Neredko sm o se nasmejali 
njegovim šalam.

Ko bodo po novem  letu znova 
zahrum ele peči v vsej jeklarni, bo 
Ivanovo delovno m esto ostalo praz
no. Pozneje bo n a  to m esto stopil 
nekdo drug, a takega, kot je  bil Ivan, 
ne  bo več m ed nami. Pogrešali ga 
bom o, saj je  v skoraj dvajsetih letih 
postal del našega kolektiva, del nas.

Ženi, otrokom  in sorodnikom  iz
rekam o iskreno sožalje.

D o 20. decem bra sm o v železarni 
zmanjšali število zaposlenih za 124 
delavcev. Tako nas je  sedaj 6763 za
poslenih, kar je  za 60 delavcev m anj, 
kot je  bilo planirano za leto 1989.

Delovno razmeije 
so sklenili

JEKLOLIVARNA -  Iršič M artin, 
strugar, H udobreznik  Jože, kalupar, 
Črešnik Rafael, G ros Peter, livarska 
m odelarja, Vrhovnik Dom inik, žari-

'C VALJARNA^- Mavrel Stanislav, 
oblikovalec kovin -  iz JLA 

KOVAČNICA -  Krevh Janko, N K  
delavec -  iz JL A  

T S D -  Ramšak Branko, NK de
lavec -  iz JL A  

INDUSTRIJSKI NOŽI -  Čekon 
Leopold, rezkalec -  iz JL A  

VZMETARNA -  Ogriz Rom an, 
Repas Franc, N K  delavca -  iz JL A  

E T S -  Bandalo Franc, valjavec 
-  s poklicne rehabilitacije.

S G V -  Tom inc A nton, m ehanik 
obdelov. strojev -  iz JL A  

P 11 -  Pokeržnik Leon, dipl. inž. 
strojništva -  iz druge DO (razpis).

Delovno razmeije 
je prenehalo

JEKLARNA -  Požarnik Iztok, pri- 
pravljalec za litje -  v JLA; Repotoč- 
nik Ivan, strojnik za izpraznjevanje 
ingotov -  um rl.

JEKLOLIVARNA -  Pogorevc 
Oto, ročni oblikovalec, Vajdi Aleš, 
strojni oblikovalec -  v JLA; Petrič 
Sim ona, kovin, m odelar -  na  pok
licno rehabilitacijo; Adam ič Mitja, 
livar -  izključen.

VALJARNA -  Rebernik Ferdi
nand, transportni delavec -  invalid-

O b sm rti dragega dedija

RUDIJA LESKOVŠKA
se iskreno zahvalju jem o vsem  sosedom , 
znancem  in prijateljem , ki ste ga pospre
m ili na njegovi zadnji poti in darovali 
cvetje.

Prav tako se zahvalju jem o govorniku 
Silvestru G rabnerju  za poslovilne bese
de, g. župniku za opravljeni obred  in 
P iha lnem u orkestru  R udnika M ežica 
za žalostinke.

O rešnikova

O b nenadni,_prezgodnji sm rti 
našega m oza, očeta, dedka 

in  brata
FORTUNATA REPASA

se iskreno zahvalju jem o vsem , ki ste ga 
v tako velikem  številu posprem ili na n je
govi zadnji poti, darovali cvetje in nam  
v težkih trenu tk ih  bili v pom oč in oporo.

Posebna zahvala g. župn iku  za oprav
ljeni obred , hotuljsk im  pevcem , P ihal
nem u  orkestru  Železarne Ravne ter go
vorniku Roku G orenšku . H vala tudi so
sedom  in prijateljem .

Žalujoči vsi njegovi

sko upokojen; Jakopin Robert, b ru
silec na CM  -  v JLA; Barič Anton, 
brusilec na CM , Srebre Igor, reza
lec -  izključena.

STROJI IN DELI -  Pinter Leo
pold, priprava m ateriala -  invalidsko 
upokojen.

INDUSTRIJSKI NOŽI -  Kotnik 
Franc, ravnalec -  invalidsko upoko
jen.

R P T -  Božank Franc, žagar -  
invalidsko upokojen.

KOMERCIALA -  Kočet Marija, 
žetjavovodja -  um rla.

KONTROLA KAKOVOSTI -  Po- 
beržnik Edvard, vzdrževalec m eh. 
naprav -  invalidsko upokojen.

DRUŽBENI STANDARD -  Raz
devšek Hedvika, blagajničarka -  in 
validsko upokojena.

K S Z -  Plešivčnik Marija, čistil
ka -  invalidsko upokojena.

MONTER -  Bajramovič Ibrahim , 
m onter -  invalidsko upokojen, Bu- 
hanec Gorazd, m onter-serviser vili
čarjev, Kam ičnik Edvard, rezkalec, 
Špegel M atjan, priprava m ateriala -  
vsi v JLA; Sirnik Gvido, tehnolog- 
konstrukter -  dana odpoved.

Prerazporeditve iz 
tozdov

JEKLARNA -  šim unovič  Josip, 
Simenčič Beno, Katalinič Igor, Ver- 
hovšek Rajko, K otnik M irko, pri
pravljala  za litje -  vsi v TO ZD  Vzme- 
tam a.

VZMETARNA -  Robin Mitja, pre- 
bijalec vzm etnih listov -  v TOZD 
M onter.

S G V -  Strm čnik Aleš, strojni 
tehnik v TO ZD  TRO Prevalje.

Kadrovska služba

O b tragični sm rti našega dragega 
m oža, očeta, brata, zeta in svaka

JANEZA JAMNIKA
se iskreno zahvalju jem o njegovi D O  Sto
ritve Ravne, D O  N am a Ravne, šoferjem  
Storitev, prijateljem  iz železarne, šped i
ciji, govornikom a za poslovilne besede, 
pevskim a zborom a. P iha lnem u orkestru 
ravenski železaijev, a lp in istom , g. žu p n i
ku za opravljeni obred.

Hvala vsem , ki ste darovali vence in 
cvetje, njegovim  sorodnikom , sosedom , 
prijateljem , znancem  in vsem , ki ste ga 
v tako lepem  številu sprem ljali na njego
vi prezgodnji zadnji poti. Hvala vsem za 
lepo m isel nanj. T o lažim o se, da ste ga 
im eli radi, kot sm o ga im eli radi mi do
m ači, saj je  bil resn ično dober človek.

N jegova žena  Anka, sinova Robi 
in Janez, sestre in bratje

O b odhodu  v pokoj se iskreno zahva
ljujem  vsem  sodelavcem  tozda Kovinar
stvo L jubno ob Savinji za pozornost in 
lepo darilo.

Z ahvaljujem  se tudi ravnatelju 
M irku Strašku za poslovilne besede.

Vsem želim  zdravja in uspešno  delo 
tudi v prihodnje.

Franc Orešnik

Z A H V A L E
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Rudi M linar

KORENINE

»Lahko prisedem ?«
Zagledam  njegove oči, kako m e 

opazujejo. Kaj naj rečem ? O dm ak
nem  se. V  parku je  še veliko klopi, 
praznih klopi, pom islim . M olčim. 
Kaj naj bi drugega. Sobota je  dela 
prost dan.

»Hvala vam.«
Počasi se vsede, kot da bi se bal, 

da se bom  jaz premislil.
»Lepo vreme.«
N ehote  pokim am . Saj je  res lepo 

vreme. Zanese m e in globoko vdih
nem  topel, z vonjem  suhega sena 
nasičen zrak.

Tam  čez so polja, pom islim .
Tam  čez pom eni hiše in bloke, ces
to in železnico pa  še kaj. Tu, kjer 
sedim , ne  vidim  travnikov, pa ven
dar točno  vem, da so tam.

»Pa ne bo  dolgo, veste...«
Saj res, nisem  sam. On je  tu. Ka

ko m alo  je  potreboval, pa m e je  
zdram il iz razmišljanja.

»To čutim  v kosteh, veste... to je  
najboljši barom eter.«

»A res«?
Počutim  se neum no. N isem  se 

hotel speljati v ta pogovor. V m ož
ganih im am  praznino, nobene volje 
nim am , da bi razmišljal.

On je  starec. On lahko razmišlja. 
Čas ima. Kaj pa jaz?
Saj ga im am  tudi jaz. Vsaj tisti dan 
sem  ga imel. Se preveč.

»Res, res...« Pohiti, da  se ne bi 
premislil.

»Kdor ni sedaj pokosil, ta ne  bo 
posušil. V  kratkem  bo dež.« Kosil, 
posušil... torej tudi on  vonja seno, 
ki se suši. Z ajam em  nov vdih.

Kako je  vse enostavno. Pogledam  
ga. Res je  starec. Vidim, kako m u 
roka trepeta. Njegova zgubana koža 
m e spom ni očeta. Sedi in m e gleda. 
Vrta po m eni. Počutim  se neprijetno.

Zelo neprijetno.
To ve tudi on. U m akne pogled.
Hvaležen sem  m u, zato rečem.
»Ste iz mesta?«
»Oh, kje pa, te roke poglejte.«
Pogledam  jih.
»Vidiš, takih zgaranih rok ne bi 

dobil tu  v m estu.«

Prav ima. Skrivaj pogledam  svoje 
roke.

Še se vidijo odtiski... še im am  
trdo  kožo... toda vse počasi izginja.

Spom nil sem  se... ah, nič.
Začutil sem  toplino, pa ne zaradi 

opoldanskega sonca. Prihajala je  iz 
m ene.

»Tudi jaz  nisem  iz m esta.«
»Vem.«
»Veste?« se začudim .
»Vem,« ponovi in nadaljuje.
»Tako globoko dihajo sam o ljudje 

s podeželja.«
»Pogledam  ga. Drži se resno. N a

sm ehnem  se.
Ko m e pogleda tudi on, m u v ko

tičku ustnic zaigra nasm eh. Pom is
lim, kako je  tedaj odpadla še zadnja 
ovira, ki je  bila m ed  nam a. Naj se 
popravim . Odvrgel sem  jo  pravza
prav le jaz, on  je  sploh ni imel, že 
tisti trenutek, ko je  sedel k m eni, je  
bil odprt kot pravkar p reorana njiva.

»Prav im ate,« pokim am , potem  se 
spom nim .

»Pa vi, kaj počnete vi tu  v m estu?«
»Počnem ?« Glas se m u zatrese.
»Da,« trm asto ponovim .
Senca šine čez njegov obraz. Kaj 

je  narobe z njegovimi očmi?
»Nič ne počnem ,« reče tiho, pre

tiho.
Saj res, kaj bi počel? Starec je.
Sprem ljam  njegov pogled.
Tam  je  dom  starostnikov, ugoto

vim, ko se njegov pogled ustavi.
Pogledava se in  veva.
Pokim a mi.
H očem , da bi bil dan tudi naprej 

tako lep. N očem  senc v sebi. Ne 
potrebujem  jih.

»Ali vonjate tudi vi posušeno se
no.«

Pokim a mi.
»Č udovit dan.«
še  enkrat pokima.
Kaj naj rečem? Drsiva v praznino 

resnice. Ne potrebujem  resnice. Bo
jim  se je. Strese m e mraz.

»Č udovit dan.« Začuti, kam dr
sim.

»Zdaj m orda spravljajo seno.« N e
kaj m oram  govoriti. N e sm em  m is

liti na seno, m e prešine, a si ne m o
rem  pomagati.

Pogledam  v nebo. Tudi on  pogle
da.

Jasno je. Nekje zvonijo poldne.
»Ne, sedaj še ne  bašejo... komaj 

da obračajo,« strokovno reče.
Pokim am . Tudi sam  vem, da bodo 

seno spravljali šele pozno popoldne. 
Iz prsi se m i izvije globok vzdih.

Pogleda me. Skloni se naprej, da 
bi m e bolje videl. Čutim , kako se je  
njegov pogled ustavil na m ojih  očeh.

Izdajalska solza. Z  roko jo  obri
šem. Ni m e sram , da jo  je  videl. 
Tudi on  bi jo  potočil... am pak on  jih  
najbrž n im a več., vse je  že izjokal.

»Tudi ti bi sedaj rad bil tam ,« mi 
reče.

M olče pokim am .
»Grabil bi seno, ali ne?«
Še enkrat pokim am . Kaj bi d ru

gega?
Obsediva... sam o čas teče.
D an je  lep. Prisluhnem . Tam  v 

vejevju se oglasi ptica. O ba ji pri
sluhneva.

Ni m i več do  pogovora. N jem u 
tudi ne. Vstane.

»Pa na  svidenje,« reče. Vidim, da 
bi rad še nekaj povedal, pa sam o od
m ahne z roko. R azum em  ga.

Tudi on  razum e m ene, ve, da bi 
bil rad sam.

»Srečno,« zam rm ram .
G ledam  ga, kako počasi drsa po 

poti iz parka. N aslonim  se nazaj in 
zaprem  oči.

Ko jih  zopet odprem , ga ni več 
nikjer. Sicer pa vem, kje ga bom  na
šel, če bom  hotel.

Vstanem.
Jutri je  nedelja... potem  pride po

nedeljek... tovarna bo  h rum ela  in jaz 
b om  tam.

M ogoče sedaj spravljajo seno... se- 
daj je  že m inilo poldne...

U trujeno se nasm ehnem .
Tudi moj korak je  korak starca.
O bem a so potrgali korenine.

UGANKE
Iz dveh nastane eno, dva režeta 

eno na dvoje. Kaj je  to?
(ap n ig )

Rdeč sladokusec preži za belo og-

Voda je  prekrila polje, a  mravlje 
ni m ogla utopiti. Kaj je  to?

(Bsoy)

Slajši je  od  m edu, pa ni m eden. 
Kaj je  to?

(t»S)
Vol gre v hlev, rogovi pa n e  m ore

jo. Kaj je  to?

(J3P3AS)

D ruge suši, sebe moči. Kaj je  to?

(eoesug)
D vem a gospodarjem a služi, tretje

ga jaha. Kaj je  to?

(E[B?0)
K  vsaki hiši gre, pa v nobeno  ne 

vstopi. Kaj je  to?
(lOd)

N a zidu visi in šteje nam  dni. Kaj 
je  to?

(jBpaio^)

Pogosto ga polivajo, pogosto se 
odpira, a nikoli ne vzcveti. Kaj je  to?

Oliuzsa)
Kdo nosi srce v glavi?

(B1B[0S)

Kdor jo  vidi, nič ne  vidi. Kaj je  
to?

(B U J3 J ,)

Zraven štirih nog dve nogi sedita 
na  treh nogah. Kaj je  to?

( b z i o j a j )

Glava spodaj, noga zgoraj, kaj je 
to?

(Bdid)

N a vodi se drži, na  zemlji izgine. 
Kaj je  to?

(aflO)

O ZVONOVIH
Zvon je  prastara naprava za signa- 

liziranje.'Na Kitajskem so ga pozna
li že pred več kot 4000 leti. D om ne
vamo, da so prvi zvonovi od tam 
prišli na  Bližnji vzhod. V Egiptu so 
zvonili za praznike na čast boga Ozi
risa, od Egipčanov pa so to navado 
prevzela druga antična ljudstva:

v A tenah so zvonovi budili speča 
božanstva, v starem  Rim u so z zvo
nom  klicali ljudi v templje. Kristja
ni so zvonove uvedli v 7. st. Prej 
so vernike sklicevali s trobljenjem  na 
rog.

(Vir: Erzsebet Kun, Kvizologija, 
Zagreb 1975)
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